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Zadnje deževje je ponekod napravilo precejšnjo škodo in za krajši čas prekinilo delo na poljih. Razveselilo pa je skorajda vse, saj je zdaj elektrike dovolj. Tudi 
pobiranje sladkorne pese je za nekaj dni zastalo, kar pa, kot pravijo strokovnjaki, stopnji sladkorja ne koristi. Kar 15,8 odstotka sladkorja je v tisti pesi, ki so 
jo pobrali zadnje dni. Sicer pa, kot pravijo v Ormožu, bodo kmetje kooperanti pobrali svoj pridelek do konca tega tedna, družbena posestva pa je imajo 
v zemlji še kakih 40 odstotkov. V silosih ormoške tovarne sladkorja pa je že od 7 do 8 tisoč ton sladkorja. Slika: Andrej Agnič
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Značilno za večino presoj o 
možnem izhodu iz krize jugoslo
vanskega gospodarstva je, da se 
nagibajo k dvema skrajnostima: 
eni prisegajo na čudežno moč 
tržnih in ekonomskih zakonito
sti, ki naj bi samodejno razpletle 
vse naše gospodarske vozle, 
drugi pa vidijo rešitev v učinko
vitejši tekoči ekonomski politiki, 
ki naj bi s svojimi instrumenti 
(posojilno-denarna, davčna poli
tika itd.) krepila dobro gospo
darjenje. Oboje pa je prepojeno 
s prepovršnim ekonomskim zna
njem o zakonitostih socialistične 
blagovne proizvodnje.

Prav gotovo je, da se naše go
spodarstvo ne more razvijati na

zdravih temeljih brez delovanja 
tržnih in ekonomskih zakonito
sti, ki delujejo na mednarodnem 
tržišču. Tehnološko zahtevnejše 
izdelke — na primer barvne tele
vizorje v elektronski industriji — 
je moč izdelovati ceneje in pro
dajati dražje, ker so kakovostni. 
Toda trenutno v svetu ni več po
polnega liberalnega gospodar
stva in čiste konkurence, saj celo 
Združene države Amerike kot 
najmočnejša gospodarska sila s 
pomočjo ekonomske politike 
posegajo v mednarodne gospo
darske tokove in ščitijo lastne in
terese. Državni posegi v medna
rodno gospodarsko življenje pa 
po drugi strani ne morejo pov
sem mimo tržnih in ekonomskih

zakonitosti, ki vplivajo na proi
zvodnjo in porabo dobrin v 
obliki usklajenega delovanja za
kona ponudbe in povpraševanja. 
Pomembno vprašanje je le, kdaj 
in kako naj se država vmešava v 
gospodarsko logiko, da bo kre
pila konkurenčno moč domačega 
gospodarstva.

Zagotavljanje harmoničnega 
delovanja trga in sprotne gospo
darske politike je ena od najza
htevnejših nalog sedanjega sta
bilizacijskega trenutka. Kljub 
priseganju na dolgoročni pro
gram gospodarske stabilizacije 
pa žal še vedno kupčkamo, ka
tera republika ali pokrajina se bo 
hitreje razvijala, namesto da bi

se pogodili o ekonomskih meri
lih, ki naj bi vse naše gospodar
stvo potisnili v dinamičnejši ra
zvoj. Še gradimo tovarne, ki ra
čunajo na drago energijo 
(mazut) in ki nimajo surovin
skega zaledja. Posledica tega pa 
so previsoki proizvodni stroški, 
ki jih tlačimo v domače cene, tuje 
tržišče pa nam jih ne prizna. 
Možnosti za stabilnejše gospo
darjenje in smotrne naložbe po
stajajo vse manj uresničljive tudi 
zaradi vztrajnega padanja vred
nosti dinarja, kar zaradi uvozne 
odvisnosti naše proizvodnje 
(oprema, tehnologija, surovine, 
reprodukcijski material, nafta) 
slabi njeno konkurenčno spo
sobnost na tujem, ogroža živ

ljenjsko raven prebivalstva in 
gospodarsko stabilizacijo.

V takih gospodarskih razme
rah nam potemtakem tudi nove 
finančne injekcije iz tujine ne 
bodo kaj dosti pomagale. Morali 
bomo spremeniti razvojno stra
tegijo, družbeni kapital razbre
meniti odvečnih stroškov, tekočo 
ekonomsko politiko usmeriti v 
spodbujanje izvoznega gospo
darstva in posodobiti državno 
upravo, ki ni kos zahtevnim na
logam sedanjega časa. Ne na
zadnje bo potrebno slehernega 
delavca v proizvodnji in režiji 
materialno spodbujati za pro
duktivnejše delo.

Emil Lah

Kaj 
o tem 
menite 
vi?

V Sloveniji smo v preteklih 
letih z dogovorom o uresničeva
nju družbene usmeritve razpore
janja dohodka nedvomno dose
gli cilje. Osebni dohodki so rasli 
počasneje od dohodka, kar se 
kaže v povečani akumulaciji, ne
nazadnje pa tudi v približno 35- 
odstotnem padcu stvarne vred

nosti osebnih dohodkov v minu
lih štirih letih. Spričo tega neka
teri glasno zatrjujejo, da smo 
prav na tem torišču tudi naju
spešnejši, ko gre za uveljavljanje 
stabilizacijskih usmeritev.

Povsem drugače je, če gle
damo na dogovor glede na 
stvarno gospodarjenje in na 
njegove želje po večji produk
tivnosti, izvozu itd. S tega gle
dišča pa že nikakor ne moremo 
več govoriti o uspešnosti te li
stine treh podpisnikov, med 
njimi tudi sindikata. Največ za
voljo tako imenovanega indeksi
ranja, ki pri delitvi sredstev za 
osebne dohodke po pravilu bolj 
tepe dobrega kot slabega gospo
darja. Filip Rožanc, vodja službe 
za sistem OD v ravenski Žele
zarni, je v intervjuju za naš ča

snik takole odgovoril na vpraŠE 
nje, v čem je pravzaprav problei 
indeksiranja: »Naj pojasnim 
primerom dveh skakalcev v viš 
no. Prvi je na primer skočil 1,2 i 
drugi 2,0 metra. Jasno je, da se j 
moral drugi zelo truditi, da je dc 
segel omenjeno višino, medtei 
ko je dosežek prvega podpov 
prečen.

In kaj se zgodi, ko jima posta 
vimo indeksno merilo ozirom 
pogoj odstotne rasti za ocenite 
njunega uspeha v prihodnje! 
letu? Prvi bo dosegel rast 30 i 
drugi 20 odstotkov ali: prvi b 
naslednje leto skočil 1,56 i 
drugi 2,40 metra. Prvi seveda 
lahkoto, ker pač to ni posebn 
dober rezultat, drugi pa b 
izboljšal svetovni rekord, ki ga j 
doslej na svetu dosegel sam 
eden. Za uspeh bo prvi dosege

po indeksiranju boljše plačilo 
kot drugi. Tukaj zmanjka logike 
indeksiranja, kaj" se v naslednjih 
letih sprevrne v^absurd.«

Zavedajoč se tega administra
tivnega nesmisla, čigar posledica 
je neustrezno nagrajen delavec 
in nestimulirani dobri proizvodni 
učinki, hkrati pa tudi potrebe po 
večji proizvodnji, izvozu in do
hodku, so sindikati letos začeli 
razmišljati, da za prihodnje leto 
ne bi več sprejemali dogovora. 
Merilo delavcem pri delitvi sred
stev za osebne dohodke naj bi 
bila sama resolucija o družbenoe
konomskem razvoju in pa pa
nožni sporazumi. Francka 
Herga, podpredsednica RS ZSS, 
je takole razmišljala na nedavni 
seji republiškega sveta: »Pri pla
niranju razmerja med porabo in 
akumulacijo morajo ozdi izhajati

iz obsega ustvarjenega dohodka. 
Pri tem je seveda potrebno pri
merjati doseženo produktivnost, 
ekonomičnost, izvozne rezultate, 
doseženo raven akumulacije in 
sredstev za skupno porabo zno
traj sorodne dejavnosti. V tistih 
organizacijah, kjer so v primer
javi znotraj dejavnosti dosegli 
nadpovprečno stopnjo akumula- 
tivnosti, so seveda lahko tudi 
sredstva za OD nadpovprečna — 
s tem seveda, da bodo delavci v 
teh ozdih zagotovili, da bo rast 
akumulativnosti večja od rasti 
OD.«

Osnutek resolucije o družbe
noekonomskem razvoju za pri
hodnje leto je očitno preslišal ra
zmišljanje v sindikatih. Pri raz
porejanju dohodka še naprej 
ponuja dogovor. Imamo torej 
opravka z dvema rešitvama: ad-

V tej številki 
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Stran 2.

Marsikaj ovira hitrejše 
združevanje dela 
in sredstev — pa vseeno 
nekateri svetli primeri

Stran 6.

Kaj so povedali delavci 
Stola o samoupravljanju 
in gospodarjenju

Stran 8.-9.

Začetek potopisa 
našega novinarja 
o potovanju s kamionom 
v Irak

Stran 13.

Ob programskih 
jedrih: učni načrti 
naj pripomorejo 
k medsebojnemu 
spoznavanju

Izvoz za 
dvesto 
milijonov 
dolarjev

Naše glavne kmetijske 
organizacije združenega 
dela so se dogovorile s tu
jimi kupci o dobavi več kot 
milijon in pol ton koruze 
lanskega in letošnjega pri
delka. Vse te velike koli
čine koruze bomo vnovčili 
do konca decembra za več 
kot dvesto milijonov do
larjev. Največ koruze 
bodo prodale organizacije 
iz Vojvodine, Slavonije, 
Mačve in Pomoravja, de
vizni izkupiček pa bodo 
porabile za uvoz repro
dukcijskih materialov. 
Kupci naše koruze so 
predvsem dežele v razvoju 
pa tudi Švica in Italija.

ministrativno in samoupravno. 
Katera je v teh časih sprejemlji
vejša? Kaj menite o tem v zdru
ženem delu? ,

Za uredništvo 
Delavske enotnosti 

Ivo Kuljaj
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Pripravlja Andrej Agnič

Zbralo se jih je slo od sto osemdesetih delegatk. Nekaj jih je ostalo 
doma zaradi bolezni, nekaj jih je padlo še pred koncem vojne, pa 
tudi štiri desetletja so storila svoje.

Delegatke so prinesle s seboj nešteto spominov, lepih, pa tudi 
takih, ki jih niso želele obujati. Z veseljem pa so se spominjale veli
častnega vzdušja tistih oktobrskih dni pred štiridesetimi leti, ko so 
sklenile, da se bodo z ramo ob rami z možmi bojevale za mir, za 
svobodo ter za boljšo prihodnost mladih rodov.

V isti dvorani, ki je zdaj obnovljena in kjer je bil pred 40 let prvi 
kongres Slovenske protifašistične ženske zveze, je spregovorila 
Tilka Maha, podpredsednica RK SZDL. Med drugim je poudarila, 
da se danes posebno mlajše generacije premalo zavedajo, da tej 
naši družbi ni bilo nič poklonjenega, pa tudi nič za vedno danega, 
saj mora vsaka generacija prispevati svoj delež. In to ne le zato, da 
ohrani, ampak da razvija in bogati svoje in skupno življenje.

N. Ž., A. L. Z.

Na seji sveta za vprašanja uresničevanja dolgoročnega programa 
^gospodarske stabilizacije pri RS ZSS so ta teden največ razpravljali 
o opredelitvi RS ZSS do družbenoekonomske politike SRS v pri
hodnjem letu. Kritično so obravnavali resolucijo in menili, da bi 
morala biti bolj agresivna in spodbujajoča. Poudarili so tudi, da bi 
mora! način uresničevanja družbenoekonomske politike krepiti 
samoupravljanje, ne pa administracijo oziroma birokracijo. In kot 
vedno in povsod so tudi na tej seji poudarili, da bi združeno delo 
moralo biti seznanjeno s'pogoji za gospodarjenje v prihodnjem letu, 
ki naj se potem ne bi spreminjali, razen v izjemnih primerih.
V ostalih točkah dnevnega reda so govorili o pripravah na problem
sko konferenco SZDl o ekonomskih odnosih s tujino in problemu 
prodaje blaga za dinarje deviznega porekla.

V Sindikalnem izobraževalnem centru v Radovljici je bil v soboto in 
nedeljo dvodnevni seminar za člane občinskega sveta ZS Ljubljana 
center. Na seminarju so obravnavali: ekonomske odnose s tujino.in 
devizno problematiko v Jugoslaviji, izhodišča dolgoročnega ra
zvoja Slovenije ter notranji politični položaj Jugoslavije v luči med
narodnih odnosov. Spregovorili so tudi o gospodarskem položaju 
občine Ljubljana Center ter sprejeli naloge sindikatov pri uveljav
ljanju stabilizacije. Na seminarju s<> sprejeli tudi rokovnik priprav in 
izvedbe občnih zborov osnovnih organizacij ZS v letu 198.1-84 ter 
določili naloge posameznih članov občinskega sveta pri tem.

Vlado Matjašič

Akcija, ki so jo v kranjski Savi začeli pred približno štirimi leti, da 
bi izboljšali inovacijsko dejavnost, je že rodila sadove. V letošnjem 
letuje že prijavljenih 286 predlogov, kurje dvainpolkrat več kot lani- 
in skoraj trikrat toliko kot v letu 1977. Tudi gospodarska korist je 
zelo velika in znaša letos štirideset milijonov dinarjev, v zadnjih 
petih letih pa je presegla ISO milijonov.

V začetku tega tedna so podelili priznanja »Inovator leta za leto 
1982« desetim delavcem Save: Justinu Gorencu. Martinu Dacarju, 
Petru Skrbišu, Borisu Ercegu, Jerneju Maliju, Janezu Lukancu, 
Tlerottu Šubicu, Lojzetu Gregorcu, Francu Flandru in Lojzetu Ve
seliču. Priznanje z.u pospeševanje inovacijske dejavnosti sta dobila 
Vili Žener in Boris Kobal. Diplome za tani uspešno vpeljane inova
cijske predloge pa je prejelo kar 81 avtorjev.

Delavska enotnost

ill■
1■

msmmm
mm
SpliHmm

Samoupravno sporazumevanje na osnovi zakona 
o deviznem poslovanju

Tu in tam je kak 
svetal primer

Marsikje je mogoče čuti, da so samoupravni sporazumi o združevanju dela in sredstev preživete 
oblike in da najmanj služijo uveljavljanju zakona o združenem delu. Na eni strani so takšna mnenja ra
zumljiva. Tisti deli združenega dela, ki morajo pristajati na najrazličnejše oblike izsiljevalskih pogojev 
svojih partnerjev, predvsem dobaviteljev dragocenih reprodukcijskih materialov, nad takšnimi sa
moupravnimi sporazumi zagotovo niso navdušeni. Na drugi strani pa posamični nasprotni primeri do
kazujejo, da lahko samoupravno sporazumevanje — če je dogovorjeno na pošteni osnovi, med enako
pravnimi partnerji (odnos, ko nekdo nujno potrebuje nekaj, kar ima drugi, na primer surovine, nika
kor ni enakopraven) — učinkovito premaguje težave.
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Primer, ki ga nava jamo, do
kazuje, da o učinkovitosti in 
potrebnosti samoupravnega 
sporazumevanja in dogovarja
nja ni treba dvomiti. Hkrati pa 
potrjuje, da samoupravljanje 
ne sme biti samo sebi namen, 
niti vodeno z administrativnimi 
»ukazi«. Učinkovito je le, če je 
vpeto v gospodarsko in druž
beno življen je samo.

Življenje je v letih gospodar
ske krize spravilo marsikatero 
delovno organizacijo na rob 
poslovne rentabilnosti, vodilne 
pa na rob obupa. Ni reproduk
cijskega materiala, ni opreme, 
ni rte deviznih ne dinarskih 
sredstev. Zlasti devize so ža 
marsikatero delovno organiza
cijo malodane nerešljiv pro
blem. Poglejmo, kako so ga ra
zrešili v mariborski Tovarni av
tomobilov Maribor. Nismo po 
naključju izbrali prav te de
lovne organizacije. TAM je na 
vrhu reprodukcijske verige, fi
nalist, odvisen na eni struni od 
prodajnih pogojev železarn in 
drugih dobaviteljev (koope
rantov), na drugi strani pa pri
tisnjen z zahtevami in zmož
nostmi trga. Delovna organiza
cija je sklenila samoupravne 
sporazume o preskrbi z repro
dukcijskim materialom na 
osnovi združevanja deviznih 
sredstev sjtartnerji. In če reče
mo. da se ti sporazumi v letoš
njem letu uresničujejo bolje 
kakor doslej, nismo nič pretira
vali. Združeno delo namreč vse 
bolj spoznava, da posamična 
delovna organizacija ni več — v 
sedanjih pogojih gospodarje
nja — sposobna premagovati 
svojih likvidnostnih težav, bo
disi deviznih bodisi dinarskih, 
in da sama tudi nima skorajda 
nikakršne možnosti, da bi dol
goročno razrešila preskrbo z 
reprodukcijskimi materiali. 
Praksa je tudi pokazala, da 
združevanje deviz za preskrbo 
domačih proizvajalcev repro
dukcijskega materiala z nujno 
potrebnimi uvoznimi surovi
nami, zahteva tudi nekajkrat 
manj deviznih sredstev, kakor 
uvoz polizdelkov ali izdelkov.

»Če hočemo delati, moramo 
misliti na položaj v vsej repro
dukcijski verigi,ne samo nase,« 
pravi Maks Senica, podpred
sednik KPO v TAM. »Če žele
zarne nimajo deviz — same jih 
ustvarjajo premalo — ne mo
remo delati, ker ne proizvajajo 
dovolj pločevine in drugih po
lizdelkov, potrebnih nam in 
našim kooperantom. Prav tako 
ne moremo delati, če naši koo
peranti nimajo sami dovolj 
deviz za nakup potrebnih 
uvoznih reprodukcijskih mate
rialov, Izkušnje so pokazale, da 
je združevanje deviz za nakup 
reprodukcijskih materialov 
najbolj smotrna oblika porabe 
deviz. Včasih smo prisiljeni ka
tero od manjkajočih surovin in
tervencijsko uvoziti: to nam 
pobere do dvainpolkrat več 
deviz kot združevanje za po
trebe domačih proizvajalcev 
surovin. Nakup gotovih izdel
kov pa lahko odnese tudi do de
setkrat več deviz...! Lani smo 
tako precejkrat plačali »ceho«. 
Za prihodnje leto smo z žele

zarnami sklenili sporazum, po 
katerem bomo eni in drugi na
redili vse, da bi proizvajalci iz
delkov črne metalurgije nare
dili čintveč tistega, kar potrebu
jemo.«

Z drugimi besedami: v TAM 
bodo letos združili za potrebe 
svojih dobaviteljev okroglo 14 
milijonov dolarjev in si tako 
zagotovili za 6 milijard dinarjev 
reprodukcijskega materiala. 
Bežen pogled na obe številki 
pove, da bi za uvoz celotne di
narske vrednosti reprodukcij
skega materiala potrebovali 
trikrat toliko deviz, kakor jih 
bodo združili...

TAM združuje devize z do
bavitelji in kooperanti po vsej 
državi. Vse sporazume je mo
goče spraviti pod skupni ime
novalec: tekoče oskrbovanje z 
reprodukcijskim materialom in 
delom, hkrati pa zagotavljanje 
boljše gospodarske perspekti
ve. V vseh teh primerih je 
skupna dolgoročna korist pre
segla ozke podjetniške, lokalne 
in republiške meje.

TAM oskrbuje z uvoženim 
reprodukcijskim materialom 
kakih 50 kooperantov, ki sami 
nimajo deviz. Za Industriju 
stakla Lipik uvaža TAM ves 
reprodukcijski material v vred

nosti 150000 dolarjev, ker ta 
tovarna zaradi lastnih težav in 
likvidnostnih težav Zagrebške 
banke ni sposobna sama uvaža
ti. Z »Rikardom Benčičem« in 
»Prvomajsko« so odnosi več
plastni.

TAM in Rikard Benčič na 
primer tesno sodelujeta pri ra
zvijanju novih izdelkov, ki jih 
potrebuje TAM. Pripravljata 
se na sovlaganje v tovarne si
stemov za vbrizgavanje goriva. 
TAM bo letos združil 800.000 
dolarjev za potrebe reške to
varne, Rikard Benčič v TAM 
kupuje — izključno za dinarje 
— ohišja za črpalke in druge iz
delke. Dobavitelju tehnološke 
opreme »Prvomajski« iz Za
greba bo TAM letos omogočil 
nakup dela tehnološke opreme 
(za potrebe Prvomajske), ki se 
pri nas ne dobi, v vrednosti
600.000 zahodnonemških
mark.

»V čem je smisel takšnega 
združevanja deviz,« se je vpra
šal Martin Hren. »Za nas je 
zelo pomembno, da naše to
varne, ki za nas izdelujejo 
opremo, tehnološko ne zao
stanejo za napredkom v svetu. 
Če bode proizvajalci opreme 
tehnološko zaostali, bomo tudi 
mi dobili od njih bodisi zasta
relo bodisi nekakovostno
opremo. Hkrati porabimo na 
tak način manj deviz, kot če bi 
opremo kupovali v tujini.«

Zaradi tega se v TAM trudijo 
tudi z drugimi kooperanti, da bi 
le-ti začeli izdelovati čim več 
delov, ki jih vgrajujejo v svoje 
tovornjake in druga vozila.

Boris Rugelj
f

Hrvaški sindikati zaokrožili letošnje jugoslovanske posvete 
o združevanju dela in sredstev

Majhni dosežki 
velikih možnosti

Na zapletena vprašanja je težko preprosto in jasno odgovoriti, za zapletene odnose težko najti 
pravo rešitev. Čepa rešitev že poznamo, jo je pogosto zelo težko vpeljati. Tako nekako je z združeva
njem dela in sredstev. Ni subjekta pri nas, ki ne bi vedel ali trdil, da je združevanje dela in sredstev 
eden najtrdnejših temeljev naše poti v dolgoročno stabilizacijo družbenoekonomskih odnosov. In ga 
ni, ki ne bi bil pripravljen podpreti združevanja dela in sredstev. Toda praksa je navrgla le posamične 
primere res uspelega, z zakoni in interesi delavcev skladnega združevanja dela in sredstev. Vse ostalo 
združevanje je nastalo zaradi politične prisile ali namena, da se brez ustreznega truda pobere smetana 
v poslovanju. Samoupravni interesi jugoslovanskih delavcev so bili potisnjeni v ozadje.

Zakaj je tako in kako pospe
šiti samoupravno združevanje 
dela in sredstev v vseh oblikah 
in namenih, je skušala odgovo
riti vrsta posvetovan j, ki so jih 
organizirali v vseh republikah. 
Zadnje — hrvaških sindikatov 
— je bilo pred dnevi v Zagrebu. 
Vsa ta posvetovanja so doka
zala prej omenjeno stanje in 
navrgla, da sicer teoretičnih re
šitev ni težko najti in jih poz
namo, da pa jih je sila težko, če 
že ne nemogoče uresničevati 
vsaj v sorazmerno kratkem ob
dobju. Pri tem ne gre namreč za 
nič manj kot za spremembo 
odnosa sil pri odločanju in za 
uveljavitev ekonomskih silnic v 
gospodarskem sistemu.

Kako naj torej združevanje 
dela in sredstev postane kla
divo v rokah delavca — kovača 
svoje svetlejše prihodnosti, te
melječe na samoupravnih od
nosih v socialistični družbi?

Dolgoročni program druž
benoekonomske stabilizacije, 
ki je oprt na ustavo in zakon o 
združenem delu, pozna pot. 
Delo in sredstva je treba zdru
ževati na vsem gospodarskem 
prostoru Jugoslavije, na 
osnovi ekonomskega interesa 
združenega dela, na načelu do
hodka in na osnovi reproduk
cijskih vezi in odnosov.

Ker pa je dejansko stanje 
nekaj povsem drugega od tega 
idealnega modela v stabilizacij
skem programu, je jasno, da 
čaka delavce in vse napredne 
subjektivpe sile na tem po
dročju dolg boj. Že samo pri
meri, kako se združeno delo 

| povezuje v razne samoupravne

organizacijske oblike, dovolj 
zgovorno pripovedujejo o za
pletenosti položaja in nalogi, ki 
še čaka delavce v združenem 
delu. Na zagrebškem posveto
vanju so na primer jasno pove
dali, da teoretično vemo, kdo 
naj se združuje (organizacija, 
katere proizvodnja ima tržno 
vrednost), vemo, zakaj naj se 
združuje (za uresničenje skup
nega razvojnega ali proizvod
nega programa) in kako (na 
temelju ekonomskih zakonito
sti). Toda v resnici je kaj malo 
organizacij združenega dela 
med seboj povezanih na teh 
osnovah. Se vedno se pojav
ljajo dvomljiva vprašanja, ali 
naj se dalje povezujejo te
meljne ali delovne organizaci
je. Šozdi so v mnogih primerih 
sestavljeni na osnovi hierarhije 
(najmočnejša delovna organi
zacija diktira razvoj ostalim) ali 
lokalnih interesov, v katerih pa 
je malo ekonomske logike. Za
radi tega so mnogi sezdi veliki 
samo po obsegu, nikakor pa ne 
po gospodarskih dosežkih.

Podobni argumenti, ki imajo 
bore malo skupnega s pravimi 
samoupravnimi in razrednimi 
interesi delavcev, prevladujejo 
tudi pri drugih oblikah združe
vanja dela in sredstev. Ovire za 
vzpostavljanje pravih samou
pravnih odnosov pri združeva
nju dela in sredstev so torej 
zelo visoke. Tudi gospodarski 
položaj otežkoča — kakšen ab
surd! — krepitev enega svojih 
temeljev. Povrhu vsega niti si
stem primarne niti sekundarne 
delitve, niti devizni sistem niti 
kreditna politika itd., ne spod

bujajo združevanja dela in
sredstev na samoupravnih 
osnovah. Tako trdijo v hrva
ških sindikatih in dodajajo, da 
ni spodbujena niti višja stopnja 
predelave surovin, niti večja 
kakovost izdelkov, niti uporaba 
kakovostnih dejavnikov go
spodarjenja. Toda. za to ni 
krivo gospodarstvo, vsaj ne v 
na j več ji meri.

Smeri delovanja delavcev v 
združenem delu in subjektivnih 
sil za združevanje dela in sred
stev na samoupravnih osnovah 
in taktika delovanja so torej 
znane. Jasno je tudi, da odno
sov ne bo lahko razplesti. Toda 
pomen združevanja dela in 
sredstev na samoupravnih te
meljih za nadaljnje izpolnjeva
nje dolgoročnih ciljev stabiliza
cije je tako velik, da odstopanje 
od te naloge ni mogoče. Ne 
glede na zapletenost in težav
nost delovanja bo treba ta boj 
izbojevati do konca. Vendar pa 
izkušnje v nekaterih organiza
cijah združenega dela kažejo, 
da je celo v tako neugodnih ra
zmerah, kot za zdaj pri nas ovi
rajo združevanje dela in sred
stev na samoupravnih osnovah, 
mogoče izpeljati združitev v 
skladu s samoupravnimi in ra' 
zrednimi interesi delavcev. ReS 
pa je tudi, da izpolnjevanje te 
naloge ni mogoče z vnaprejš
njim mnenjem, da so ovire naj- 
brže previsoke. To potrjujejo 
tudi ugotovitve vseh doseda
njih posvetovanj na temo zdru
ževanje dela in sredstev in, kar ■ 
je najpomembnejše, tudi prak
sa. _
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Kako se lotevajo gospodarske stabilizacije v železarni Štore

Kdor več dela, 
naj tudi bolje zasluži

dm

Štorski železarji so se gospodarske stabilizacije lotili z veliko 
delovno vnemo. Poslovodni delavci, inženirji, obratovodje in 
proizvodni delavci so že na začetku leta razčlenili notranje de- 
lovno-tehnološke razmere in stopnjo razvitosti samoupravnih 
odnosov, kar jim omogoča načrtno, sistematično in učinkovito 
odpravljanje lastnih slabosti, ki so se prikradle v proizvodni 
proces in samoupravno življenje. Rezultati devetmesečnega 
gospodarjenja potrjujejo, da so se zahtevnega dela lotili na pra
vem koncu in da bodo letošnje poslovno leto uspešno zaključili.

V devetih mesecih letos so 
povečali industrijsko proi
zvodnjo za 4,3 odstotka 
(proizvodnja traktorjev ni 
všteta), čeprav jim je ponaga
jal nepričakovani zastoj elek- 
troplavža. V jeklarni so proi
zvodnjo povečali celo za 12 
odstotkov, v jeklovleku za 13 
odstotkov in tako dalje. Še 
bolj je razveseljivo, da so do
segli 14,5 milijona dolarjev 
konvertibilnega izvoza, kar je 
14-odstotno povečanje v 
primerjavi z istim obdobjem 
lani. Teoretično ves konverti
bilni uvoz pokrivajo s konver
tibilnim izvozom, devize za 
odplačevanje dolgov in širše 
družbene potrebe pa »nado
meščajo« z združevanjem 
deviz z domačimi partnerji. 
Dosegli so 3 milijone dolarjev 
klirinškega izvoza, do konca 
leta pa ga načrtujejo še 6 mili
jonov. Ker je stekla še pro
daja traktorjev v Italijo in 
druge države, se jim obeta, da 
bodo načrte povsem izpolnili 
in jih celo presegli.

Toda štorski kolektiv že 
čakajo nove naloge. Še bolj

bodo poskušali povečati 
lastno akumulacijo, amorti
zacijo in likvidnostno, spo
sobnost, saj načrtujejo neka
tere nove naložbe, ki naj bi 
povečale proizvodnjo jekla.

Ubadajo se tudi z vpraša
njem, kako zlasti ustrezneje 
nagraditi proizvodne delavce, 
ki delajo v najtežjih delovnih 
razmerah.za več dela, ki jim je 
zlasti v poletnih mesecih s 
tako imenovanim vročinskim 
dodatkom omogočilo pove
čanje proizvodnje, storilnosti 
in konvertibilnega izvoza. 
Delavci so namreč priprav
ljeni več delati v proizvodnji, 
če bodo za več dela dobili tudi 
večje plačilo. Za zdaj se pov
prečni mesečni zaslužki gib
ljejo okrog 18.500 dinarjev.

V železarni Štore je de
lovna disciplina na primernf 
ravni, saj je tako imenovanih 
plavih delovnih izostankov le 
4 odstotke. Toda produktiv
nosti dela ne bodo uspeli po
večati, če ne bodo zastarele 
tehnologije — na primer v Li
varni strojne litine — zame
njali s sodobnejšo. Proizvod
nja litine zahteva, po besedah

predsednika KPO Dušana 
Burnika, strahotno obračanje
živega dela, ki pa ga tržne 
cene »ne priznajo«. Veliko 
pove tudi podatek, da kar 900 
milijonov din porabijo za 
energetske stroške; kar je več 
kot tretjina vseh proizvodnih 
stroškov. Čeprav v železarni 
varčujejo z energijo, tu in tam 
še pozabijo zapreti obok peči 
za nekaj sekund, toplotne ka
lorije pa se porazgubijo v 
prazno. Če bi zmanjšali po
rabo energije za 1 odstotek, bi 
prihranili skora j 10 milijonov 
dinarjev.

Na sestanku predsednikov 
osnovnih sindikalnih organi
zacij štorske železarne, ki je 
bil prejšnjo delovno soboto, 
so delavci v navzočnosti pred
sednika občinskega sindikal
nega sveta Franca Vrbnjaka 
in predsednika občinskega 
izvršnega sveta Zvoneta Hu- 
deja zelo kritično in prizadeto 
razpravljali o lastnih in širših 
družbenih stabilizacijskih pri
zadevanjih. Poudarili so, da 
so pripravljeni še naprej 
resno in delovno izpolnjevati 
dolgoročno gospodarsko sta
bilizacijo, vendar pričakujejo 
to tudi od drugih. Moti jih, da 
primanjkuje denarja za ra
zvoj znanstveno raziskovalne 
dejavnosti, zdravstva in šol
stva kot najbolj vitalnih druž
benih dejavnosti, še kar na
prej pa s$ gradijo reprezen
tančne vile, marsikje pretira
vajo s stroški za reprezen
tanco in tako dalje.

Štorski železarji se ne stri
njajo z osnutkom resolucije 
za prihodnje leto, po kateri 
naj bi realni življenjski stan
dard še naprej padal. »Zakaj 
bi se že vnaprej opredelili, da 
bomo manj zaslužili, četudi 
bomo več delali,« je bilo sli
šati v razpravi. Prevladovala 
je ocena, da je potrebno de
lavce bolje stimulirati za do
sledno izpolnjevanje stabili
zacijskih nalog (večja proi
zvodnja, produktivnost dela 
in konvertibilni izvoz), ne pa 
ogrožati njegov življenjski 
obstoj in jim jemati voljo 
do dela.

Za uspešno izpolnjevanje 
stabilizacijskih nalog je odlo
čilnega pomena tudi delova
nje delegatskega sistema, ki 
naj bi delavcem omogočal 
uveljavitev njihovih nepo
srednih hotenj. Zato delavci v 
železarni Štore opozarjajo, da 
njihove delegate v zboru 
združenega dela pogosto »po
siljujejo« s predlogi, ki niso 
vedno na liniji delavskih ra
zrednih interesov. Delegati 
tudi nimajo vedno dovolj časa 
za kritičen pretres delegatskih 
gradiv v delegatski bazi. Zato 
se bo moral sindikat v občinah 
in republiki resneje lotiti tudi 
vprašanja, kako zagotoviti 
učinkovitejše delovanje dele
gatskega sistema, menijo že
lezarji, ki v stabilizacijski ak
ciji in pri kritičnem motrenju 
širšega družbenega prizorišča 
očitno ne držijo križem rok.

Emi! Lah

V mariborski Elektrokovini

Prevelika odsotnost z 
žre dohodek

dela

Po statističnih podatkih je v naši republiki vsak dan odsotnih 
z dela 4,87 odstotka delavcev. Podatki veljajo za letošnje prvo 
polletje, njihovi zapisovalci pa ugotavljajo, da gre bolj ali manj 
za konstantno številko, zaradi katere še ni treba pritisniti na 
alarmni zvonec. Ugotovitev utemeljujejo z dejstvom, da se dol
goletno povprečje odsotnosti z dela v Sloveniji giblje med 4,5 in 
5 odstotki, kar je na ravni jugoslovanskega in pod evropskim.

Toda povprečje je le pov
prečje. V njem se skrivajo or
ganizacije, ki se lahko pohva
lijo z vzorno skrbjo za delav
čevo zdravje, za zaščito pri 
delu, dobro počutje itd., pa 
spet druge, ki jim je najpo
membnejši dohodek, dasi gre 
njegovo pridobivanje nepo
sredno na rovaš pretežno tako 
imenovanega živega dela de
lavcev. Jasno, v takšnih oko
ljih imamo opravka z zasta
relo tehnologijo, škodljivimi 
vplivi na zdravje delavcev, 
kot po pravilu pa še z nizkimi 
osebnimi dohodki, kar je v 
zadnjem času vse močnejši vir 
odsotnosti . z dela. Seveda 
slednjega nikjer ne beležijo in 
tega tudi za »živo glavo« niso 
pripravljeni priznati, čeprav v 
pogovoru z zdravniki in de
lavci kaj hitro lahko ugotovi
mo, kaj vse se skriva pod plaš
čem najrazličnejših »bolez
ni«. , ! ....

V mariborski Elektroko
vini na primer beležijo za naše 
razmere izredno visoko šte

vilko odsotnosti z dela. Kot 
pišejo v svojem glasilu, je 
dnevno odsotnih z dela tudi 
do 20 odstotkov zaposlenih, 
kar je približno 600 delavcev. 
Poprečje tistih, ki jih vsak dan 
ni za stroji ali v pisarnah, pa 
znaša v letošnjem prvem pol
letju 409 delavcev, kar je od 
skupno zaposlenih 3300 de
lavcev vsekakor daleč nad 
slovenskim povprečjem. Kaj
pak zaradi tega mnogi stroji 
velikih vrednosti niso izkoriš
čeni. Računajo celo, da so oh 
dvoizmenskem delu njihove 
strojne zmogljivosti le polo
vično izkoriščene. Stroški, ki 
bremenijo ta sredstva, so za
radi tega dvakrat večji in 
obremenjujejo že tako pičlo 
akumulacijo. Če vemo, da je v 
Elektrokovini ob tem še 44 
odstotkov zaposlenih, ki niso 
plačani na normo, režijci 
torej, je jasno, da v proizvod
nji še kako škriplje. Zastoji v 
njej sp bolj ali manj stalni

Zanimiva po svoje je raz

člemba, do katere smo se do
kopali ob našem obisku, ko je 
stekla beseda o odsotnosti z 
dela. Kot povsod tudi v Elek
trokovini beležijo največ izo
stankov z dela zaradi bolezni, 
porodniških dopustov, orož
nih vaj itd. Temu se tudi v tem 
kolektivu ne morejo izogniti. 
Nikakor pa to ne velja tudi za 
druge vzroke, kot so na pri
mer: odsotnost zaradi dela na 
kmetiji, sestankov, krvoda
jalskih akcij itd. In slednjega 
nikakor ni tako malo, kot bi si 
lahko kdo sprva mislil. Izra
čunali so, da je denimo samo 
zaradi krvodajalskih akcij 
vsak mesec odsotnih z dela 
tudi od 100 do 120 delavcev. 
Podatek ne preseneča, če 
vemo, da imajo v Elektroko
vini registriranih kakih 1700 
krvodajalcev in da ima vsak 
od njih za eno darovanje krvi 
prosta dva dneva. Prav tako ni 
zanemarljiva številka odsot
nosti z dela, ki jo terjajo sa
moupravni sestanki. Sicer 
nimajo izračunanega podat
ka, povfedali pa so nam, da za
radi najrazličnejših sestankov- 
skupščin najrazličnejših sisov, 
pisov in drugih ustanov ter 
organizacij tudi ni na delu 
precej ljudi. V Elektrokovini 
ugotavljajo, da so imeli v 
prvem polletju letos samo za

radi odsotnosti z dela kakih 
12 milijonov izpada dohodka.

Ob vsem tem torej polletna 
izguba 32 milijonov dinarjev 
v tem kolektivu nikakor ne 
preseneča. Res da spričo nje 
lahko kažejo s prstom tudi na 
objektivne razmere in zao
strene gospodarske razmere 
(Narodna banka Jugoslavije 
jim še vedno ni izplačala blizu 
2 milijona dolarjev za izvoz v 
Irak v lanskem zadnjem četrt
letju, medtem ko najemajo 
devizne kredite za nakup re
produkcijskega materiala in 
za visoke obresti tudi posojila 
za mesečna izplačila osebnih 
dohodkov), res pa je tudi, da 
so krivci za nastale razmere v 
precejšnjem delu sami. Tega 
se tudi dobro zavedajo, kar je 
moč soditi tudi po sanacijskih 
ukrepih, ki so jih že začeli 
izvajati. Njihov poglavitni cilj 
je spremeniti odnos do dela, s 
čemer bi izkoristili velike no
tranje rezerve. In če bodo tu 
uspešni, se Elektrokovini ni
kakor ni bati za svojo stabili
zacijsko prihodnost. Politika 
opiranja na lastne sile v tem 
kolektivu nikakor ne bi smela 
biti zgolj politična parola, 
ampak povsem izvedljiva na
loga, kar smo ugotovili tudi v 
našem pogovoru.

Ivo Kuljaj
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Davčna politika 
naj pospešuje 
proizvodnjo

Na tiskovni konferenci, ki jo je minuli petek pripravil republiški 
komite za informiranje, so odgovorni iz republiške uprave za druž
bene prihodke novinarje seznanili z nekaterimi izhodišči davčne poli
tike za prihodnje leto. Bilo je nekaj pojasnjevanja, nekaj vprašanj, na 
vrsto pripomb pa so predlagatelji odgovarjali, da večjih sprememb ne 
bo. Pri davčni politiki še vedno ostajamo tam, kjer smo bili, da so 
davki vir za napajanje državnega proračuna, kar je seveda razumljivo, 
manj razumljive pa so razlage, nekajkrat so izzvenele celo kot opravi
čevanje občinskih služb, da država za davke pobere toliko kot (po re
balansih) misli, da potrebuje, ne pa toliko, kot bi po našem mnenju 
lahko. Z drugimi besedami: v Sloveniji so občine, ki nehajo pobirati 
davke, ko dosežejo stopnjo, ki so si jo začrtale, ker bi več zbranega 
denarja morale oddati naprej, namesto da bi presežke od davkov, kot 
bi edino bilo pravilno, prelivale v razširjeno reprodukcijo, za poveče
vanje industrijskih in kmeti jskih zmogljivosti, za odpiranje novih de
lovnih mest in boljšo infrastrukturo. Prihodnje leto bodo lahko, smo 
slišali, če bodo zbrale več, kot po republiškem razrezu morajo, razliko 
prvič same porabile, če bo takšen predlog sprejet. Davki ostajajo tudi 
elastični, gibljejo se v razponih od do in tako se in se bodo tudi poslej 
občine, ki jim primanjkuje denarja, odločale za zgornjo mejo in že 
tako suho kravo molzle ob slabi hrani in dobile manj mleka, kot bi ga 
lahko, če bi imele pametno davčno politiko in čakale, da se jim krava 
najprej odebeli, oteli,nato pa postane dobra molznica. Primer, da zbi
ramo toliko davkov, kot jih potrebujemo, je republiški davek od 
osebnega dohodka, ki je veljal do 31. oktobra, zaradi potreb federa
cije pa ga bomo po vsej verjetnosti in v enaki višini spet uvedli z novim 
letom.

Še vedno pa ostajajo vprašanja, ali so davčne olajšave za zasebne 
obrtnike tolikšne, da bodo spodbujale naložbe, ne pa — kot doslej — 
osebno porabo in zadovoljevanje zasebnih (neproduktivnih) potreb.

O davčnih stopnjah bodo pisali specializirani časopisi, posebnih 
pretresov ni in kot se zdi, jih z novim letom tudi ne bo, mi pa bi radi 
rekli še besedo o davčni politiki.

Pametna davčna politika je taka, ki pospešuje proizvodnjo, njeno 
razširjanje in s tem sebi širi osnovo za zbiranje davkov, ki so tako 
zbrani višji od davkov in prispevkov, ki jih zberemo, ne oziraje se na 
to, ali slabo zastavljena in izpeljana davčna politika pospešuje vzdrže
vanje proizvodnje na stopnji, na kateri je, ali celo njeno oženje. Ta 
ugotovitev velja za vse sfere, združeno delo, zasebno delo in kmetij
stvo. In če delamo premike v miselnosti, kaj je produktivna proizvod
nja in produktivno investiranje, naredimo tak premik še v davčni poli
tiki! Naj bo v službi reguliranja, to je širjenja proizvodnje, ne pa uvela, 
le polepšana z nekaj kozmetičnimi dodatki. Dokumenti stabilizacijske 
politike, ki jo je začrtala Kraigherjeva komisija, ji ne le dajejo vse
možnosti, celo zahtevajo to! „„ . . ,Matjaž Vizjak

Do odločitev po 
demokratični poti

V zvezi z gospodarsko stabilizacijo beseda često steče tudi o učin
kovitosti političnega dela. Prevladuje namreč prepričanje,da lahko le 
z najširšo mobilizacijo delovnih ljudi ter celovitim uveljavljanjem nji
hovega znanja in sposobnosti premagamo sedanje težave. To bomo pa 
dosegli le z organiziranim in usklajenim delovanjem družbenopolitič
nih organizacij v okviru socialistične zveze.

Kako torej delovati, kako se organizirati, da bodo učinki politič- 
/nega delovanja kar najboljši? Obstoječe oblike in metode političnega 

delovanja so marsikje zastarele in ne ustrezajo več današnjim potre
bam. Analize in ocene delovanja družbenopolitičnih organizacij in 
njihovih vodstev kažejo, da je v politični dejavnosti še vedno preveč 
verbalizma, forumskega dela, slabo pripravljenih sestankov, obširnih 
gradiv, podvajanja dela, formalnosti itd. Vse to sicer daje vtis, da so 
organizacije in vodstva dokaj prizadevna in delovna, toda rezultati 
često niso ustrezni.

Kaj se dogaja v praksi? Ob pomembnih vprašanjih nadaljnjega ra
zvoja — načrtovanju gospodarskih ukrepov, sprejemanju pokojnin- 
sko-invalidske zakonodaje, zaposlovanju, urejanju problematike 
drobnega gospodarstva, uveljavljanju novega delovnega časa, davčni 
politiki, često ne znamo dovolj prisluhniti delovnim ljudem ter njiho
vim predlogom, pobudam in mnenjem. Predloge in rešitve za urejanje 
vprašanj in področij navadno oblikujejo v strokovnih in upravnih 
službah izvršnih organov. To je seveda povsem normalno, saj so te 
službe najbolj usposobljene, da predloge strokovno pripravijo. Toda s 
tem se politična in samoupravna akcija za oblikovanje dokončnih reši
tev šele začenja.

Toda ko predloge in predvidene rešitve javno objavimo, jih često 
posredujemo tako, kot da so to dokončne rešitve, na katere ni mogoče 
več vplivati in ki so stoodstotno pravilne. Dogaja se, da v talcih prime
rih celo aktivisti socialistične zveze in sindikata, pa tudi komunisti 
nekritično iranijo ne le načela nove usmeritve, temveč celo odtenke 
in podrobnosti, ki jih je predlagatelj predvidel — pa čeprav le-ta niti 
sam ni prepričan, ali bodo zdržale najširšo družbeno verifikacijo. To 
pa seveda odvrača delovne ljudi, da bi sodelovali v javni razpravi in 
pripomogli k iskanju najboljših rešitev. 1

Kljub temu lahko ugotovimo, da se tudi tu marsikaj spre
minja, na primer že v javni razpravi o predlogu novega zakona o po- 
kojninsko-invalidskem zavarovanju, pri iskanju rešitev za razvoj 
drobnega gospodarstva itd.

Takšno prakso moramo spodbujati in razvijati tudi v prihodnje. 
Organizacije SZDL, sindikata in drugih družbenopolitičnih organiza
cij ter njihova vodstva morajo biti mnogo bolj tenkočutna kot doslej. 
Skozi različne oblike najširše javne obravnave morajo ugotoviti, kaj 
od predlaganega je dobro, kaj sprejemljivo, kaj pa tisto, o čemer se je 
treba temeljito pogovoriti in marsikaj tudi spremeniti. Videti je treba, 
kje in zakaj življenje in hotenja ljudi zahtevajo drugačne rešitve kot 
misli predlagatelj oziroma upravne in strokovne službe. Če bomo 
predlagane rešitve dopolnili ali spremenili, bomo samo pridobili zau
panje delovnih ljudi in občanov. Izognili pa se bomo tudi očitkom, da 
je vse naprej pripravljeno, da ni mogoče vplivati na odločitve in da je 
demokratičnost zgolj navidezna. Ivo Zorčič
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Sindikat zahteva
pravičnejšo
delitev
družbenega
proizvoda

Pred časom so se v sindikal
nem izobraževalnem centru v 
Radovljici zbrali predsedniki 
svetov za delovne in življenjske 
razmere pri občinskih svetih 
ZSS. Preučili so nekatera naj
bolj žgoča in za delavce najpo
membnejša vprašanja pri zago
tavljanju njihove socialne var
nosti. Hkrati so se tudi dogovo
rili za čimenotnejšo akcijo sin
dikata na tem področju.

Izhodišče razprave je bilo: 
kakšne so gmotne možnosti go
spodarstva, kolikšen del na
rodnega dohodka lahko name
nimo za zadovoljevanje skup
nih potreb delovnih ljudi 
(zdravstvo, otroško varstvo, 
šolstvo) in koliko drugih obre
menitev prenese naše združeno 
delo. Že iz tega je povsem ra
zvidno; da so se razpravljalni 
docela zavedali, da ni mogoče 
graditi družbenih dejavnosti 
prek gmotnih možnosti družbe. 
Kljub temu pa so sd' nenehno 
spraševali, koliko časa bo še 
združeno delo tako obreme
njeno z izdatki za družbeno re
žijo. Še zlasti, ker le-ti ne da
jejo zadovoljivih učinkov in ne 
vodijo k večji produktivnosti 
gospodarstva.

Sindikalni delavci so se v Ra
dovljici najprej spopadli z neu
strezno delitvijo družbenega 
proizvoda, kar lahko štejemo 
kot poglavitni vir socialnih ra
zlik, ki ne temeljijo na delu. 
Prav iz tega pa tudi izhaja nji
hova ugotovitev, da bremena 
gospodarske stabilizacije do
slej niso bila pravilno porazde
ljena. Ob tem so zahtevali, da 
mora poslej sindikat od nosil
cev gospodarske politike za
htevati takšne sistemske opre
delitve, ki bodo odpravile pre
velike razlike v pogojih za go
spodarjenje in pridobivanje 
dohodka. Seveda gre tudi tu za

nepravično delitev družbenega 
proizvoda, kar boljša ali slabša 
gmotni in socialni položaj de
lavcev, ki ga odreja administra
cija v pisarni.

Razpravi jalci so s tem v zvezi 
trčili tudi na delitev po delu in 
opozorili, da so sindikati v svoji 
politični akciji na tem področju 
veliko izgubili, saj niso izkori
stili ugodnega vzdušja za ure
janje sistema delitve dohodkov 
po drugi konferenci ZSS leta 
1980. Poglavitni razlog za to je 
po njihovem mnenju v predol
gih razpravah glede znanih 
strokovnih podlag. Ozdi zdaj 
rešujejo stvari od danes do 
jutri, hkrati pa ob grozeči urav
nilovki nenehno poudarjajo, da 
so razmere nevzdržne. Prav to 
pa ta čas zahteva odločno ak
cijo sindikatov.

Precej pozornosti so name
nili tudi prizadevanjem sindi
kata, da bi dvignili tiste osebne 
dohodke, ki so nižji od deset 
tisoč dinarjev. Menili so, da bi 
ob tem lahko ob zagotavljanju 
'nujne socialne varnosti delav
cem razgalili tudi vzroke za 
nizke osebne dohodke v posa
meznih delovnih okoljih. Ob 
tem so se tudi spraševali, ali je 
RS ZSS dovolj pretehtal svojo 
usmeritev, po kateri naj bi 
spodbujal k takšnemu ukrepa
nju, ki bi preprečilo nadaljnje 
padanje realnih osebnih do
hodkov. Še zlasti, ker je bilo 
članstvo sindikata seznan jeno s 
podatkom, da ZIS načrtuje 
5,6-odstoten padec realnih 
osebnih dohodkov v prihod
njem letu. To pa pomeni, da bi 
si moral biti sindikat popol
noma na jasnem, v kaj se spuš
ča, kajti v primeru, da s svojo 
usmeritvijo ne bi uspel, lahko 
med delavci več izgubi kot pri
dobi.

Marija Pukl

r / 'i&MššSk
Predsedniki izvršnih odborov osnovnih organizacij sindikata občine Laško na posvetu, na katerem je spregovoril 
tudi Marjan Orožen. Podoben posvet je bil tudi v domžalski občini.

Marjan Orožen v Laškem in Domžalah

Stalne in čvrste povezave 
med sindikalnimi aktivisti 
so podlaga za učinkovito 
delo

Predsednik RS ZSS Marjan Orožen je bil v četrtek 13. oktobra na delovnem obisku v sindikalni or
ganizaciji občine Laško, v ponedeljek 17. oktobra pa v Domžalah. Seznanil se je z aktualno problema
tiko v obeh občinah in govoril o pomenu izpolnjevanja sindikalnih nalog ter tudi sindikalnim aktivi
stom obrazložil politična stališča o najaktualnejših vprašanjih. O tem smo vam pripravili nekaj pov
zetkov.

Ta teden v republiških odborih 
sindikatov dejavnosti
Več povezovanja 
v reprodukcijskih verigah

RO sindikata delavcev tekstilne in usnjarsko-predelovalne 
industrije je med drugim obravnaval tudi gospodarske dosežke 
v prvem polletju v obeh gospodarskih vejah. Zbrani podatki 
kažejo, da so rezultati kljub zaostrenim gospodarskim razme
ram zelo ugodni. To potrjuje dejstvo, da niti eden od tozdov v 
obeh panogah ni posloval z izgubo, niti ni takih, ki bi poslovali 
na meji rentabilnosti. Kljub temu pa bodo imeli nekateri 
ozdi v tekstilni industriji do konca leta predvidoma težave s su
rovinami in reprodukcijskim materialom. Vzrok za to je v do
bršni meri požar v ozdu Incel v Banjaluki, težave v zvezi z ame
riškim bombažem (kot obliko kredita) in pa to, da je Sovjetska 
zveza preložila dobavo dogovorjenih količin bombaža za zad
nje letošnje trimesečje na začetek prihodnjega leta. To že ob
čutijo nekateri ozdi, na primer Metka Celje, ker so morali uki
niti tretjo izmeno.

Podobni problemi s surovinami in reprodukcijskim materia
lom veljajo tudi za usnjarsko-predelovalno industrijo, kjer za
radi visokih cen domačih surovih kož in omejevanja uvoza že 
prihaja do padca obsega fizične proizvodnje, ki ga pa nekateri 
ozdi za zdaj uspešno nadomeščajo z drugimi (kompenzacijski
mi) posli.

Na seji so sklenili zahtevati od organizacij združenega dela 
pa tudi od strokovnih organizacij: poslovnih skupnosti in 
splošnih združenj, da v prihodnje namenijo več pozornosti po
vezovanju v reprodukcijskih verigah. Dali so tudi pobudo za 
skupni pogovor s predstavniki RO kmetijstva in živilske indu
strije ter republiškega sveta ZSS, da bi se dogovorili za skupno 
iskanje rešitev na tem področju.

P. Š.

M Nekateri poudarki 
iz govora 
Marjana Orožna
• V sindikatih smo si posta

vili za cilj, da mora boj za usta
vitev padanja stvarne vrednosti 
osebnih dohodkov pomeniti 
zlasti prizadevanja za večjo sto
rilnost in boljše gospodarjenje. 
Ne moremo sejati iluzije, da 
OD nikomur in nikjer ne bodo 
več padali. Kljub temu sindikat 
ne sme popuščati več pred ne
delom in lažno solidarnostjo, 
slabo organizacijo dela, kredi
tiranjem negospodarskih na
ložb in vsem, kar zmanjšuje 
učinkovitost naših prizadevanj.
• Ukrepov gospodarske 

politike ne smemo več priprav
ljati na kožo tistim, ki poslujejo 
z izgubo in slabo gospodarijo. 
Negativni gospodarski rezultati 
naj postanejo sramota za vo
dilne poslovodne delavce in 
vse, ki morajo organizirati 
delo.
• Le sadovi dela naj dolo

čajo položaj ozdov in delavcev, 
ki so v njih zaposleni. Primer
jajmo tudi v SFRJ, koliko kdo 
ustvarja, ne le koliko kdo za kaj 
prispeva. Pri delitvi pa lahko 
vsakdo dobi le toliko, kolikor je 
prispeval k dohodku. V na
sprotnem primeru bomo uve
ljavili takšno solidarnost, da 
bomo vsi izgubili spodbudo za 
delo in ustvarjanje nove vred
nosti.
• Sindikat ne more biti 

, neobčutljiv za pobude delavcev
pri razreševanju zagat v njiho
vih organizacijah. V nasprot
nem primeru se namreč vpra
šanja urejajo po nesamou- 
pravni poti in tudi s prekini
tvami dela, kar seveda pomeni 
brez sindikata.
• Delovanje sindikata je 

zelo odvisno od kadrov, ki de
lajo v njem. Zelo važno je, kdo 
je predsednik, po možnosti naj 
bo iz neposredne proizvodnje, 
pomembna je tudi sestava 
izvršnega odbora. Prav sindi
kalni aktivisti v osnovnih orga
nizacijah so zelo pomembni, ko 
gre za skupne družbene akcije. 
Od njih je v največji meri odvi
sno tudi to, da bo sindikat v 
tozdu .na čelu akcij, ki jih zače
njajo'delavci, obenem pa bo

Domžale — spodbudni proizvodni dosežki

Tudi v domžalski občini v letošnjem letu naraščajo proizvodni rezul
tati, povečuje se konvertibilni izvoz, izvaža tudi drobno gospodarstvo, 
širi se kmetijska dejavnost, skoraj nimajo nezaposlenih, sproti prepre
čujejo nastajanje presežkov v družbenih dejavnostih (znižujejo pri
spevne stopnje), še vedno opravljajo nekatere manjše naložbe v gospo
darstvo in komunalni standard.

Pesti jih kljub temu nekaj težav. Zaostreni so medsebojni odnosi v 
Avtoservisu, imeli so več prekinitev dela, imajo neurejene odnose v na
grajevanju, občinski sindikalni svet bo zato verjetno predlagal ukrep 
družbenega varstva. Kolektiv, ki se je razvil iz obrtne dejavnosti, sicer 
uspešno posluje. Pred časom so ukrep družbenega varstva uvedli tudi v 
Mlinostroju, kjer je problematika podobna tej v Avtoservisu. Menijo, 
da gre zlasti za mojstrsko miselnost, ki po svoje kroji odnose v proi
zvodnji, Težji je problem Papirnice Količevo, kjer je treba odplačevati 
anuitete za ekonomsko utemeljeno naložbo, ki danes daje ugodne re
zultate, papirnica je tudi največji izvoznik v domžalski občini, delavci 
pa bi morali dobivati zajamčene osebne dohodke. V občini menijo, da 
papirnica ne more biti socialni primer in da se je treba dogovoriti, kako 
bi z združenimi močmi pridobili sredstva za izboljšanje položaja te de
lovne organizacije.

V občini menijo, da bi morali rešiti tudi vprašanje prepovedi nego
spodarskih naložb, ker le-to še bolj zaostruje položaj, v katerem se je 
znašlo gradbeništvo.

I

upošteval interese družbe kot 
celote. Na ta način bo sindikat 
postal integrativni dejavnik 
združenega dela, tudi dejavnik 
povezovanja gospodarstva in 
družbenih dejavnosti.

• Pred nami je sprejemanje 
načrtov za leto 1984. Sindikat 
mora vsepovsod podpirati 
ofenzivno usmeritev, v zame
njavo za negativne trende v 
zadn jih treh letih. Zato si mo
ramo sindikati ob sprejemanju 
slehernega plana za prihodnje 
leto zastaviti za cilj povečanje 
proizvodnje, izkoriščanje no
tranjih rezerv in s tem motive 
za delavce, da njihovi osebni 
dohodki ne bodo več padali.
• Sindikat mora dajati 

podporom poslovodnim ka
drom v prizadevanjih za pove
čanje gospodarske učinkovito
sti, le-ta namreč zadnjih deset 
let pada in zanesljivo lahko 
sklepamo, da proizvodna sred
stva slabo izkoriščamo.
• Sindikat ne bo pristajal,

da se nove obveznosti za de
lavce in združeno delo (davki, 
prispevki) sprejemajo brez ši
roke in demokratične razprave, 
kljub temu da se vse pogosteje 
srečujemo z zahtevami, naj se 
odloča v centrih na zvezni in 
republiški ravni. Ne moremo 
pod masko prizadevanj za sta
bilizacijo delavca vrniti spet v 
mezdni položaj in mu odvzeti 
samoupravljanje. F. K.

KLIČEMO

Laško — delavec v pivovarni je razporejen na več 
del in nalog

Za občino Laško smo slišali, da v tem trenutku nima večjih ekonom
skih in političnih problemov. Pohvalijo se lahko z uspelo sanacijo nek
danje Volne, ki zdaj uspešno posluje v sklopu ljubljanske Dekorativne, 
bistveno je izboljšan položaj Pivovarne, zrastel je TIM, na drugi strani 
se zaostruje problematika v radeški papirnici (prekinitev pogodbe s 
tujim partnerjem), ukinjajo proizvodnjo v cementarni Zidani most (de
lavci naj bi se zaposlili v Trbovljah), v Boru so uvedli ukrep družbenega 
varstva (slabi gospodarski rezultati in neurejeni medsebojni odnosi), še 
naprej se slabša položaj družbenih dejavnosti, zlasti vzgoje in izobraže
vanja.

Problemi se kažejo vsepovsod ob padanju stvarne vrednosti osebnih 
dohodkov in neuresničevanju načela delitve po delu in rezultatih dela. 
Kritično ugotavljajo, da družbenopolitične organizacije bolj branijo 
sprejeto politiko, kot da bi prisluhnile in uveljavljale interese, ki jih 
izraža njihovo članstvo.

V Pivovarni Laško smo slišali za spodbudne proizvodne dosežke, ne 
samo zaradi višjih cen, temveč v veliki meri tudi na račun večje produk
tivnosti. V pivovarni se je zato bistveno povečala akumulacija, kar bo 
omogočalo vlaganja v že dokaj izrabljeno opremo. Letos so sprejeli tudi 
nov samoupravni akt, s katerim je določeno, da so delavci razporejeni 
na več del in nalog. Delovodje zato lahko dnevno razporejajo delavce 
na delo tako, da dobijo zahtevnejša in bolje plačana dela tisti, ki si pri 
delu bolj prizadevajo, vse to se kaže tudi v osebnih dohodkih, ki jih po
samezniki prejemajo.

063 — 821-146 
Na zvezi je Jože Planinc, 
predsednik občinskega sin
dikalnega sveta v Šmarju pri 
Jelšah

— Dober dan, tovariš predsed
nik, ali ste res tajnici naročili, naj 
vas nihče ne moti?

»Če bi bilo to res, potem me vi 
zdaj ne bi mogli motiti.«

— Torej je res, da ste na poti v 
službo razmišljali, kaj misli in ra
zmišlja vaših 6.800 članov.

»To je samo napol res.«
— Torej ste mislili o tem. kaj ra

zmišlja polovica članstva?
»Še manj.«
— Četrtina?
»Skorajda. Najprej, kaj mislijo 

šolniki o svojih osebnih dohodkih. 
Potem tisti, ki so vezani na prevoze 
v krško občino, kjer imajo druga
čen začetek delovnega časa, potem 
sem obnavljal včerajšnji pogovor v 
Korsu s tovarišem Marincem...«

— Torej je snovi za razmišljanje 
in delo več kot dovolj.

»To še ni vse. So le tiste težave, ki 
jih moramo takoj reševati. Hkrati 
tečejo priprave za posvet z vsemi 
predsedniki osnovnih organizacij o 
izpolnjevanju dolgoročnega pro
grama stabilizacije gospodarstva, 
začeti moramo s pripravami na 
občne zbore, pripraviti moramo 
akcijske programe.«

— Kako je videli stabilizacija v 
vaši občini, iz vašega zornega kota?

»V Korsu se še vedno otepajo s 
težavami z oskrbo surovin, v Ste
klarni Boris Kidrič inflacija klesti 
novo naložbo, saj tovariši pravijo, 
da je predračunska vrednost nara
sla z devetdesetih na stoosemdeset 
milijard, kaže pa, da bo njen zače
tek končno prihodnjo pomlad. 
Kmetijski kombinat, ki deluje v 
okviru sozda Hmezad, je imel ob 
polletju 10 milijonov izgube, gfe 
predvsem za naložbo v obsoteljska 
polja, ki so že letos dala nepričako
vano lep pridelek koruze.

Po drugi strani smo priče več
jemu porastu proizvodnje. Kljub 
temu pa si ne moremo privoščiti 
tudi viš jih osebnih dohodkov, čepi"aV 
so ti nižji od povprečij v regiji in re" 
publiki. To so okvirji težav, med 
katerimi se bolj ali manj že neka] 
časa vrtimo. Halo. Me slišite? Ah 
zdaj verjamete, da imam o čem ra
zmišljati! Halo. Zakaj ste tiho?«

— Razmišljam. J-
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Celje: nepredvidene težave po prehodu na 
novi delovni čas

Nepotrebni in 
odvečni zapleti

Pred zveznim proizvodnim tekmovanjem 
v Kranju

Čevljarji bodo 
pokazali, kaj 
znajo

Tudi najstarejši sindikalni 
aktivisti v Celju ne pomnijo, 
da bi bil sindikat deležen to
likšne kritike, kot ob prehodu 
na zimski delovni čas. Ob tem 
je zanimivo, da so delavci ost 
kritike usmerili prav na sindi
kat, dasiravno je prav sindikat 
že nekaj časa opozarjal na mo
rebitne težave.

»Delavci so upravičeno ne
godovali, ker se je zgodilo prav 
to, na kar smo že dolgo opozar
jali, nastala je vsesplošna 
zmeda s prevozi, začetki delov
nega časa, z varstvom otrok. 
Celje in celjska regija sta v bi
stvu ostali kot otok sredi repu
blike, ker smo menili, da mo
ramo skupščinski sklep in pri
poročilo republiškega sveta o 
tem spoštovati,« meni Franc 
Vrbnjak, predsednik OSS.

— Ob tem je zanimivo, da so 
le tri organizacije združenega 
dela ob spomladanskem pre
hodu izrazile željo, da bi jeseni 
delali po starem.

»Ob spomladanskem pre
hodu so bile res samo tri, vendar 
se je njihovo število iz meseca v 
mesec povečevalo. Vsa reč je 
dobila nepričakovan obrat ob 
različnih izjavah odgovornih, 
najvišjih družbenopolitičnih 
delavcev republike, ki so vsak 
po svoje komentirali ali pojas
njevali, ta, kot je zdaj že jasno, 
kaj resen problem. Za nas je 
bilo najhuje to, da nismo imeli 
niti enega razloga, ki bi lahko 
vzdržal kritiko in utemeljeval 
ekonomičnost novega delov
nega časa. Še več, največji de
lovni kolektivi so poleg vseh že 
omenjenih težav prišli na dan 
tudi s podatki o tem, kolikšno 
škodo povzroča, oziroma ko
liko dodatnih stroškov zahteva 
te delovni čas, zato smo spre jeli 
pobudo in začeli s pripravami 
na nove vozne rede.«

— Do zapletov je prišlo v 
času, ko so pred sindikatom 
odgovorne in težke naloge.

»Točno. To so nepotrebni in 
odvečni zapleti, ki so ponekod 
omajali zaupanje v sindikat. 
Neka skupina delavcev v štorski 
železarni je celo zahtevala od
stop sindikalnih vodstev. No, 
večina delavcev ve, da sindikat 
ne odstopa od zaščite njihovih 
interesov, Zato menimo, da kri
tike neupravičeno letijo na sin
dikalne aktiviste, saj smo nare
dili vse, da bi našli najboljšo re
šitev.«

— Ko smo prej omenili 
težke in odgovorne naloge, smo 
imeli v mislih tudi podatek, da v 
Celju dve tretjini delavcev z 
osebnimi dohodki ne dosegata 
republiških povprečij.

»To je podatek, ki je v 
ospredju našega delovanja. 
Gre za dejansko stanje, ki smo 
ga že pred leti predvidevali. 
Prav zato smo v občini sprejeli 
tako imenovani program P, za 
prestrukturiranja gospodarstva. 
Celje je bilo dolga leta med vo
dilnimi gospodarskimi središči. 
Z neučinkovito kadrovsko po
litiko in pientalo smelimi ali 
pretehtanimi razvojnimi pro
grami je to vlogo počasi izgub
ljalo. S tem pa so tudi osebni 
dohodki počasneje rasli. »Pro
gram P« izvajamo, prvi rezul
tati so že vidni. Sindikat vztra
ja, da moramo v Celju po rezul
tatih dela do konca leta priti do 
naj nižjega osebnega dohodka 
deset tisoč dinarjev. To je moč 
doseči, saj smo v prvem pol
letju uspeli povečati proizvod
njo za več kot štiri odstotke. 
Zadnji podatki o gospodarskih 
dosežkih kažejo, da so se zga
nili končno tudi v tistih tozdih, 
ki so se dolgo časa samopašno 
vedli in trmasto vztrajali na po
litiki tovarne v tovarni.«

Janez Sever

Delavcem, ki svoje delovne 
sposobnosti preverjajo in po
večujejo tudi na proizvodnih 
tekmovanjih, so se lani pridru
žili tudi jugoslovanski čevljarji. 
Njihovo drugo zvezno tekmo
vanje bo letos v Sloveniji, v 
Planiki, 21. in 22. oktobra. 
Udeležilo se ga bo 98 tekmo
valcev iz vseh republik, razen iz 
Kosova in Črne gore. Tekmo
vanje v Planiki, ki bo posodila 
prostore in stroje, bo finale naj
boljših posameznikov in ekip, 
ki so jih po republikah izbrali iz 
dolge vrste izločilnih tekem. 
Finale bo razdeljen na teore
tični in praktični del. Teoretični 
del tekmovanja s strokovnega 
področja (70 odstotkov testa) 
in samoupravljanja bo dopol
njen s petimi tekmovalnimi dis
ciplinami praktičnega dela 
tekmovanja. Toda še preden 
bodo tekmovalci prijeli za delo, 
bodo morali v posebnem delu 
prireditve (tudi za oceno) od
krivati vnaprej pripravljene 
napake na čevljarskih strojih. 
Šele potem se bodo lotili čev
ljev. Tekmovanje bo posa
mično in ekipno, izžrebali pa 
bodo nekaj modelov ženskih in 
moških čevljev, ki so sicer v 
redni proizvodnji. Material, 
porabljen za tekmovanje, torej 
ne bo šel v nič! Strokovna Žiri ja 
bo merila čas in ocenjevala ka
kovost izdelkov. Po dogovor
jenih pogojih tekmovanja 
bosta lahko iz vsake republike 
nastopili po dve ekipi s po 7 
tekmovalci.

Slovenski ekipi, ki od lani 
branita eno prvo in tri druga 
mesta v posamičnem ter dve 
tretji mesti v ekipnem tekmo
vanju, sta letos sestavljeni po 
drugačnem ključu kot večina 
drugih ekip. Obdržali so naj
boljše lanske tekmovalce, nove 
pa so izbrali kar glede na do

sežke pri rednem delu v proi
zvodnji. Izločilnih tekmovanj v 
Sloveniji torej ni bilo, tekmo
valci pa so iz Planike, Peka, Al
pine, Cicibana- in Tovarne 
usnja Slovenj Gradec. Da bi 
dosegli boljše rezultate, sta se 
obe slovenski ekipi doslej dva
krat zbrali, da utečeta svoje ko
lesje ...

Nemara bi kazalo povedati 
še kaj o stroških prireditve. 
Jože Klofutar, sekretar ROS 
delavcev v tekstilni in obutveni 
ter usnjarski industriji, nam je 
posredoval takšne podatke: 
skupni stroški organizatorja 
naj bi ne presegli 1,5 milijona 
dinarjev. Sredstva naj bi pri
spevali poleg republiškega od
bora sindikata delavcev v tej 
dejavnosti še zvezni odbor 
istega sindikata, občinski sindi
kalni svet Kranj, Splošno zdru
ženje pri Gospodarski zbornici, 
Posebna izobraževalna skup
nost, Zveza inženirjev in tehni
kov ter 82 delovnih organizacij 
te dejavnosti iz vse Jugoslavije. 
Čeprav naj bi delovne organi
zacije prispevale vsaka po’ 10 ti
sočakov, je prireditelj doslej 
zbral le polovico teh sredstev...

R. B.

V knjigarni 
Delavske enotnosti 
na Tavčarjevi 
ulici 5 v Ljubljani 
dobite odslej tudi 
vse publikacije 
Zavoda za 
statistiko!

N______________________J
Petnajsto srečanje gradbenih delavcev 
Jugoslavije
Nepopolna slovenska ekipa
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nja jugoslovanskih gradbeni
kov je bila črnogorska delovna 
organizacija Titograd. Na njem 
so sodelovali delavci zmago
valnih ekip z 9. proizvodnega 
tekmovanja gradbenikov Slo

venije, ki je bilo letos v Kranju. 
V ekipi so bili zidarji Pionirja iz 
Novega mesta, tesarji Tehnike 
iz Škofje Loke, odrarji Stav
barja iz Maribora, železokrivci 
Konstruktorja iz Maribora in 
žerjavisti Gradbinca iz Kranja.

V ostalih gradbenih panogah 
Slovenija ni sodelovala, ker v 
teh zvrsteh nismo imeli republi
škega tekmovanja. Prihodnje 
leto bo zvezno tekmovanje pri 
nas, zato bi morali tudi te pa
noge vključiti v republiško

tekmovanje, saj je prav, da tudi 
mi sodelujemo s popolno 
ekipo.

Naši gradbinci so bili v 
skupni uvrstitvi peti, po posa
meznih dejavnostih pa: tesarji 
3., železokrivci 4., zidarji 5., 
žerjavisti 2. in odrarji šesti. 
Tako kot na republiškem se 
tudi na zveznem tekmovanju 
tekmuje v SLO in DS. Ekipa za 
SLO je bila druga, na področju 
DS pa se je uvrstila šele na 6. 
mesto.

Dan pred tekmovanjem je 
bila tudi razprava o združeva
nju dela in sredstev po načelih 
skupnega prihodka in dohod
ka. Udeležili so se je delegati 
vseh republiških odborov 
gradbenih delavcev Jugoslavi
je, ki so s primeri iz prakse opo
zorili na težave na ‘tem po
dročju ter izmenjali izkušnje.

Isti večer je bila tudi akade
mija ob otvoritvi 15. srečanja, 
slavnostni govornik je bil dr. 
Mijata Šukuvič, podpredsednik 
zveznega izvršnega sveta, ki. je 
med drugim dejal: »Delovna 
proizvodna tekmovanja na po
dročju gradbeništva in drugih 
področij širijo znanje, poveču
jejo sposobnost za ustvarjal
nost udeležencev tekmovanja, 
krepijo delovni zanos in vpli
vajo na ustvarjalnost vseh de
lavcev, pripomorejo k dvigu 
produktivnosti in kakovosti 
dela, povezujejo delavce in 
krepijo odnose med njimi.«

Katjuša Borsan
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Iz občinskih 
svetov ZSS

Kranj
Delo delegacij in konferenc delegacij za skupščine SIS so obrav

navali na seji občinskega sveta ZSS. Vzrok zanjo je bil slabo delo
vanje skupščin SIS, ki so pogosto na robu sklepčnosti ali celo nes
klepčne. Člani sveta se niso strinjali s trditvijo v gradivu, da dele
gacija ni aktivna-, če se seje skupščine udeležuje vedno isti delegat 
— zlasti to velja za splošne delegacije — saj ni mogoče pričakovati, 
da bodo vsi člani delegacije dobro usposobljeni za vsa področja. 
Zato je razumljivo, so menili na seji, da so si delegati razdelili po
dročja glede na svojo usposobljenost. Zato je po njihovem mnenju 
delegat, ki se redno udeležuje seje, bolj.aktiven od tistega, ki je bil 
po nekem ključu določen za udeležbo na seji. Ugotavljali so tudi 
vzroke za nedelavnost delegacij in delegatov. To so med drugim 
neustrezna kadrovska politika, nedodelan sistem povratnih infor
macij, neusklajenost dela in zato preobsežni dnevni red sej ter 
hkrati preobsežno in po vsebini prezahtevno gradivo za člane dele
gacij. Na seji so sklenili, da bi morale osnovne organizacije ZS 
sproti spremljati delo delegacij in zato na vse seje izvršnih odborov 
OO ZS vabiti predsednike konferenc oziroma vodje delegacij, so
delovati pri oblikovanju stališč do pomembnih vprašanj (vodje de
legacij bi morali sproti poročati o svojem delu) ter spodbujati 
družbenopolitične organizacije, da se dejavneje vključijo v delo 
delegacij.

Novo mesto
O regresiranju prehrane med delom pa je razpravljal občinski 

svet ZSS. Ugotovili so, da ozdi v občini upoštevajo usmeritve in 
merila predsedstva RS ZSS, saj kljub temu, da o izplačevanju re
gresa v gotovini zdaj ozdi odločajo sami, ni več gotovinskih izplačil 
kot prej. Predsedstvu RS ZSS predlagajo, naj bi usmeritve spre
menilo tako. da na seznam delavcev, ki prejemajo regres v gotovi
ni, ne bi bilo treba vpisovati del in nalog teh delavcev, kar v ozdih, 
kjer je takih delavcev 300 in več, povzroča veliko dodatnega dela. 
Republiškemu svetu ZSS pa predlagajo, da se zavzame za več 
sredstev za regres iz sklada skupne porabe, saj 900 dinarjev na 
mesec ne zadošča za malico niti za pol meseca. Predlagajo tudi, da 
bi izenačili financiranje prehrane med delom za vse delavce, saj ra
zlična vira v ozdih povzročata težave in nezadovoljstvo.

Gornja Radgona
Na izredni seji predsedstva občinskega sveta ZSS in sveta za živ

ljenjske in delovne razmere so obravnavali delovni čas. Predsed
stvo je na podlagi zahtev delavcev nekaterih ozdov v občini pred
lagalo, da se začetek dela znova premakne na 6. uro. Predlog mo
rajo obravnavati, kot so sklenili na seji, na zborih delavcev in po 
sindikalnih skupinah, za to pa so odgovorni predsedniki osnovnih 
organizacij in njihovih konferenc. Poleg tega so ostro kritizirali po
litično vodstvo regije, ker ni uspelo izpeljati skupnih stališč o enot
nem delovnem času v pomurski regiji. Kritika velja tudi vodstvu 
Certusa tozd Murska Sobota zaradi nekorektnega odnosa pri or
ganizaciji prevozov mladine, študentov in delavcev.

Ravne na Koroškem
O gospodarjenju v prvem polletju so razpravljali na seji medob

činskega sveta ZŠ za Koroško in ugotovili, da ozde pestijo nelik
vidnost, pomanjkanje reprodukcijskega materiala, da se slabšata 
delovna in tehnološka disciplina, narašča bolniški stalež, da neka
tere organizacije poslujejo z izgubo. Zato so sklenili, naj vsi občin
ski sveti ZS v regiji oblikujejo delovne skupine, ki bodo pomagale 
ozdom, kjer so osnovne organizacije ZS bolj šibke.

M. Š.

Ljubljana Šiška
Svet za oblikovanje dohodka in delitev sredstev za osebne do

hodke pri občinskem svetu ZSS Ljubljana Šiška se je sestal s pred
sedniki nekaterih večjih osnovnih organizacij sindikata in njiho
vimi strokovnimi delavci s področja oblikovanja dohodka ter deli
tve sredstev za OD. Na seji so razpravljali o gradivu, ki ga je ome
njeni svet pripravil na osnovi obiskov članov v nekaterih ozdih. 
Ugotovili so, da je gradivo dobra osnova za delo, hkrati pa so ga 
dopolnili z nekaterimi novimi spoznanji. Poslali ga bodo vsem 
osnovnim organizacijam kot podlago za dopolnjevanje osnov in 
meril za delitev sredstev za OD.

Brane Praznik
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Nekaj samoupravnih izkušenj delavcev kamniškega Stola

Za kaj ima kovač klešče
Tole pripoved o delu in samoupravljanju delavcev Industrije 

pohištva Stol Kamnik mi je omogočil Maks Vukmir, predsednik 
izvršnega odbora sindikalne konference v tej delovni organizaciji. 
Pred dnevi je namreč poklical naše uredništvo in povabil novinar
ja, naj pride v Stol in popiše težave, s katerimi se ukvarjajo, in spre
govori o ukrepih za izboljšanje razmer, ki so jih že sprejeli ali pa jih 
bodo še. Dejal je, da bi takšen pogovor, objavljen na straneh na
šega lista, koristil njihovim delavcem, ki berejo Delavsko enotnost 
in jim ni vseeno, ker o njih že kar precej časa nismo pisali.

Pa sem jih obiskal.
Maks Vukmir je sprva hotel 

vzeti dan dopusta, potlej pa so 
mu omogočili, da je tisti dan 
delal v popoldanski izmeni, do
poldan, torej v prostem času, 
pa se je pogovarjal z mano. 
»Vsaka delovna ura je drago
cena,« je dejal, »zato skušamo 
postoriti svoje sindikalno delo 
pred šihtom ali po njem.«

Pred tridesetimi leti je prišel 
v Stol, z njim vred je rasel in se 
v njem strokovno izpopolnje
val in že v mladih letih se je 
vključil v delo družbenopoli
tičnih organizacij, v katerih de
luje z enako vnemo kot nekoč. 
Ko sem mu povedal, da sem se 
že pred dobrimi triintridesetimi 
leti pogovarjal z dupliškimi sto- 
larji, ob slavju, ko je prvi delav
ski svet sprejel ključe tovarne, 
Sjia koj našla skupni jezik. Pot
lej sem še večkrat prišel v Stol, 
pisal o delu tamkajšnjih delav
cev, o njihovem samoupravlja
nju. Medtem je tovarnica v 
Duplici postala Industrija po
hištva in v njej dela 1550 delav
cev — v sedmih tozdih in v de
lovni skupnosti skupnih služb.

Pred kakimi petimi leti sva s 
Tonetom Jegličem, takratnim 
predsednikom sindikalne kon
ference Stola, obiskala nekaj 
sindikalnih in delovnih skupin 
ter tozdov in se pogovarjala z 
delavci, člani delavskih svetov v 
temeljnih organizacijah in z de
legati delavskega sveta podjet
ja. In vsi so trdili, da po vseh 
spremembah, ki sta jih zahte
vala ustava in zakon o združe
nem delu, vedno več delavcev 
spoznava, da samoupravljanje 
potrebujejo kot kovač klešče.

»Imamo vse možnosti,« je 
pred leti pripovedoval Jeglič, 
»da vsakdo odloča neposredno 
ali prek svojega delegata. Ven
dar marsikdo še ni doumel, da 
mora sindikat povsem spreme
niti svojo dejavnost. Minili 
so časi, ko je izvršni odbor spo
ročal delavskemu svetu, kaj 
misli sindikat o tem ali onem, 
delavci pa so za ta »sindikalna 

, mnenja« bolj malo vedeli. Zdaj 
■■mora sindikat delovati med 
ljudmi, pomagati delavcem, da 
se preudarno odločajo in spre
jemajo stališča, ki jih bodo pot
lej dokončno oblikovali v de
lavskih svetih. Zdajšnja sa
mouprava potrebuje zrele 
ljudi, ki bodo znali dobro go
spodariti, saj nas bo vsaka na
paka — od napačnega proi
zvodnega programa do slabe 
delovne discipline — še kako 
udarila po žepu.«

In to se je v Stolu tudi zgodi
lo.

Stare slabosti, ki jih niso 
odpravljali, so rodile ko
pico težav in nenadoma 
so se znašli v pošteni za
gati

Prvo leto gospodarske stabi
lizacije so v kamniški Industriji 
pohištva menili, da so njihove 
stiske zgolj posledica težav, v 
katerih se je znašla vsa naša 
lesna industrija. Ko pa so letos 
poleti naredili <'>bračun gospo
darjenja v prvih šestih mesecih, 
so spoznali, da so marsikateri 
neuspeh pridelali na lastnem 
zelniku.

V poročilu glavnega direk
torja o gospodarjenju v prvem 
polletju letošnjega leta je med 
drugim rečeno:

»V planu smo opredelili 
izvoz kot temeljno izhodišče za 
dosego letnega načrta. Načrto
vanega izvoza pa ne dosega
mo... Povečanja planiranega 
fizičnega obsega proizvodnje 
ne dosegamo... Produktivnost 
ni v skladu s planom, temveč 
manjša... Novi proizvodi še ne 
dajejo ekonomskih učinkov na 
trgu, kot smo pričakovali... 
Prodaja blaga za široko porabo 
še vedno ni zadovoljiva glede 
na možnosti, ki jih imamo.j. 
Materialni stroški so še vedno 
zelo veliki...«

Te ugotovitve je glavni di
rektor dokazal s podatki: fizični 
obseg proizvodnje se je v prvih 
šestih mesecih zmanjšal za 
6,2%, storilnost za 5,4%, za 
izvoz na konvertibilno po
dročje pa so dobili dobra dva 
milijona ameriških dolarjev, 
kar je 40,7 % manj kot v prvem 
polletju lani.

»Do konca leta bomo torej 
trdo delali,« je dejal Maks 
Vukmir, »in upamo, da bomo 
izpolnili vsaj 95% plana. Proi
zvodnja oziroma prodaja mora 
doseči najmanj 13.000 milijo
nov dinarjev (v prvem polletju 
580 milijonov), če hočemo za
dovoljivo poslovati. Vemo pa, 
da se energija nenehno draži, 
večajo se transportni stroški in 
cene surovin in reprodukcijskih 
materialov. V takšnih zaostre
nih gospodarskih razmerah 
moramo realizirati na mesec za 
kakih 120 milijonov dinarjev, 
tega pa ne bo moč storiti, če ne 
bomo občutno povečali izvoza, 
delali ves delovni čas (doslej 
delamo v povprečju le 6 ur), 
izboljšali delovno disciplino in 
zmanjšali materialne stroške. 
Doslej se je dogajalo, da je de
nimo tozd 2 (tovarna ploskov
nega pohištva) v prvem trime
sečju letos porabil več surovin, 
kot pa so bili vredni izdelki.«

Še nadalje pa bodo pokrivali 
izgubo tega tozda, ki je v prvem 
polletju dosegla 32 milijonov 
dinarjev, do konca leta pa se bo 
povečala še za nekaj milijonov. 
Na Švedsko prodajajo svoje iz
delke tudi za 30% ceneje, kot 
je njihova prava cena. Toda 
vzrokov za izgubo je več. V 
prvem polletju so prodali na 
tuje za 40% manj,kot so načr
tovali, vendar tudi na domačem 
trgu so dosegli le 82% plani
rane prodaje.

Še vedno velja staro pra
vilo, ki pravi, da je moč z 
malo denarja dobiti le 
malo muzike

Tone Jeglič, podpredsednik 
republiškega odbora sindikata 
delavcev lesne industrije in 
gozdarstva (da o njegovih dru
gih funkcijah ne govorimo), ki 
še vedno dela v tem tozdu, je 
dejal:

»Radi bi delali, pa zmanjka 
surovin in marsičesa, kar po
trebujemo za normalno proi
zvodnjo. Letos je isto število 
delavcev naredilo za 4 % manj 
kot lani v prvem polletju, 
osebni dohodki so slabi in 
mnogi odhajajo drugam,- Lani

in letos je odšlo iz tozda 39 ve
činoma izkušenih delavcev, 
prišlo pa je 32 pretežno neizku
šenih. Vseh nas je komaj do
brih dvesto. Dobivamo v pov
prečju kakih 13.000 dinarjev 
osebnih dohodkov, vsa delovna 
organizacija pa 14.000 dinar
jev, medtem ko je Svilanit delil 
letos poleti v povprečju 20.000, 
UTOK skoraj toliko, Titan do
brih 16.000. Predolgo smo 
zgolj govorili o slabostih, pa jih 
nismo odpravljali. Naj omenim 
samo razpravo o zmanjšanju 
režije. V vsak program napi
šemo to nalogo, toda še vedno 
dela v tovarni ploskovnega po
hištva 3 1 % vseh zaposlenih v 
režiji, medtem ko v drugih 
proizvodnih tozdih kakih 25% 
in še to je občutno preveč.«

V teh dneh so v Stolu naredili 
predlog programa ukrepov za 
odstranitev vzroka izgube v

tozdu 2. Določili so naloge in 
njih nosilce pa tudi roke. Po
drobno bodo proučili proi
zvodne programe, sprejeli nove 
in opustili stare, ki so jim pov
zročale izgubo, uredili bodo 
planiranje in vodenje proi
zvodnje, zmanjšali obratno re
žijo in storili še marsikaj, da bi 
prihodnje leto končali brez iz
gube. Predvsem pa morajo po
večati zanimanje delavcev za 
delo in sodelovanje v samou
pravi, Toda v programu ukre
pov, s katerimi naj bi ozdravili 
to temeljno organizacijo, pa o 
samoupravi niso spregovorili.

Na to pomanjkljivost je opo
zoril tudi Maks Vukmir. Rekel 
je, da so zdaj pripravili predlog 
ukrepov le za tozd 2, toda v teh 
dneh razpravljajo tudi o zbolj
šanju razmer v drugih tozdih in 
v skupnih službah. In skoraj

OBIŠČITE KNJIGARNO — GALERIJO 
DELAVSKE ENOTNOSTI
V njej dobite:
— razen družboslovnih knjig še najbolj znana dela drugih lite

rarnih zvrsti
— umetniška dela (olja, akvarele, grafike) akademskih slikarjev 

in samorastnikov
— priznanja, diplome, plakete in druga spominska darila in 

možnost uokvirjanja
— revije in časopise
Knjigarna je v Tavčarjevi ulici 5 v Ljubljani.
Obiščite jo. V njej boste zagotovo našli vse, kar potrebujete!

povsod ugotavljajo, da zdajš
nja samouprava šepa.

Spor, ki kaže, da so na 
marsikatero staro izkuš
njo pozabili

Sredi avgusta letos so v Stolu 
sklicali izredno sejo delavskega 
sveta podjetja. Vabila so po
slali delegatom dan prej in mar
sikdo se ni mogel pogovoriti z 
delavskim svetom tozda o sta
lišču, ki naj bi ga zagovarjal. 
Manjkalo je 11 delegatov. In so 
jih po telefonu ponovno vabili. 
Delegata iz tozda Sloga v Mo
stah sta sporočila, da na sejo ne 
bosta prišla, ker nimata »sta
lišča baze«. In sta trmoglavila 
še po tem, ko so jima razložili, 
kako pomembna je seja, saj de
lavci tozda 2 ne bodo pravoča
sno dobili osebnih dohodkov, 
če ne bodo takoj sklenili o soli
darnostni pomoči. Trdila sta: 
»Strokovne službe so vedele, 
da bomo o tem razpravljali, 
zakaj so torej cincale do zad
njega trenutka.« Zato je delav
ski svet sklenil, da bodo oba 
»upornika« poklicali na disci
plinsko odgovornost.

In se je v Stolu začela razpra
va, v kateri je spočetka prevla
dovala zgolj formalna plat za
deve, se pravi, kaj naj stori de
legat, če ga pokličejo na sejo, 
pd nima stališča. Odgovore so 
skušali najti v statutu in so 
zaman prebirali njegove člene. 
Vnovič se je izkazalo, da je nji
hov temeljni samoupravni akt 
pomanjkljiv. Novembra lani so 
skušali sprejeti nov statut, pa je 
na referendumu propadel. 
Iskali so vzroke tega neuspeha 
in v zapisnikih sej med drugim 
piše, da delavci niso glasovali za 
nov statut tudi zato, ker pre
malo poznajo samoupravo in 
sodelujejo v njej.

To mislita tudi Vinko Jago
dic in Franc Hribar, torej tista 
delegata delavskega sveta, ki 
sredi avgusta nista hotela priti 
na sejo.

Vinko Jagodic, predsednik 
delavskega sveta tozda Sloga, 
je pripovedoval: »Naš svet se 
sestaja pretežno takrat, kadar 
nam strokovne službe pošljejo 
gradivo, tajnica samoupravnih 
organov pa dnevni red. O pro
blemih tozda dostikrat razprav
ljamo kar pod točko .razno' 
Torej, ko delavski svet sprejme 
stališče, ga delegat zagovarja 
Toda velikokrat se zgodi, da 
gre delegat na sejo delavskega 
sveta Stola in tamkaj glasuje 
kot nekdanji poslanec. Nikogar 
to ne moti. In če kakšna zadeva 
ni izglasovana na prvi seji, skli

ROK< 
PRI

NIKOA NIK OH
Vsebinsko 
bogatejši 

in ustreznejši!

Delavska enotnost

čejo še drugo in tretjo, dokler 
predloga ne sprejmemo.«

»Prva leta smo res delovali 
kot delegati. Takrat so še delo
vale skupine, tamkaj smo se 
pogovarjali o vseh pomembnih 
zadevah, delavski sveti v tozdih 
so dokaj samostojno delovali, 
na sejah delavskega sveta po
djetja pa smo stališča zagovar
jali in jih usklajevali. Potlej so 
najprej zamrle skupine m skli
čemo jih le tedaj, kadar raz
pravljamo o katalogu del in 
nalog ali pa o najnovejših 
spremembah normativov
časov, ki naj bi omogočili, da bi 
delavci, ki več naredijo, več 
dobili. Zanimanja za te po
pravke je precej. O začetku de
lovnega časa pa nismo razprav
ljali z delavci. Poslovodni 
odbor je spomladi sklenil, da 
bomo začeli ob sedmih, delav
ski svet pa je to potrdil. Enako 
smo jeseni sklenili, da bomo 
ponovno začeli delati ob šestih 
zjutraj. Prehrano smo podražili 
kar na seji delavskega sveta 
Stola. Seveda so delavci godr
njali. Ker je takih primerov ve
liko, sva z Jagodicem sklenila, 
da bova v bodoče hodila na se je 
le, če bova imela stališče tozda.«

Ob koncu naših pomenkov 
sem Alojzu Štrosu, predsed
niku akcijske konference zveze 
komunistov v Stolu povedal, 
kaj so delavci pripovedovali ° 
svoji samoupravi. Pa je dejal: 
»Tako je, kot so rekli. Delavski 
sveti so nekakšen podaljšek 
roke uprave. Zato tolikanj do
povedujem, da morata sindikat 
in partija delati med delavci in 
tam graditi samoupravo. Tako 
meni tudi Boris Zakrajšek, naš 
novi glavni direktor in upam, 
da bomo dobro sodelovali.«

Medtem je Maks Vukmir 
odšel na popoldanski »šiht« in 
ob slovesu me je povabil, naj še 
pred zimo ponovno obiščem 
delavce Stola. »Takrat bos 
lahko več pisal o izboljšanju ra
zmer,« je obljubil.

Prav rad bom to storil.
Janez Volf
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Sindikalne organizacije glavnih mest republik in pokrajin jg}|| Idejnopolitično ozadje pozivov k odgovornosti 
za ohranitev življenjske ravni

Draginja 
»na tapeti«

m Na delavsko 
S poštenost se 
B marsikdo obeša

Te dni so v Sarajevu predstavniki skoraj vseh 
sindikalnih svetov glavnih mest republik in pokra
jin razpravljali o prizadevanju sindikatov, da bi 
zaščitili življenjsko raven delovnih ljudi v teh me
stih.

Podatek, da živi in dela v glavnih mestih približno 
polovica vseh delavcev-članov sindikata in da se 
mnogi med njimi komaj prebijejo do konca mese
ca, je še razlog več za izmenjavo izkušenj in skupno 
razpravo o tem, če so zaščitni ukrepi dovolj uspešni, 
kako močna so prizadevanja in kakšne so možnosti, 
da kar največ naredimo za družine z najnižjim 
standardom.

Zagreb: Mnogi so že uvedli 
socialne kartice, drugi 
pa jih bodo kmalu

Sindikat v Zagrebu je že leta 1981 pripravil ope
rativni načrt za zaščito standarda. Žal želje in na
mere niso dale pričakovanih rezultatov, ker niso 
dojeli vse teže gospodarskih problemov. Zato so 
junija letos sprejeli nov program, v katerem so med 
drugim poudarili, da se zavzemajo za približno 
enak način delitve stanovanj v ozdih in za to, da de
lavci s pomočjo solidarnostnih sredstev hitreje pri
dejo do stanovanja.

Beograd:
Zaposlitev za 24.000 mladih

Tu poteka akcija v nekaj smereh, predvsem pa si 
prizadevajo za večje zaposlovanje in hitrejše reše
vanje stanovanjskih vprašanj. Lani so načrtovali, 
da bodo zaposlili 24 tisoč delavcev in ta načrt celo 
presegli (za dva odstotka). Sprejeli so 14 tisoč pri
pravnikov. Računajo, da bo letos dobilo zaposlitev 
24 tisoč ljudi. Okoli 70 tisoč delavcev ima na novo 
urejeno družbeno prehrano. Tako kot v Zagrebu so 
se tudi tu dogovorili, da bo stanarina do leta 1985 
dva odstotka od vrednosti stanovanja, za delavce z 
nizkim prihodkom na člana gospodinjstva pa nižja.

Sarajevo: Drugačna razdelitev 
sredstev skupne porabe

Od okoli 185 tisoč zaposlenih Sarajevčanov jih 
ima približno 120 tisoč nižji osebni dohodek od 
povprečnega (ta je bil julija okrog 16 tisoč dinar
jev). Od skoraj 50 tisoč upokojencev jih več kot 
30 tisoč mesečno prejema manj kot 7500 dinar.jev. 
V mestu je tudi 12 tisoč nezaposlenih, ki dobivajo 
stalno socialno pomoč.

Program intervencijskih ukrepov ne bo lahko iz
polniti. ker bi morali najti dodatna sredstva. Predv
sem bi bilo treba prerazporediti sredstva skupne 
porabe, ki bi jih morali nameniti za nujne socialne 
ukrepe. Tisti, ki imajo manj kot 5 tisoč dinarjev do
hodka na člana gospodinjstva, bodo dobili nado
mestila.

Pri reševanju stanovanjskega vprašanja so dose
gli opazne rezultate, saj so uspešno končali veliko 
akcijo za solidarno gradnjo 8500 stanovanj za de
lavce. To jim je uspelo s pomoč jo združevanja sred
stev v solidarnostni sklad.

Titograd: Odpor vplivnih 
do predloga, da bi obdavčili 
presežek stanovanjskega prostora

Podražitve so največje breme za nezaposlene in 
— podnajemnike. Obojih je v Titogradu zelo veli
ko, prvih 6 tisoč in pol, drugih pa tudi nekaj tisoč. 
Zaskrbljujoče je tudi veliko zaposlenih z nizkimi 
dohodki: 12 tisoč in pol Titograjčanov dobiva manj 
od 10 tisoč dinarjev, 2400 pa jih dobiva samo okrog 
7000 dinarjev mesečno.

Podnajemništvo se je razcvetelo v slabem po
menu besede. Kot drugod je tudi tu registriranih 
veliko manj podnajemnikov, kot jih je v resnici. 
Prisiljeni so plačevati veliko več, kot njihovi stano
dajalci prijavljajo na občini. Obenem pa molčijo, 
ker bi se drugače znašli na cesti. Zato so pripravili 
malo bolj konkretno obliko zaščite standarda za 
podnajenike — pomoč pri plačevanju stanarine in 
gradnjo večjega števila samskih stanovanj.

Hude stanovanjske razmere so pospešile odloči
tev, da ne bodo gradili stanovanj večjih od 95 kv. m. 
Za zdaj se tega vsi držijo. Dogovorili so se tudi. da 
bodo povečali stanarine za 30 odstotkov, obenem 
pa dali subvencije tistim z nižjimi prejemki. Na 
odpor pa je naletel predlog sindikata, naj se ob
davči presežek stanovanjskega prostora. Kajti tisti, 
ki imajo velika stanovanja, so v glavnem vplivne 8 
osebnosti in tem je težko stopiti na prste. Sindikat 
pa ne bo odnehal!

V našem družbenem prostoru so se zlasti letošnjo jesen začele kopičiti zahteve po zaostrovanju 
politične odgovornosti za gospodarske napake v preteklosti in neizpolnjevanje stabilizacijskih

gospodarstva, ki nas je pripeljala v nezavidljiv položaj pretirane finančne odvisnosti od tujine.

Ko smo vprašali Franceta Hribarja, 
predsednika ljubljanskih sindika
tov, zakaj v tem članku niso pred
stavljena tudi njihova prizadevanja 
na tem področju, smo zvedeli, da za 
sarajevski posvet sploh niso dobili 
vabila. Od tovarišev iz Vojvodine 
pa so sicer zvedeli, da posvet bo, 
vendar se nanj niso mogli pripraviti 
in se ga zato tudi niso udeležili.

Skopje: Padec standarda odpira 
vrata uravnilovki

Če bo standard še naprej padal, se bodo znašli 
pred nevarnostjo, da bodo v delovnih okoljih, kjer 
se bije bitka za dohodek, začeli izčrpavati svoje 
moči z vprašanji zaščite življenjske ravni in socialno 
delitvijo. Uravnilovka bi čisto neovirano zajela vse. 
To pa bi oddaljevalo od večje in bolj kakovostne 
proizvodnje in tudi od izpolnjevanja skupnega sta
bilizacijskega programa.

Napačno bi bilo, če bi program ža zaščito stan
darda razumeli kot splošno dirko za povečanjem 
osebnih dohodkov brez dela, ali če bi se ljudje od
ločali, da bodo manj delali, da bi se tako uvrstili v 
kategorijo socialno ogroženih. Najboljša obramba 
pred to nevarnostjo bi bilo večje nagrajevanje do
brega in kreativnega dela. Za to je treba najti pro
stor v čistem dohodku, ki je sicer pogosto neupravi
čeno obremenjen.

Priština: Predlog za oblikovanje 
občinskega solidarnostnega sklada

Divjanje cen je napadlo tudi standard prebival
cev Prištine, zato je sindikat pozval delavce v ko
lektivih, naj cene vrnejo v stvarne okvire. Posebno 
težak je položaj v gradbeništvu, prosveti in zdrav
stvu. Ogroženi posamezniki in družine prejemajo 
socialno pomoč ali pa dobivajo pomoč v obliki sub
vencij. Problem je v tem, da ni dovolj denarja. V 
akciji za zaščito standarda je osnovno izhodišče, da 
v ta namen ne porabljajo nobenih posebnih sred
stev, ampak da zagotovijo denar po načelu solidar
nosti in vzajemnosti, da ne bi obremenjevali do
hodka ozdov. Zato je prištinski sindikat sprožil po
budo za ustanovitev solidarnostnega sklada v obči
ni. Sindikat je tudi začel uvajati socialne kartice.

Novi sad: Boljše vrednotenje 
proizvodnega dela

Zaščita standarda je dandanes najbolj zagotov
ljena z osebnimi dohodki. Možnost za povečanje 
najnižjih OD je v tem, da se proizvodno delo 
ovrednoti za 30 odstotkov višje od »administrativ
nega« . To je v nekaterih ozdih že pokazalo rezulta
te. V stanovanjski politiki in zaposlovanju bodo 
uvajali kriterij solidarnosti, pri čemer tudi imajo 
dobre izkušnje. Prizadevajo si tudi, da bi delavci 
hodili čim več organizirano na dopust.

Sporočilo predstavnikov sindikatov naših glav
nih mest je nedvoumno: na vsak način je treba za
gotoviti pomoč tistim, ki nimajo prožnosti, da bi s 
poštenim delom zagotovili sebi in družini sredstva, 
v to je vključena tudi socialistična solidarnost. Te
žišče prizadevanj za zaščito standarda in za hitrejšo 
rast najnižjih osebnih dohodkov Bi moralo biti 
predvsem v boju za bolj produktivno proizvodnjo 
in večji dohodek in za zaustavitev rasti cen. ki kva
rijo vse odnose. Brez tega bi bila omenjena akcija le 
muha enodnevnica.

Milorad Bašič (Rad)

V zbirki Knjižnica sindikati Založbe Delavska enotnost 

je izšla knjižica NEUVRŠČENI — NEUVRŠČENOST

V njej vam avtorji predstavljajo vse države v gibanju neuvrščenih, zemljevide teh držav, 
nekaj pomembnih govorov tovariša Tita na srečanjih neuvrščenih, kronološki pregled 
sestankov in mali politični slovar.
Knjižico lahko naročite pri DELAVSKI ENOTNOSTI, Celovška cesta 43 Ljubljana,' ali v 
knjigarni Delavske enotnosti v Tavčarjevi ulici 5 v Ljubljani.

Postavlja se vprašanje — na katero ni moč 
odgovoriti na mah — kdo stoji za temi zahte- 

«|| vami in kakšni so njegovi interesi. Prav tako je 
jgg| treba pojasniti, kdo vse naj bi bil odgovoren za 

J pretirano zadolževanje v tujini, še bolj pa za 
nespametno porabo sposojenega denarja. 
Kljub ustavnim in zakonskim opredelitvam o 
odgovornosti za najemanje posojil v tujini in 
pametno vlaganje denarja v nove naložbe si 
namreč pri dajanju tega odgovora nismo vedno 
enotni.

Gospodarske in politične okoliščine, v kate
rih prihajajo na družbeno površje klici po de
janski odgovornosti slehernega posameznika 
za njegovo delo in sprejete odločitve, so zelo 
zgovorne. Gospodarstvo se je znašlo v kleščah 
neizogibnega odplačevanja starih dolgov, 
sprotnih reprodukcijskih potreb in razvojnih 
želja, politika pa pod pritiski različnih slojev 
prebivalstva in delavskega razreda, ki ga ome
jene gmotne možnosti najbolj potiskajo k 
tlom. Najbolj »neizprosni« zagovorniki zao-

porabili, če jim ga banke ne bi dale. Odveč je 
torej dokazovati, da so nekateri vendarle pre
koračili svoja pooblastila in izigrali zaupanje 
delavcev — samoupravljalcev. Ker jim tega 
niso preprečili utečeni mehanizmi samou
pravne in širše družbene kontrole, se ob vse 
bolj »napadalnem« javnem mnenju poskušajo 
— vsaj nekateri — skriti celo za partijsko knji
žico in samoupravljanjem, ki naj bi njihovo 
neodgovorno početje »solidarizirala« in pre
nesla na vse člane družbe.

Delavci zahtevajo, da krivce za največje go
spodarske napake odstavimo in jim najdemo 
primernejše delo. Kajti zavedajo se, da bodo 
delavska stabilizacijska prizadevanja in odre
kanja iz dneva v dan zaman, če bodo na najod
govornejših položajih strokovno premalo spo
sobni in politično nezreli ljudje. Pričakujejo 
tudi, da bodo imeli toliko pravice do odločanja 
o vseh pomembnih gospodarskih in političnih 
vprašanjih, kot jim jo dajeta ustava in zakon o 
združenem delu. Od subjektivnih sil pa zahte-
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j strovanja politične in sploh vsakršne odgovor- 
i nosti pa so delavci — neposredni proizvajalci 
1 — kot se je pokazalo na primer v pripravah na
5 zadnjo sejo CK ZK Slovenije — ki delajo v 
| najtežjih delovnih razmerah in ki že leta čutijo 
\ vse breme premalo učinkovitega gospodarje- 
$ nja na lastnih plečih. Hkrati ti delavci že dalj 
Š časa lebdijo med mezdnim položejem na eni in 
j: dejanskim odločanjem o pogojih in sadovih 
£ lastnega dela na drugi strani. Tega jim pulijo iz 
| rok družbeno bolj vplivne sile (birokracija,

tehnokracija itd.).

Kdo je koga prevaral
Delavci poudarjajo, da jih je nekdo žejne 

pripeljal čez vodo, ker jim je prikrival prave 
„ podatke o zadolževanju v tujini. Strinjajo se, 
| da smo v preteklosti vsi skupaj porabili več kot
6 bi smeli, vendar se za to ne čutijo krive. Dolgo, 

predolgo je namreč v naši družbi prevladovalo 
vzdušje, da to ni nič slabega in da bomo poso
jila že vrnili. Sedaj pa se je povsem razkrila ne
spametnost takega načina dela in življenja, ki 
bi moralo temeljiti na zdravi ekonomski osno
vi, ne pa na nebrzdani porabi vseh vrst brez 
materialnega kritja v produktivnejši proizvod
nji. Ker so o tem odločali drugi, ne pa delavci, 
se slednji upravičeno čutijo prevarane in za
htevajo odgovornost pristojnih dejavnikov za

| neodgovorno početje. Da je za to nekdo odgo
voren, namreč vsi dobro vemo, vendar se neka
teri sprenevedajo in trdijo, da tega ni moč ugo
toviti. Toda ustava, zakon o združenem delu, 
zakon o Narodni banki Jugoslavije in politične 
listine povsem nedvoumno opredeljujejo od- 
govornbst za najemanje posojil v tujini.

Težko je zanikati, da precejšen del odgovor
nosti za nespametno porabo denarja nosijo ve
liki sistemi združenega dela, gospodarstveniki, 
izvršni in upravni organi v občinah, republikah 
in pokrajinah. Prav tako je res, da denarja nebi

vajo, da delujejo med najširšimi ljudskimi 
množicami in da v slehernem trenutku posta
vijo v ospredje neposredne delavske interese.

Zveza komunistov, sindikat kot množična 
delavska organizacija in druge subjektivne sile 
so potemtakem pred zahtevno nalogo, še zlasti 
zdaj, ko so se začele na delavsko poštenost in 
dobronamerne pozive k politični odgovornosti 
obešati tudi sile, ki jim vodilna idejnopolitična 
vloga partije in samoupravna socialistična ure
ditev ni pri srcu. Te »sile« bi rade izkoristile 
naše gospodarske težave in spodrsljaje za fron
talni napad na celotno zvezo komunistov, vse 
profesionalne politične funkcije in sistem. Že 
precej časa namreč kritične razprave in neza
dovoljstvo delavcev spretno izkoriščajo za ma
nipuliranje z njihovimi avtentičnimi interesi. 
Te sile so na političnem, gospodarskem, kul
turnem in širšem družbenem prizorišču. Oporo 
iščejo doma in zunaj, v naših objektivnih teža
vah, subjektivnih slabostih in v tujih interesih. 
Ker znajo spretno igrati na karto trenutnega 
političnega razpoloženja, marsikdo naseda 
njihovi lažni radikalnosti in raznim demago- 
škim pozivom.

Zahteve po odgovornosti so brez dvoma 
utemeljene. Toda nikamor nas ne bo pripelja
lo, če se bomo venomer vračali nazaj in pri tem 
preveč pozabljali na sedanje naloge. Še zlasti 
zato, ker subjektivne sile brez zavestnega so
delovanja delavskih množic ne morejo same 
zase reševati vseh resnično zapletenih gospo
darskih vprašanj, ki se precejkrat zaostrujejo 
tudi zaradi človeških slabosti. Vsi skupaj se 
moramo zavedati, da je najtežje razvijati vse 
tisto, kar smo po vojni ustvarili in česar se nam 
resnično ni treba sramovati. Čimbolj zagnano 
in ustvarjalno se bomo skupaj lotevali zastav
ljenih nalog — še zlasti pri uresničevanju dol
goročnega programa gospodarske stabilizacije 
— manj bodo potrebni pozivi k odgovornosti.

Emil Lah



8 Ljubljana, 20. oktober 1983
stran Delavskaenotnost Ljubljana, 20. oktober |

St

* Delavko Albino Možina so vrgli na cesto
!§if
|S*F1 Pomaga ji lahko le se

javno mnenje
_______________________________
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Pred nekaj dnevi je prišla v naše uredništvo delavka Albina Mo
žina in nas poprosila za pomoč. Povedala je, da je skoraj leto dni 
brez službe in osnovnih sredstev za preživljanje. Na srečo živi pri 
borcu upokojencu, ki ji pomaga in jo hrabri.
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Albina Možina je stopila v 
pogodbeno delovno razmerje 
leta 1977 in se kot administra
torka zaposlila v tajništvu Ko
misije udeleženk samouprav
nega sporazuma krajevnih 
skupnosti v SR Sloveniji, ki 
pripravlja osnutke samouprav
nih aktov za krajevne skupnosti 
in podobno. Leto kasneje je 
stopila v redno delovno ra
zmerje, za štiri ure, kot ji je do
volil zdravnik po uspešnem 
zdravljenju težke bolezni. 
Njena delovna in življenjska 
pot se je začela zapletati lansko 
leto, ko ji je sodelavec — taj nik 
omenjene komisije Anton Jarc 
dejal, da zanjo ni več dela in naj 
s prvim julijem ne prihaja več v 
prostore v Smoletovi ulici 16 za 
Bežigradom. Albina se s tem ni 
strinjala, saj kar tako ni mogla 
prenehati z rednim delom, kar 
je pojasnila predsedniku komi
sije Janezu Vovku. Le-ta ji je 
zagotovil, da bodo »pri njenem 
primeru« spoštovali vse zakon
ske predpise. Zato je bila toliko 
bolj presenečena, ko se je 
Janez Vovko podpisal pod od
poved delovnega razmerja, ki 
jo je dobila L oktobra lani. 
Nanjo se je pritožila, pritožbo 
pa je poslala tudi družbenemu 
pravobranilcu samoupravlja
nja v občini Bežigrad.

Samostojna strokovna sode
lavka občinskega družbenega 
pravobranilstva samoupravlja
nja Tatjana Rupel je primer 
preučila in ugotovila, da Albini 
Možina brez trdnih argumen
tov spodbijajo status delavke v 
rednem delovnem razmerju. 
Svojo oceno je poslala delovni 
skupnosti skupnih služb Kra
jevne skupnosti Bežigrad, 
kamor pravzaprav organizacij
sko spada omenjena komisija.

Toda ker samoupravni spora
zum o organiziranju delovne 
skupnosti skupnih služb Kra
jevne skupnosti Bežigrad še ni 
bil podpisan, je njen vodja 
Franc Petek vztrajal na stališču, 
da Albina Možina ni njihova 
delavka in »njihova skrb«.

Medtem je Albina Možina še 
naprej hodila na delo. Toda 
lansko jesen je Anton Jarc pre
selil delovno mizo, stole in 
omaro v Belokranjsko ulico v 
Savskem naselju', kjer je nada
ljeval svoje delo. Ker se sode
lavka Albina ni hotela odpove
dati ustavni pravici do dela, ji je 
enostavno zaklenil pisarno in ji 
ustno in pisno prepovedal pri
hajati na delo. Zato se je Al
bina zatekla po pomoč k advo
katu in začela se je papirnata 
vojna, ki še traja.

Sodišče združenega dela L 
stopnje je potrdilo, da ima Al-

Komisija ni 
pravna oseba

»Komisija udeležencev 
samoupravnega sporazuma 
krajevnih skupnosti v SR Slo
veniji/ni pravna oseba, zato bi 
morali problem Albine Mo
žina reševati v delovni skup
nosti skupnih služb Krajevne 
skupnosti Bežigrad, kjer pa se 
je zaradi prehajanja na novo 
organiziranost celotna zadeva 
zapletla. Mislim, da Franc 
Petek ni edini krivec in da gre 
za širši problem krajevne 
skupnosti Bežigrad. Delov
nega razmerja ji ne moremo 
odpovedati, ker komisija — 
kot sem že dejal — ni pravna 
oseba.«

Janez Vovko, predsednik 
Komisije udeležencev SaS 

KS v SR Sloveniji

S TOVORNJAKOM V IRAK
Piše: Ciril Brajer

Krvavi
dolarji

Na Viatorju so se strinjali, strinjal se je tudi voznik Stane Mlakar in 
lahko sem prisedel v tovornjak, s katerim je peljal v Irak nadomestne 
dele in kemikalije. Dobrih 8.000 kilometrov sva prevozila v 18 dneh. 
Le ena pot in spoznal sem dobršen del tegob, ki so vsakdan vozniškega 
poklica. Nekaj dni sva preživela tudi med našimi delavci v Iraku, ravno 
prav, da sem izgubil vsak kanček iluzij, kolikor ga človek pač lahko še 
ima o delu v daljni deželi. Za uvod bi rad strnil vtise, ki se jih na takšni 
poti zbere res veliko — morda z ugotovitvijo, da sem v tujini videl vse 
pomanjkljivosti in slabosti, s katerimi se ubadamo doma, krepko po
tencirane. No ja, kar za deset naslednjih številk Delavske enotnosti se 
je nabralo lega, za kar po temeljitem premlevanju menimo, da bi 
lahko zanimalo naše bralce.

bina status delavke v rednem 
delovnem razmerju. Komisija 
udeležencev samoupravnega 
sporazuma krajevnih skupnosti 
v SR Sloveniji se je na razsodbo 
pritožila, toda sodišče združe
nega dela 2. stopnje je potrdilo 
razsodbo prvostopenjskega so
dišča. Tudi sekretar občinskega 
sindikalnega sveta Miha Rajta- 
rič, ki ga je Albina prosila za 
pomoč, je storil precej, da bi bil 
med Albino Možina in komi
sijo sklenjen določen spora
zum. Toda Janez Vovko se je 
pogovorom o tem vztrajno 
izmikal, Franc Petek pa je prav 
tako nadaljeval s skrajno neod
govornim in ignorantskim od
nosom do problema Albine 
Možina. Tej — vsaj doslej — ni 
pomagalo niti to, da je prosila 
za pomoč Mestno upravo inš
pekcijskih služb — inšpektorat

Nečloveški odnos 
do delavke

»Albina Možina je bila pet 
let zaposlena pri Komisiji 
udeležencev samoupravnega 
sporazuma krajevnih skupno
sti v SR Sloveniji, ki nima sta
tusa pravne osebe. Ko so se 
odločali za novo obliko orga
niziranosti, so ugotovili, da 
tajništva in administrativne 
delavke ne potrebujejo več. 
Tako je prišlo do nemogočega 
odnosa do te delavke, denarja 
zanjo ni bilo več, hkrati pa so 
hoteli njen primer zvrniti na 
pleča delovne skupnosti 
skupnih služb Krajevne skup
nosti Bežigrad. Pred nekaj 
dnevi so zanjo vendarle naka
zali 43.000 dinarjev, namesto 
120.000 din, kolikor je. po
trebno zanjo do konca leta. 
Prvega novembra jo bodo pri
javili Zavodu za zaposlovanje 
in se je kanijo rešiti, njen 
osebni dohodek pa dobivajo 
drugi.

Franc Petek, vodja DSSS 
KS Bežigrad

dela in pravno pomoč pri repu
bliških sindikatih. Celo na
sprotno: Anton Jarc je za delo, 
ki naj bi ga na lasten predlog 
opravljal brezplačno, v prvih 
petih mesecih letos dobil 4 mili
jone starih dinarjev nagrade, 
Albina Možina pa kljub oblju
bam in sklepom komisije niti 
dinarja! Franc Petek bi moral 
na podlagi razsodbe sodišča 
združenega dela poskrbeti, da 
bi dobila Albina Možina od
škodnino za nazaj, delo za na
prej in ustrezen osebni doho
dek. Toda za zdaj je poskrbel le 
za to, da je prijavljena na 
'Skupnosti za zaposlovanje in 
da ima urejeno zdravstveno za
varovanje.

V pogovoru z Mihom Rajta- 
ričem in Tatjano Rupel smo 
zvedeli, da je zelo malo možno
sti, da bi se problem Albine 
Možine hitro razrešil po zakon
ski poti. Samoupravna organi
ziranost delovne skupnosti 
skupnih služb Krajevne skup
nosti Bežigrad pa je »tako na 
psu«, da ne daje nobene osnove 
za formalno-pravno in samou
pravno rešitev problema. Al
bina Možina ne more računati 
niti na moralni čut Janeza 
Vovka in Franca Petka, ki jima 
je — in še komu — popolnoma 
odpovedal.

Naravnost sram jih je lahko, 
še zlasti tiste na najodgovornej
ših položajih, da tako nečlove
ško ravnajo z delavko, ki je 
kljub vsemu, kar se dogaja z 
njo, pripravljena soustvarjati 
humanejše odnose v svoji in 
širši delovni sredini. To smo se 
lahko prepričali v pogovoru z 
njo, ko je kljub bolečini v očeh 
tiho in dostojanstveno pripo
vedovala, kako je z njo. Njeno 
edino upanje je, da bo javno 
mnenje v občini Bežigrad pri
moralo pristojne, da bodo rešili 
njeno vprašanje. Morda bo 
vendarle našla svojo pravico?

Emil Lah

Z inovacijami v celjski občini za 140 
milijonov dinarjev gospodarske koristi

Usmerjjanje

V kulturnem domu v Štorah je bila teden dni na ogled razstava* 
naslovom Inovacije za stabilizacijo, prikaz dveletnih inovacijsk* 
dosežkov iz nekaterih občin celjske regije. Pripravilo jo je društvo 
izumiteljev in avtorjev tehničnih izboljšav DIATI iz štorske žel® 
zame, ki ima najbolj razvito inovacijsko dejavnost v celjski obc,n l

Letos je bilo na ogled približno dvesto inovacij iz celjske, šmaf 
ske in šentjurske občine, inovacije delavcev, srednješolcev 1 
osnovnošolcev. Razstava ni le spodbuda in- prikaz, temveč pred ^ 
sem priložnost za dogovor in iskanje poti, kako hitreje in bolje iz 
koristiti lastno znanje v ustalitvenih prizadevanjih za hitrejši g° 
spodarski napredek.

Lani je 114 delavcev štorske železarne predložilo 102 predlog > 
za kar so dobili nagrado v višini 2,2 odstotka od skupme gospoda1^ 
ske vrednosti ali približno 900.000 dinarjev. V prvih' osmih mes® 
cih letošnjega leta je 82 inovatorjev predložilo 70 predlogov,** 
plačali pa so jim 2,3 odstotka od skupne gospodarske vredno*^ 
oziroma 470.000 dinarjev. Inovacije v štorski železarni dajejo pd 
bližno 5 odstotkov vsega dohodka, medtem ko je lani v celjski oo 
čini znašala njegova skupna gospodarska korist 140 milijonov o1 
narip.v K akn ie v rp.liski repi ii ni natančnejših nndatknv. sai Ot£a
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gospodarski zbornici svojih nalog
opravila.

Pri spodbujanju inovacijske dejavnosti je še vedno preveč vrz® 
li. Kljub temu da so v sedanjih resnih časih inovacije pomemb® 
dejavnik razvoja, je še vse preveč sistemskih in organizacijski^ 
zavor. V celjski občini tudi opažajo, da je med neposrednimi Pr°, 
zvajalci še vedno premalo takšnih, ki bi znali svoje znanje in izkus 
nje prenesti naprej.

Zatorej so se v nekaterih večjih delovnih organizacijah že odlo 
čili za krožke inovatorjev, kjer bi pojasnjevali delavcem, kako i 
kje naj se lotijo tehničnih in drugih izboljšav. Napori se bodo g°' 
tovo bogato obrestovali v skupnem dohodku in nenazadnje 
žepih vseh zaposlenih. Temu v prid gredo tudi prizadevanja, da p 
dohodek od izboljšav delavcu šteli v pokojninsko osnovo.

J. S
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Prostoročno kovanje — priljubljena oblika merjenja znanja slovenskih kovačev.

šestnajste kovaške igre v Slovenj Gradcu

Prikaz moči in kovaške 
spretnosti

xis>ev^
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i Delavska enotnost

. Prostoročno kovanje je ena izmed poglavit
nih »točk« v programu tradicionalnih kovaških 
'Ser — V Slovenj Gradcu med kovači najboljši 
domačini, med športniki pa tekmovalci Gore- 
nja-Mute.

Na 16. vsakoletnih igrah slovenskih kovačev 
-4. septembra 1983 v Slovenj Gradcu je tek
movalo nad 300 delavcev kovaških industrij iz 
Nlaribora, Batuj, Zreč, Raven na Koroškem, 
Lovrenca na Pohorju, Mute in Slovenj Gradca. 
Prireditelj šestnajstih iger je bil kolektiv Gore
nje — Fecro iz Slovenj Gradca, ki slavi letos 
2l0-letnico obstoja kovaške industrije v Mi- 
rimjski dolini. Na otvoritvi iger je tekmovalce 
Pozdravil sekretar predsedstva občinskega ko
miteja ZKS Slovenj Gradec Jelko Jakopič in 
nted drugim dejal: »Posebej bi rad poudaril, da 
naj ne bo cilj današnje prireditve le v medseboj- 
nem tekmovanju in doseganju prestižnih rezul
tatov, pač pa v zbližan ju delavcev-kovačev, ka
terih poklic je zaradi težkih delovnih razmer vse 
bolj redek, vendarle pa potreben tudi v seda
njem času...«

Dvanajst dvočlanskih ekip kovačev se je po
merilo v prostoročnem kovanju. V določenem 
casu so morali ob poljskem ognjišču in s prepro
stim kovaškim ročnim orodjem izdelati vilice za 
Pečenje na žaru. Mojstri takšne obrti so poka- 
Zali resnično še veliko kovaške spretnosti, zna
nja, natančnosti in moči. Hkrati z njimi so se na 
Sestih športnih igriščih in ob šahovnicah pričele
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športne igre, prav tako priljubljena oblika med
sebojnega merjenja spretnosti.

Poglejmo si najboljše: v prostoročnem ko
vanju sta zmagala Štefan Blažun in Avgust Žel 
(Gorenje-Fecro) z 92 točkami, sledijo: 2. Jože 
Turščak in Branko Brunčko (TKS Lovrenc), 3. 
Franc Potočar in Miha Zdovc (Unior Zreče), 4. 
Avgust Ploj in Marjan Kalah (TAM Maribor), 
5. Stanko Založnik in Vinko Razbornik (Gore
nje-Fecro), 6. Dušan Hartman in Mirko Anže- 
lak (Gorenje-Muta) itd.

V šahu je zmagal TAM iz Maribora pred 
Muto in Kovačnico Železarne Ravne, v hitropo
teznem šahu pa Janez Poberžnik. Streljanje: 1. 
TAM Maribor: 700, 2. Gorenje-Muta: 697, 3. 
Gorenje-Fecro: 667. Odbojka: 1. Gorenje- 
Muta, 2. Gorenje-Fecro, 3. TKS Lovrenc. Mali 
nogomet: Gorenje-Muta, 2. Gorenje—Fecro, 
3. TAM Maribor, 4. TK Lovrenc. Kegljanje — 
moški: 1. TKS Lovrenc: 1271, 2. ŽR Ravne: 
1239, 3. TAM, Maribor: 1143, 4. Gorenje- 
Muta: 1127. Kegljanje — ženske: 1. TKS Lo
vrenc: 700, TPO Batuje: 650, 3. Unior-Zreče: 
640, 4. ŽR Ravne: 634.

Skupna uvrstitev: 1. Gorenje-Muta 34 točk;
2. Tovarna kos in srpov Lovrenc na Pohorju 34;
3. TAM Maribor, Kovačnica 34; 4. Gorenje- 
Fecro 31; 5. Železarna Ravne, Kovačnica 25; 6. 
Unior Zreče 25; 7. Tovarna poljedelskega oro
dja Batuje 10 točk.

Slika in besedilo Hinko Jerčič

IS®

;-V:V

isigi

■
J«■
■

ODMEVI
Kaj o tem menite vi?

Povod, da se vam oglašam, je bil 
članek na naslovni strani »DE
LAVSKE ENOTNOSTI« št. 37 
pod naslovom: »Kaj o tem menite 
vi?« V članku je omenjeno, da 
danes prostovoljno delajo samo še 
v rudnikih, vendar pa je takih svet
lih točk le še nekaj več.

Vsem je znano, da je 29. junija 
1982 močno neurje s točo povzro
čilo ogromno škodo tudi v občini 
Brežice. Za odpravo posledic te 
ujme so se delovni ljudje vseh treh 
posavskih občin odločili, da prispe
vajo v ta namen enodnevni zaslu
žek, kar so tudi storili, zbrana sred
stva so ogromno pripomogla k od
pravi škode. Neurje je med drugim 
tudi popolnoma uničilo 16ha vino
gradov na Bizeljskem, last delovne 
organizacije SLOV1N B1ZELJ- 
SKO-BREŽ1CE. Strokovnjaki so 
ocenili, da bo najbolje, če bi uni
čene vinograde ponovno posadili z 
visnko trto. Ob pomoči družbeno
politične skupnosti, družbenopoli
tičnih organizacij, banke, zavaro
valnice in drugih je bil izdelan pro
gram obnove.

Vso delo pri obnovitvi vinogra
dov in posaditvi 20.098 vinskih trt je 
bilo opravljeno izključno na pro
stovoljni bazi delovnih ljudi občine 
Brežice, kar smo zapisali tudi v 
našem BILTENU. Akciji prosto
voljnega dela so se odzvali številni 
delovni kolektivi, ostali pa obljub
ljajo prostovoljno pomoč že za na
slednje leto, ko bo potrebno zasa
diti še ostalo vinsko trto na uniče
nih vinogradih v družbeni in za
sebni lasti.

V poimenskem seznamu udele
žencev delovne akcije se imena ne
katerih delavcev DO »B1ZELJ- 
SKO-BREŽICE« večkrat ponav
ljajo, kar pa ni nobena posebnost, 
saj je prostovoljno delo zanje v 
zadnjih letih že kar navada; podat
ki, da smo v lanskem letu delali 
prostovoljno sedemkrat, letos pa 
tudi že štirikrat, nekateri še več
krat, pa prejšnjo trditev samo potr
jujejo. Ravno v tem času se vrstijo 
delovne skupine, ki seveda prosto
voljno pomagajo pri trgatvi na Bi
zeljskem in v Pišecah.

Delavci se zavedajo, da se bo 
vsak tako privarčevani dinar go
tovo odražal v višjem dohodku 
naše delovne organizacije.

Še so ljudje, ki so pripravljeni 
narediti kaj tudi brez neposrednega 
plačila.

Lepo pozdravljeni!
Za DO

»BIZELJSKO-BREŽICE« 
BRANKO CVETKOVIČ

Še: Direktor 
in njegovi

Da, res je, že nekajkrat se je pi
salo, da v Špedtransu ne teče vse 
najbolje, vsaj ne za nekatere. V 
obeh člankih v Delavski enotnosti 
je bilo omenjeno tudi moje ime — 
Bogomir Marko, referent za notra
njo zaščito in splošne zadeve. Za 
prvi članek večina celo meni, da 
sem pisec jaz, pa ni tako. In prav 
zato sem spodbujen, oziroma prisi
ljen, da tistim, ki prebirajo takšne 
članke, dodam še svojega in posku
šam povedati, kako in kam tečejo 
stvari v naši delovni organizaciji.

V svojem pisanju ne bom obto
ževal posameznikov, tako kot to 
počenjata pisca prejšnjih člankov 
(sedaj si vsevprek obljubljajo tožbe 
na sodišču), zdi se mi, da prav zato, 
da bi prikrila svoje grehe in napake. 
Poskušal bom le na splošno odgo
voriti na izziv obeh člankov, pa naj 
to berejo vsi ljudje, pristojni pa naj, 
če bodo imeli za potrebno, zadeve 
raziščejo in tudi ukrepajo.

Ne bom pogreval starih stvari, 
kot mi večkrat očitajo, čeprav bi 
bile potrebne še kakšne razprave. 
Tudi o moji izključitvi iz vrst ZK 
ne. Naj povem le to, da še do danes 
ne vem, zakaj sem bil izključen ozi
roma za kakšne kršitve so me 
obravnavali. Če sem kriv, sem pri
pravljen nositi odgovornost in po
sledice, vendar ne na takšen način.

Res je tudi, da sem bil na začetku 
svojega službovanja v DO Špedtrans 
mnogim trn v peti, delavci-meha- 
niki in šoferji so še nekako sprejeli 
moje delo, nikakor pa ne nekateri 
vodilni in tisti, ki z dvignjeno glavo 
sprejemajo najrazličnejše funkcije 
v družbenopolitičnih organizacijah 
in samoupravnih organih, pa bi bilo 
morda bolje, da jih ne bi.

In prav iz tega okolja je prišla 
pobuda, da me izključijo iz vrst ZK, 
in nič ni pomagalo, da celo večina, 
in lahko bi prepisal njihove misli, 
»raja« misli drugače. Njihov cilj je 
bil dosežen. In počasi, a vztrajno si 
celo pridobivajo somišljenike. Pa 
saj ni to najvažnejše, da so me izk
ljučili iz ZK, poudarjam le to, da so 
me iz tega okolja izključili moralno 
oporečni ljudje oziroma člani, tega 
pa si nisem izmislil, saj je o tem že 
mnogo napisanega. Sami pa še po
nosno in z dvignjenimi glavami ho
dijo med nami.

Da bom kdaj dosegel svoj 
»prav«, pa seveda nisem prepričan. 
Temu je krivo zavlačevanje ozi
roma molk tovariškega razsodišča 
OK ZKS Maribor, kamor sem že 
31. marca letos poslal pritožbo na 
sklep o izključitvi, pa odgovora 
(moral bi ga dobiti v treh mesecih) 
še do danes nisem dobil. O pritožbi 
verjetno še niso razpravljali.

Mogoče je tudi v ZK zaznati sa
moupravljanje — predvsem takš

no, kakršno v je Špedtransu. Vem, da 
nikjer ne gre tako, kot bi moralo,

vendar menim, da pri nas vse pre
večkrat nekateri sami upravljajo. 
Kdo si lahko pridobi takšen privile
gij, verjetno veste, povem pa, da 
nikakor ne delavec. Ta sicer prav 
zaradi tega »samo upravljanja« 
trpi. Vendar bodite prepričani, da 
ne trpi samo on, temveč tudi delo, 
nenazadnje tudi DO, ki bi morala 
zdaj, ko bijemo vse težji boj s po
goji za gospodarjenje, temu že 
zdavnaj narediti konec. Pa ni tako.

Kakor da bi skrajno skrhani in 
netovariški odnosi med posamez
niki nekaterim celo ugajali. Nočejo 
in nočejo narediti konca razprtijam 
in nepravilnostim, samo opazujejo 
ves nered in poskušajo iz vsega po
tegniti kakšno korist zase ali za svo
jega po ideologiji najbližjega.

Morda pa bi red radi naredili, pa 
ga zaradi nesposobnosti ne morejo 
ali ne znajo. Tudi to delavci vedo, a 
zakaj bi spregovorili oni, saj tako 
ali tako nimajo nikdar prav, ali pa 
le malokdaj.

Pa bodite prepričani, da bodo 
tudi delavci spregovorili, ne samo 
to, tudi ukrepali bodo, vendar mi
slim, da šele takrat, ko bo ogrožena 
njihova socialna varnost. Do tega 
pa ni več daleč. Vendar sem mne
nja, da bo takrat za marsikoga 
prepozno. Morda tudi za Vso de
lovno organizacijo.

Da torej samouprave ni, kakor je 
pisalo v enem od omenjenih član
kov, ne bi mogel trditi. Saj je, ven
dar ne takšna, kot bi morala biti 
oziroma bi jo delavci morali imeti. 
Dokaz za to je prav disciplinska 
komisija, ki kot samoupravni organ 
obravnava za delavce najbolj ne
prijetne zadeve. Pa ne samo ta, tudi 
druge komisije, med njimi komisija 
za družbeni standard s » strokovnimi 
sodelavci«, delavske kontrole pa 
delajo prav svojevrstno.

Naj mi bo odpuščeno, član delav
ske kontrole na ravni DO sem tudi 
jaz. In ker delam v tem organu že 
skoraj dve leti, bi lahko marsikaj 
povedal prav o delu tega organa. 
Vendar ne bom obelodanjal kon
kretnih primerov. Povem le to, da 
sem že na prvi seji posumil, da vse 
ne bo teklo tako, kakor bi bilo 
treba. Na naslednjih sejah sem ta 
sum še bolj utrdil. Zdaj pa-že na
tanko vem (tega mišljenja je tudi 
nekaj drugih članov), da to ni več 
samoupravna delavska kontrola 
delavcev DO Špedtrans, temveč 
organ, ki zna spretno sprejemati 
nastavljene odločitve, pa naj gre za 
kogarkoli po krivdi ali nekrivdi ob
dolžiti ali pa njegovo dejanje oka- 
rakterizirati za družbi najbolj ko
ristno, pa čeprav ni takšno.

Na koncu naj bodo dokaz naši 
samoupravi prav članki v časopisih. 
Če bi stvari tekle normalno ali vsaj 
zmerno, tega ne bi bilo treba, saj bi 
se morali takšni problemi in nespo
razumi rešiti v prvi vrsti za vrati 
naše delovne organizacije. Ne pa 
da s pisanjem resnic in neresnic 
škodujemo sami sebi in drugim in 
si morda nehote pišemo slabo ime.

Bogomir Marko

No, tako enostavno vendarle 
ni šlo. Domala dva dni sva izgu
bila v Javnih skladiščih zaradi 
zamotanih carinskih postopkov. 
Papir, ki ne potrebuje drugega 
kot pečat, se zgublja po dolgih, 
vijugavih pisarniških poteh in ko 
carinski uslužbenec obljubi, da 
bova odpotovala opoldne, sre
čam znanca iz gimnazijskih dni, 
zaposlenega na carini:

»Beži, beži. mirno pojdi 
domov in če bosta odrinila po
poldne, bosta lahko srečna — 
sicer pa, kam se vama le mudi?! 
Nekaj dni je tega, kar smo videli

tovornjak, ki se je vrnil iz Iraka 
ves prerešetan. Pa se ti ja ne 
mudi med krogle?!«

Stane mirno prenaša zaplete 
prvega in še drugega dne, češ, tu 
ne pomaga drugega kot mirni 
živci in prijazen obraz. Če voznik 
malce pogodrnja, se brž najde 
kdo, ki telefonira njegovemu 
šefu, naj pošilja mirne voznike 
— potem jih sliši še doma v firmi. 
Uh, ko bi ob vsej nejevolji nad 
domačo birokracijo vedel, kako 
mi bo utrjevanje živcev še prav 
prišlo!

Končno se le zleknem na so-

Voznik Stane Mlakar
vozniški sedež, 18 metrov dolgi 
mercedes zabobni in krene v 
nove kilometre. Stane pravi, da si 
jih je v dvanajstih letih nabral 
kar dober milijon in poganja ga 
že tretji motor. Hm, bo ta ropo
tulja prišla do Bagdada?. Malce 
se mi je namreč zamerila že ob 
prvi kotanji na cesti, ko me je 
pognalo z glavo prav do stropa, 
brnela pa je tako, da sem Stane
tov smeh bolj videl kot slišal.

No, kot vidite, je prišla celo 
nazaj, kljub 20-tonskemu tovo
ru, čeprav naj bi to vozilo na 
takšno pot odvleklo le 13 ton.

Bojte se kamionov?
Prišla sva pač po Stanetovi za

slugi. Ko sva se odpravljala iz 
Viatorjevih garaž, so se mu ko
legi posmehovali, ko je tekal 
okoli s krpami, čopiči, ko je čistil, 
barval odrgnine, brisal, prever
jal. .. Res pikolovsko skrb sem 
menda še sam postrani gledal, 
ker sem prve kilometre potem 
poslušal šofersko osnovno šolo:

»Posmeh gor ali dol, ta kamion 
bi pač brez skrbne nege ne vozil 
več. Poleg tega imaš s čistim vozi
lom manj težav s policijo, s cari

niki — saj jih že tako ne bo malo! 
Prva pa je seveda varna vožnja, 
zato ne glej postrani, če bova 
prav na vsakem postanku prebr- 
cala vseh 18 gum. Če med toli
kimi ena poči, med vožnjo še 
opaziš ne, zato pa se ti kaj lahko 
vname tovornjak.«

Po »šoli« Stane kar med vož
njo preverja vse dokumente, za 
dobršen šop jih je. Le en podpis, 
pečat premalo, pa te menda poš
ljejo s turško-iraške meje dobrih 
2000 kilometrov nazaj.

Če mu takrat še nisem prav 
verjel vseh grozljivk o turških ca

rinikih, sem mu pa gotovo tis 
na rovaš malomarnosti do*113 
pisarniških moljev. Žal so se ta ^ 
ene kot druge izkazale za resn
ne' " ,ii-Potem kot uvodno svarilo 5
šim nekaj krepkih na račun sv 
jega novinarskega ceha. Sp°zn 
vava se pač, dneve in dneve b° j 
preživela skupaj, z nočmi vr 
seveda. Kaj bi drugega kot m 
čal in si pisal za ušesa bogat® 1 
kušnje moža, ki mu za volan o 
teče petnajsto leto: .

»Pišete o kamionarjih, ka ^ 
povzročajo zastoje na c®st.a 
kako so celo smrtno nevarni- 
Lahko vam je delati doktorat® 
šankom! Nihče bi se ne smel 1<3 , 
pisanja o tem, če ne bi da* 
vsaj ene podobne poti, kakr 
je pred nama.« e

Bližava se Brežicam in sPetna 
vsuje graja na jiovinarje, k° 
črpalki zagledava kolono tov 
n jakov — nafte ni: te

»Če zmanjka bencina, vr y 
avtomobilov takoj namalat® 
časopisih, na televiziji. Tov . 
njakov še nisem videl, pa zas ^ 
zaradi pomanjkanja nafte P . 
zročajo gromozanske „s , 
Grki so kar nehali voziti ®eZ 
goslavijo. Ali jo mahnejo na 
jekt pa v Italijo ali pa se jirn 
zdi škoda kilometrov čez Ma 
žarsko, da le ne stojijo!«

INA želi
srečno pot naStemnilo se je že, nafte tudi n 
hrvaških črpalkah ni. Ustavi ^ 
se, da povprašava voznike iz

sProtne strani — slabi obeti, po
kušava le o vrstah na črpalkah. 
Mane z’zavistjo kaže iranske to
vornjake s trebušastimi 2000-li- 
rskimi posodami goriva. Napoi- 

n,Jo jih doma in zdržijo jim za 
ys° pot. Nič manj z zavistjo gleda 
pdovite kamione volvo in sca- 

n,j1- ki v klancih kar »švignejo« 
'"■mo naju:

*Ej, to je naša pamet! Takle 
dvornjak ti vleče težji tovor in 

Porabi za to bistveno manj goriva 
'd časa. Opremljeni so s klimat- 
• Nuni napravami, hladilniki za 

voznika, motorja niti ne 
s 'šiš, na njihovih blažilcih lahko 
Ujed vožnjo vdeneš nit v šivanko. 
„ riUranijo torej denar, gorivo, 
as — voznik pa je spočit, kar te 

Prihranke še poveča, da ti o var- 
Uosti ne govorim. Mi pa...«
. Sam jim klime in hladilnikov 
E ne zavidam, ker je noč že 
. ‘adna in v kabino vleče skozi sto 
sPranj. Ampak blažilci in tih 
Utotor, hej, to pa to. Oba sva že 
dglušela, trese pa tako, da sem se 
^rž navadil držati jezik stran od

•*e mogoče, da je ob cesti toliko 
^uzbitin, predvsem tovornja- 
°v?! Ne vem, ali iz te višine 
°lje vidim ali imam večje oči za- 

radi Stanetovih obujanj spomi- 
n°v, polnih prometnih zagat in 
nesi"eč. Krepko ga razhudi vsaka 
^eumnost na cesti, saj dobro 
P°Zna njene možne (in prepogo- 
ite) posledice. Jezika ne špara

Prizor, ki naju je spremljal dobrih 8000 kilometrov
Inino željo »SREČNO POT«.

tudi tedaj, ko miličniki koga
Ustavijo brez prave potrebe in na 
akšnem mestu, da nesrečo na

ravnost izzivajo.
Peljeva se od Slavonskega 

Broda proti Županji, polovica 
poti do Beograda. Ustavi naju 
dolga kolona, gotovo bo nesreča. 
Stojimo nekaj manj kot uro. Tu
htam. ali je to malo proti 4000 
kilometrom, ki naju še ločijo do 
cil ja ali pa je prav zaradi dolžine 
poti vsak zastoj še bolj mučen. 
Vse je relativno, je sklenil ve
leum.

Pomikamo se naprej. Turek se 
je zaletel v neosvetljen, prenalo- 
žen traktor.

Spet črpalka brez nafte in z

Kar čeden posmeh.

Bav bav tahometer
Končno nafta, a le na eni stra

ni. To seveda povzroči never
jetno gnečo tovornjakov, prepi
re, grožnje, trke — vse bi lahko 
preprečil en sam prenosni pro
metni znak z neka j vrvice. Kdo bi 
se zmenil za takšno malenkost?!

Točijo le omejeno količino. 
Preden kreneva. Stane preverja 
tahometer. To je pravcato stra
šilo za šoferje, vse zabeleži, hi
trost. postanke... Tako lahko

turški policaj zaračuna prekora
čitev hitrosti, zagrešeno še v Bol
gariji. Če uideš vsem patrolam 
(utopija, kot sem videl), ti grehe 
zaračunajo na meji. Žvem, da 
vsaj s postanki ne bo težav. Na to 
pazijo le Nemci in če je voznik 
sam, mora po osmih urah vožnje 
enajst ur počivati. Saj je prav 
tako, varnost je varnost. A kaj, 
ko se včasih mudi in voznik niha 
med 500 markami kazni in za
mujenim rokom.

Ce pa se spomnim površnega 
poznavanja zakona o prometni 
varnosti, sva s Stanetom (kot vsi

drugi vozniki) preživela noč in 
dan v prekršku.

Proti polnoči sva v Beogradu. 
Poslušava radio in se družno 
zmrdujeva nad obrabljenimi fra
zami, ki jih pol ure stresa novi
narka. Neki forum se je tega dne 
polotil dolgoročnega programa 
gospodarske stabilizacije. Tema 
naju uspava. Mečeva si besede, 
se žogava z drobci misli. Nobe
nemu ni do pogovora, ne da bi se 
zmenila.se tako braniva spanca.

Imaš nafto?
Imaš kavo?

»Hej, zdrami se in se dobro 
primi, Gazeli se bližava!!!«

Saj ravno spal nisem, a ne zraj- 
tam se, s čim mi grozi to slavno 
križišče naše prestolnice.

Cop, zobje tlesknejo skupaj, 
kolena mi vrže kvišku, glavo spet 
v strop. In tako do konca Gazele.

Oddahneva si, ko preživiva 
cestno mojstrovino, sestavljeno 
iz lukenj, ostrih robov in še 
ostrejših mostnih šivov. Proti 
Nišu, ob dveh zapeljeva na par
kirišče, spat bo treba. Zlezem na 
gornje ležišče, Stane se zlekne 
kar čez sedeže. Boji se, da bi ga 
preveliko »udobje« ne uspavalo 
za predolgo.

Kaže, da v vsakem tiči malo 
klavstrofobije. Sam sem jo prvič 
občutil, ko sem nekaj centime
trov od stropa začel hlastati za 
zrakom, ko me je zasrbelo kole
no, pa se nisem mogel skrčiti, da 
bi se popraskal — no, spanec je 
močnejši.

Motor zarohni in z vsemi 
močmi se branim zbujanja. Ne 
gre, hrupu pomagajo krepki tres
ljaji in nejeverno se sprašujem, 
kako je bilo Stanetu pol ure 
spanca dovolj. Ko z muko odte- 
lovadim na sedež, vidim, da se 
dani. Spala sva torej skoraj štiri 
ure. Stane je nejevoljen nase, saj 
se je kanil zbuditi pol ure prej. 
Pravi, da ga je nočni mraz pre
motil in se je pokril. Ponavadi se 
ne, saj je jutranji sunek mraza 
najzanesljivejša budilka.

Megličasto obzorje počasi rdi 
in čez pol ure nama ostri, vodo
ravni žarki že tolčejo naravnost v 
oči. Pred Nišom dohitiva konvoj 
vojaških cistern z madžarskimi 
tablicami, a že iranskimi napisi. 
Do Turčije enotna kolona ka
mionov domala vseh evropskih 
in nekaj azijskih držav se bo 
potem razcepila. Vse več v Iran 
in vse manj v Irak, dva soseda v 
vojni. Kako bedasto, nesmiselno 
je vse skupaj.

Od Niša zavijeva proti vzhodu, 
Rodopi zaprejo ravnico pred 
nama. V tesni Nišave srečava 
Orientekspres, razglabljanja o 
norosti vojne niso pustila pro
stora za eksotične popadke.

Črpalka v Beli Palanki:
»Imaš naftu?«
— Imaš kafu?
»Nema kafe.«
— Onda nema ni nafte!«
Zdravo, domovina, uro čez 

poldne sva že na bolgarski meji.

Nadaljevanje prihodnjič



LO Ljubljana, 20. oktober 1983
stran Delavska enotnost

ODMEVI

Če nočete zlepa, 
pa zgrda!

Ko smo delavci tozda Grafika 
iz Dolenjskega informativnega 
in tiskarskega centra 15. sep
tembra 1983 v Delavski enotno
sti prebrali pismo Janeza Slapni
ka, »odhajajočega« glavnega di
rektorja delovne organizacije, 
nas njegov način politične in sa- 
moupravljatske diskvalifikacije 
ni preveč presenetil. Takih pri
jemov smo pri njem namreč na
vajeni, čeprav jih doslej ni tako 
pogumno objavljal.

Prav gotovo je pri vsakomur, 
vedno in povsod, mogoče najti 
kakšen greh, pa čeprav ga ni 
vedno sam zakrivil. Tako je 
Slapnik tudi za nas marljivo zbi
ral in izbral vse, kar je res, napol 
res in sploh ni res, ter postregel 
javnosti z dokazi, češ kako so bili 
delegati novomeške občinske 
skupščine naivni, ker tako greš
nemu kozlu niso zadrgnili vratu s 
prisilno upravo.

Zato prepušča sodbo bralcem, 
ki naj se na podlagi njegovih ob
jektivnih in dobronamernih na
migov sami odločijo,ali bodo so
dili Grafiki, delegatom občinske 
skupščine, družbenemu pravo
branilcu samoupravljanja ali pa 
morda samo »osmešenemu« ob
činskemu sindikatu. V brezpo
gojno nezmotljivost in resničnost 
svojega pisanja niti za trenutek 
ne podvomi, čeprav bi s tako za 
lase privlečenimi in polovičnimi 
resnicami tudi mi lahko napolnili 
štiri stolpce Delavske enotnosti. 
Zraven pa bi znalo biti še za štiri 
stolpce pravih vzrokov, zaradi 
katerih dohodkovni odnosi v 
Dolenjskem informativnem in ti
skarskem centru ne morejo in ne 
smejo zaživeti. Potem bi bila 
morda slika bolj popolna.

Pa vendar mislimo, da s takim 
pisarjenjem ne bi pripomogli k 
dobri volji med našimi temelj
nimi organizacijami. Nič namreč 
ne bi koristilo, če hi še mi zdaj 
javno razobesili njihovo perilo in 
skušali dokazati, čigavo je bolj 
umazano.

Mimo vsega pa le ne moremo 
kar tako. Če so že modne fraze in 
politične puhlice poklicna popa
čenost Slapnikovega pisanja, mu 
vsaj licemerstva ne bi bilo treba. 
Pravi, recimo, da predsedstvo 
novomeškega občinskega sindi
kalnega sveta deluje forumsko in 
drobnopolitikantsko. Toda 
edino predstavniki te organiza
cije so bili na vseh naših važnej
ših sestankih, medtem ko smo di
rektorja delovne organizacije v 
več kot enem letu. kar je v službi 
pri nas, videli v našem tozdu 
manjkrat, kot je prstov ene 
roke. Pri tem pa se mu še zdi po
trebno poudariti, da nismo v 
vsem ubogali njegovega kolegi
ja, ki naj bi bil po našem samo 
posvetovalni organ brez kakrš
nekoli oblastne moči. Zato je 
tudi dal poklicati naše predstav
nike k sebi in jim tolkel po mizi: 
»Če nočete zlepa, boste pa 
zgrda!«

Sprli smo se zaradi razvojne 
usmeritve našega tozda, ki smo 
jo sprejeli še skupaj z Dolenj
skim listom pred sedmimi in po
novno pred tremi leti. Lansko 
Slapnikovo delovno gradivo na 
to temo je bilo polno etiket o 
»skupinskih interesih«, »tozdov- 
ski zaprtosti« in »tozdovskih in
teresih«, vendar brez oprijemlji
vih podatkov, daleč od kakšnega 
»koncepta razvoja« in'resnično

nestrokovno. Navzlic posveto
vanjem s »številnimi dobrimi 
poznavalci grafične dejavnosti v 
Sloveniji« si v nekaj tednih res ni 
mogel pridobiti niti osnovnih 
pojmov iz te stroke. Časopisna 
grafična priprava je namreč 
nekaj drugega kot komercialna 
tiskarna. Tega takrat ni razumel, 
zato mu tudi »skupni cilji« ob 
združitvi Dolenjskega lista in Ti
skarne niso mogli biti jasni.

Koliko je za sedanje razmere v 
Dolenjskem informativnem cen
tru kriv direktor Janez Slapnik, 
bomo morali v delovni organiza
ciji pretehtati delavci, če nam 
tega spet ne bo kdo. »odsveto
val«. Slapnik piše, da do zdaj ni 
mogel oditi, delavski svet pa 
pravi, da ni smel sprejeti njegove 
odpovedi zaradi višjih sil. 1 ako 
tudi osem mesecev po njegovi 
odpovedi ni bil objavljen razpis 
za novega glavnega direktorja, 
niti za direktorja Tiskarne, 
kamor se je Slapnik že takrat pri
javil. V vsem tem času pa delavci 
od strokovne službe delovne 
skupnosti nismo dobili niti naj- 
skromnejšega osnutka dohod
kovnih odnosov, niti ekonomske 
in tehnološke obrazložitve zdru
ževanja tozdov, niti nam ni nihče 
pomagal pri iskanju drugih pri
mernih prostorov ali pri na
domeščanju izrabljenega IBM 
sestava s fotostavkom. Namesto 
da bi Slapnik razumel naše te
žave ob prehodu na novo tehno
logijo, jih je raje pretirano izko
ristil.

\li naj ga imamo zato radi?

Delavci tozda Grafika 
Novo mesto 

Za osnovno organizacijo 
sindikata 

predsednik Tine Brudar

V bitki proti 
belim miškam

Občinski svet zveze sindikatov 
Novo mesto je na seji 22. 9. 1983 
obravnaval članek novinarja Ci
rila Brajerja v 36. številki Delav
ske enotnosti z naslovom V bitki 
proti belim miškam in sprejel 
sklep, da uredništvu Delavske 
enotnosti posreduje takle odgo
vor:

Občinski svet zveze sindikatov 
Novo mesto je pred dobrima 
dvema letoma, v skladu s stališči 
sindikatov in na osnovi analize 
Centra za socialno delo, ki je po

kazala, da se odgovorni v organi
zacijah združenega dela, med 
njimi tudi sindikat, premalo za
vedajo resnosti tega vprašanja, 
pričel z akcijami za preprečeva
nje širjenja alkoholizma v OZD. 
Vedeli smo, da smo zaradi po
pustljivega odnosa večine ljudi 
do tega pojava v osnovnih orga
nizacijah zveze sindikatov zao
rali ledino in da bodo, če želimo v 
OZD na tem področju kaj spre
meniti, potrebni veliki in dolgo
trajni napori.

Pred dvema letoma smo za 
sejo občinskega sveta zbrali gra
divo, ki je z več zornih kotov pri
kazovalo in osvetljevalo, kaj je 
alkoholizem, kakšne posledice 
povzroča pri posamezniku in 
njegovi družini, predvsem pa, 
kako se odraža v delovnem oko
lju in kakšne probleme ter go
spodarsko škodo povzroča.

Z gradivom smo seznanili vse 
osnovne organizacije zveze sin
dikatov. da bi izvršnim odborom 
osnovnih organizacij zveze sin
dikatov dali osnovno podlago za 
razpravo o problematiki alkoho
lizma v organizacijah združenega 
dela, h kateri naj bi pritegnili tudi 
vse službe in organe, ki se s tem 
problemom srečujejo ali ukvar
jajo ali pa bi se z njim vsaj morali 
ukvarjati (samoupravni organi, 
družbenopolitične organizacije, 
kadrovsko-socialne službe, 
zdravnik v obratni ambulanti, 
službe varstva pri delu, odbor za 
varstvo pri delu). Pripravili smo 
tudi okvirni program boja proti 
alkoholizmu v organizaciji zdru
ženega dela in skušali z njim sin
dikalnim organizacijam poma
gati pri oblikovanju lastnih pro
gramov dela na tem področju. 
Pri pripravi programa smo se po
svetovali s Čentrom za socialno 
delo, Dispanzerjem za medicino 
dela. Skupnostjo socialnega var
stva, Dispanzerjem za socialne 
bolezni in si pomagali s stro
kovno literaturo.

Septembra lani so o problema
tiki alkoholizma pri nas razprav
ljali na skupnem zasedanju zbor 
združenega dela, zbor krajevnih 
skupnosti in skupnost socialnega 
varstva. Sklepi, sprejeti na tem 
zasedanju, so bili praktično iden
tični z usmeritvami občinskega 
sveta zveze sindikatov. Po sklepu 
te seje je komisija za obveščanje 
in politično propagando pri 
predsedstvu občinskega sveta 
zveze sindikatov pripravila tudi 
vrsto poučnih člankov o alkoho
lizmu, ki jih objavl jajo vsi tovar
niški časopisi v naši občini, s ka
terimi želimo delavce osvestiti, saj 
se zavedamo, da s samim navaja
njem in utemeljevanjem, kako 
velik problem je alkoholizem, ne 
bomo ničesar dosegli, ker smo iz 
poročil strokovnih služb v OZD

razbrali, da se proti alkoholizmu 
ne ukrepa predvsem zaradi strp
nosti, ki je posledica neosvešče
nosti.

Občinski svet je letos avgusta 
osnovnim organizacijam ZS še 
enkrat naložil zahtevno, nepri
vlačno in nehvaležno nalogo. 
Računali smo. da bodo izvršni 
odbori obravnavali poročilo, se 
zamislili nad podatki, ki so jih 
posredovale strokovne službe 
nekaterih OZD in na osnovi v 
poročilu predlaganih usmeritev 
vendarle podprli prizadevanja ti
stih strokovnih služb ali posa
meznih strokovnih delavcev, ki 
se v delovnih organizacijah uk
varjajo s problemi alkoholizma.

Zato so bili člani občinskega 
sveta, pa tudi drugi, ki problema
tiko alkoholizma bolje poznajo, 
ogorčeni nad pisanjem novinarja 
Cirila Brajerja v 36. številki De
lavske enotnosti, ki je prizade
vanja občinskega sveta, obenem 
pa tudi prizadevanje vseh tistih v 
OZD, ki se spopadajo s to so-

ter naše napore predstavil s to
liko posmeha in podcenjevanja.

Zahtevamo, da uredništvo 
Delavske enotnosti oceni pisanje 
tov. Brajerja v članku V bitki 
proti belim miškam, prav tako pa 
tudi odgovornost za takšno pisa
nje in v Delavski enotnosti ob
javi svoj odgovor.

Predsednik občinskega sveta 
ZS Novo mesto: 

Janko Goleš

cialno boleznijo, okarakteriziral 
kot »bitko proti belim miškam«

Pripis uredništva
Uredništvo Delavske enot

nosti je obravnavalo vaše 
pismo (objavljamo ga neko
liko skrajšanega) in ugotovilo, 
da se z vami popolnoma stri
njamo glede tetine problema
tike alkoholizma v naši družbi 
in potrebnosti organiziranega 
boja proti njej. Prepričani 
smo, da bi morali glede tega 
kaj postoriti vsepovsod, ne le 
pri zdravljenju posledic, tem
več zlasti pri odpravljanju 
vzrokov tega socialnega zla, ki 
zmanjšuje pripravljenost in 
sposobnost za delo.

Glede na to, da vemo, da se 
v Novem mestu ukvarjate tudi 
z drugimi zahtevnimi stabili
zacijskimi nalogami, smo se v 
uredništvu dogovorili, da vas 
v prihodnjih dneh spet obiš
čemo in se pogovorimo o delu 
in uspehih vaših prizadevanj.

Merjenje moči 
kovinarjev 
12 poklicnih 
usmeritev
Od 7. do 10. oktobra je bilo v 
Skopju 17. srečanje kovinarjev 
Jugoslavije. Svoje znanje in spo
sobnosti je pokazalo 168 kovinar
skih delavcev v dvanajstih poklic
nih usmeritvah. V vsaki sta sode
lovala po dva iz republik in pokra
jin.

Slovenski tekmovalci so se dobro 
odrezali, še posebej varilci, ki so 
zmagali. Dosegli so šenri druga in 
dve tretji mesti:
Milan Macesiš — 2. oktober Izola 
je bil prvi med varilci REO. druga 
mesta so dosegli Ciril Zupančič 
IMP-PROMONT medplamenski- 
nti varilci, Zdenko Kovač IMP- 
BLISK med varilci TIG in Janez 
Prevodnik-Alpetour med avtome
haniki diesel. Strojni kovač Viktor 
Dolžan iz Železarne Jesenice je bil 
tretji, prav tako varilec MAG 
Roman Jankovič iz Kovinarske 
Krško.

ROKCNM
PRIRGCN

KK

na željo kupcev 
spet v modrem ovitku!
V posebnem zvezku objavljajo prispevke:
— Francka Herga: Združevanje dela in sredstev
— Dr. Rudi Kropivnik: Analiza poslovanja, pogoj za uveljavljanje 

kakovostnih dejavnikov gospodarstva
— Dr. Ivan Meško: Mrežno planiranje
V rokovniku so še:
— blok za zapiske
— koledar za leto 1984 in 1985
— beležka za naslove in telefonske številke
— brezčrtni blok
Delovnim organizacijam po želji natisnemo na ovitek Ime In zaščitni znak. 
Cena 290.0GO din
Rokovnik je oproščen plačila prometnega davka, zato lahko zanj namenite 
sredstva Iz sklada za Izobraževanje.
Prednaročila sprejemata knjigami Delavske enotnosti na Tavčarjevi ulici 5 In 
Celovški cesti 43.
Natančnejša pojasnila dobite po telefonu (061) 320-403 ali 317-870.

NOVA PRIROČNIKA
Naša žena je začela v sodelovanju s Kmečkim glasom izdajati 

zbirko priročnikov pod skupnim naslovom »Dom, družina, okolje«. 
Letos bodo izšli najmanj štirje priročniki, prva dva pa sta že v prodaji.

KONZERVIRANJE 
Z MRAZOM

Ker je priročnik Konzerviranja 
z mrazom pošel v kratkem času, 
smo se odločili, da ga dopolnimo 
in ponatisnemo. Z besedo in sliko 
boste vsi. ki že imate zamrzovalno 
skrinjo ali omaro, našli praktične 
nasvete o zamrzovanju najrazlič
nejših živil in jedi.

Ker pa nas bralke prosijo tudi za 
priročnik o vlaganju zelenjave in 
sadja, smo priročnik Konzervi
ranje z mrazom dopolnili z nasveti 
in recepti za pasteriziranje, sočenje 
in vroče pol njenje sadja in zele
njave.

UREJANJE IN 
VZDRŽEVANJE TRAT

= HU5J510CJ2 rtu 
ni ilaonvp:./

Priročnik Urejanje in vzdrže
vanje trat je novost na našem 
tržišču. Z njegovo pomočjo boste 
izbirali vrsto trav, najprimernejših 
za okolico vašega doma. Zvedeli 
pa boste tudi vse o tem, kako trate 
negujemo.
Cena vsakega priročnika je 
100 din.

Izpolnjeno naročilnico pošljite na naslov: DE — NAŠA ŽENA, 
61000 Ljubljana, Celovška 43, p. p. 313-VI.

NAROČAM PRIROČNIK

UREJANJE IN VZDRŽEVANJE TRAT
(Ustrezno podčrtaj!)

KONZERVIRANJE Z MRAZOM
Podpisan(a)-------------------------------------- --------- -----------

Kraj-------- --------------------------------------------------------—
Ulica in hišna štev. _____ ____ -  —-—   ---------------
Datum_____ __ ___________  Podpis--------------------------

Plačam po povzetju!

>■5—

;#f02fSK5StN*JEZ. MRAZOM
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ZVEZA SINDIKATOV SLOVENIJE — REPUBLIŠKI SVET

Izhajajoč iz usmeritev za aktivnost Zveze sindikatov Slovenije pri uresničevanju dolgoročnega programa gospodarske stabilizacije .
republiški svet Zveze sindikatov Slovenije na 5. seji dne 22. 9. 1983 sprejema naslednji

Operativni program aktivnosti republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije

in njegovega predsedstva do konca leta 1983

v

Za zagotavljanje najširše 
aktivnosti pri doseganju z 
družbenimi plani sprejetih ci
ljev pridobivanja oziroma po
večanja realnega dohodka bo:

A. Republiški svet Zveze sindi
katov Slovenije

1. obravnaval in opredelil ne
katera izhodišča za ekonomsko 
Politiko SR Slovenije za leto 
1984 z vidika dolgoročnega pro
grama gospodarske stabilizacije 
ter sprejel usmeritve za enotno 
aktivnost organizacij in organov 
Zveze sindikatov Slovenije.

Rok: oktober 1983
2. opredelil aktivnosti organi

zacij in organov Zveze sindika
tov Slovenije pri uresničevanju z 
resolucijo in plani sprejetih nalog 
za leto 1984.

Rok: december 1983 (letna 
seja)

B. Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije

1. opredelilo aktivnosti Zveze 
sindikatov Slovenije pri uresni
čevanju protiinflacijskega pro
grama v skladu z zakonom o te
meljih sistema cen in družbeni 
kontroli cen določilo naloge or
ganizacij in organov Zveze sin
dikatov Slovenije pri izvajanju 
družbene kontrole cen.

Rok: oktober 1983
2. opredelilo naloge organiza

cij in organov Zveze sindikatov 
Slovenije pri gospodarjenju s 
sredstvi družbene reprodukcije 
in pri uveljavljanju zakona o raz
širjeni reprodukciji }n minulem 
delu.

Rok: november 1983
3. obravnavalo osnutek in 

predlog resolucije o družbeno
gospodarski politiki v letu 1984 
ter ugotovilo skladnost z usmeri
tvami republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije.

Rok: november, december 
1983

4. opredelilo aktivnosti organi
zacij in organov Zveze sindika
tov Slovenije pri sprejemanju 
samoupravnih sporazumov SIS 
družbenih dejavnosti in mate
rialne proizvodnje.

Rok: november 1983
5. sodelovalo pri oblikovanju 

zvezne resolucije o družbenoe
konomski politiki za leto 1984.

Rok: november 1983

2.

Za uresničevanje sociali
stičnega samoupravnega na
čela delitve po delu in rezulta
tih dela bo:

A. Republiški svet Zveze sindi
katov Slovenije

1. predložil nekatere sistem
ske rešitve za dograjevanje si
stema delitve po delu in rezulta
tih dela, zlasti glede uveljavljanja 
pridobivanja osebnih dohodkov 
na osnovi gospodarjenja z minu
lim delom.

Rok: december 1983
2. obravnaval družbeni dogo

vor o skupnih osnovah in merilih 
za pridobivanje dohodka, razpo
rejanje dohodka in delitve sred
stev za osebne dohodke na ravni 
SFRJ.

Rok: november 1983

*
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B. Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije

1. sprejelo na podlagi družbe
nega dogovora o skupnih osno
vah za oblikovanje in delitev 
sredstev za osebne dohodke in 
skupno porabo strokovne pod
lage o razporejanju čistega do
hodka ter delitvi sredstev za 
osebne dohodke, o ugotavljanju 
sredstev za osebne dohodke na 
osnovi minulega dela, družbeni 
katalog del in nalog, o ugotavlja
nju določenih del in nalog po
slovnih funkcij.

Rok: oktober 1983
2. obravnavalo samoupravne 

sporazume dejavnosti o izhodiš
čih in nekaterih osnovah za raz
porejanje dohodka in čistega 
dohodka ter prek usmeritev za 
delo organov in organizacij 
Zveze sindikatov Slovenije za
gotovilo, da bodo delavci v te
meljnih organizacijah združe
nega dela odločilni dejavnik sa
moupravnega sporazumevanja 
o osnovah in merilih za delitev 
dohodka in osebnih dohodkov in 
sredstev skupne porabe.

Rok: november 1983
3. spremljalo gibanje osebnih 

dohodkov (nominalnih in realnih) 
in osebne porabe in se oprede
ljevalo do posameznih segmen
tov politike delitve osebnih do
hodkov.'

Rok: stalna naloga
4. analiziralo stanje osebnih 

dohodkov do 10.000 dinarjev na

delavca mesečno v organizaci
jah združenega dela in delo 
usmeritve, da z boljšim delom, 
zniževanjem stroškov na enoto 
izdelkov, uvajanjem izmenskega 
dela ter prestrukturiranjem proi
zvodnje odpravimo osebne do
hodke pod 10.000 dinarjev na 
delavca.

Rok: do konca leta 1983

5. opredelilo osebni dohodek, 
ki zagotavlja materialno in so
cialno varnost delavcev, ki 
opravljajo enostavno delo.

Rok: oktober 1983

3.
Za uveljavljanje dohodkov

nih odnosov, samoupravne 
organiziranosti združenega 
dela ter samoupravnega zdru
ževanja dela in sredstev bo:

A. Republiški svet Zveze sindi
katov Slovenije 

1. kritično analiziral samou
pravno organiziranost združe
nega dela od temeljne do se
stavljenih organizacij z vidika, 
koliko le-ta pospešuje ali zavira 
dejanske procese integracije ter 
opredelil naloge organizacij in 
organov Zveze sindikatov Slo

venije pri samoupravnem..zdru- 
ževanju dela in sredstev.

Rok: v začetku leta 1984

B. Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije

1. na podlagi pregleda že obli
kovanih družbenih dogovorov, ki 
natančneje razčlenjujejo merila 
za uporabo v zakonu o združe
nem delu določenih pogojev za 
organiziranje temeljnih organi

zacij združenega dela sprejelo 
usmeritve in dalo pobude za pri
pravo novih družbenih dogovo
rov za področja, za katera bi bili 
le-ti družbeno potrebni in korist
ni.

Rok: oktober, november 1983 

4.
Za zagotavljanje socialne 

varnosti delavcev in njihovih 
družin na temelju ustavne 
pravice dela in prispevka k re
zultatom dela, socialistične 
solidarnosti ter vseh pravic na 
tej osnovi bo:

A. Republiški svet Zveze sindi
katov Slovenije

1. opredelil usmeritve za ak
tivnost organov in organizacij 
zveze sindikatov pri uresničeva
nju politike na stanovanjskem 
področju.

Rok: september 1983

B. Predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije

1. ocenilo uresničevanje sta
lišč in sklepov 3. konference 
Zveze sindikatov Slovenije o 
vlogi delavcev pri zagotavljanju 
socialne varnosti v zaostrenih 
gospodarskih razmerah.

Rok: november
2. ocenilo izvajanje v družbe

nem dogovoru o skupnih osno
vah za oblikovanje in delitev 
sredstev za osebne dohodke in

V 12. številki Sindikalnega poročevalca I / J. oktobra 1983) 
smo pomotoma objavili delovni osnutek operativnega programa 
aktivnosti republiškega sveta Zveze sindikatov Slovehije in nje
govega predsedstva pri uresničevanju dolgoročnega programa 
stabilizacije. Delovni osnutek je bil v strokovni službi in organih 
RS ZSSše dopolnjen, 22. septembra letos pa ga je sprejel repu
bliški svet Zveze sindikatov Slovenije.

Bralcem se za neljubo pomoto opravičujemo, sprejeti opera
tivni program pa v celoti objavljamo v današnji številki.

Uredniški odbor 
Sindikalnega poročevalca

skupno porabo opredeljenih 
usmeritev za delitev sredstev 
sklada skupne porabe v organi
zacijah združenega dela.

Rok: december 1983
3. ocenilo uveljavljanje 

skupne enotne evidence o 
gmotnem in socialnem položaju 
prejemnikov social no-varstve
nih pomoči in opredelilo naloge 
organizacij in organov Zveze 
sindikatov Slovenije pri uveljav
ljanju samoupravnega spora
zuma o osnovah in merilih za so- 
cialno-varstvene pomoči in za 
prispevke zavezancev k social
no-varstveni m storitvam ter sa
moupravnega sporazuma o 
enotnem postopku uveljavljanja 
socialno-varstvenih pomoči.

Rok: december 1983

5.
Za zmanjševanje vseh oblik 

neproduktivne režije bo pred
sedstvo RS ZSS

1. opredelilo naloge organiza
cij in organov Zveze sindikatov 
Slovenije pri sprejemanju ukre
pov v samoupravnih organizaci
jah in skupnostih za zmanjševa
nje vseh vrst stroškov, za racio
nalizacijo organizacije dela in 
zmanjševanje vseh oblik režije.

Rok: december 1983

Da bi zagotovili najširše poz
navanje dolgoročnega pro
grama gospodarske stabilizacije 
in izvedbo nalog bo republiški 
svet Zveze sindikatov Slovenije:

1. organiziral posvete s pred
sedniki občinskih, mestnih in 
medobčinskih svetov Zveze sin
dikatov Slovenije ter republiških 
odborov sindikatov dejavnosti 
ter z drugimi nosilci sindikalne 
aktivnosti o nalogah zveze sindi
katov pri:

— uresničevanju dolgoroč
nega programa gospodarske 
stabilizacije,

— družbenogospodarski po
litiki za leto 1984,

— uresničevanju socialne 
politike,

— uveljavljanju sistema deli
tve po delu in rezultatih dela,

— združevanju dela in sred
stev.

2. sprotno spremljal in ocenje
val uresničevanje sprejetih 
nalog in usmeritev.

3. z obiski v organizacijah 
združenega dela in osnovnih or
ganizacijah zveze sindikatov 
ugotavljal, usklajeval in usmerjal 
aktivnosti za delo občinskih sve
tov Zveze sindikatov Slovenije, 
mestnih in medobčinskih svetov 
Zveze sindikatov Slovenije ter 
republiških odborov sindikatov 
dejavnosti.

Za izvedbo teh nalog bo:
— republiški svet Zveze sin

dikatov Slovenije preveril me
tode in oblike dela v republiškem 
svetu ter občinskih svetih, mest
nih in medobčinskih svetih 
Zveze sindikatov Slovenije ter 
osnovnih organizacijah zveze 
sindikatov,

— predsedstvo republiškega 
sveta Zveze sindikatov Slovenije 
skupaj z Odborom za družbeno
politično usposabljanje ocenilo 
in po potrebi dopolnilo programe 
usposabljanja članov v Republi
škem sindikalnem centru v Ra
dovljici in sindikalnih šolah v ob
činah.
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Zahodnonemški sindikati priprayili 
protest proti oboroževanju

Ropot strojev 
jeza hip 
prenehal

Avtobusi so se ustavili, v tovarnah in uradih so prekinili delo, v 
nekaterih naseljih v Zvezni republiki Nemčiji so v sredo 5. oktobra 
letos pet minut pred dvanajsto cerkveni zvonovi oznanili začetek 
petminutnega protesta za mir, h kateremu je pozvala največja za- 
hodnonemška sindikalna zveza DGB. Pozivu sta se pridružili tudi 
ostali pomembnejši sindikalni zvezi nameščencev in uslužbencev. 
Protest sta ob 11. uri petinpetdeset minut napovedala tudi radio in 
televizija.

Pred dnevom protestne ustavitve dela je potekala v ZRN velika 
kampanja delodajalcev, ki so želeli preprečiti akcijo sindikatov. 
Obrati in delavnice niso pravo mesto za politični protest; delav
cem, ki se ga bodo udeležili, so pretili z odbitki pri plačah, ponekod 
celo z odpovedjo. Po zatrjevanju nasprotnikov naj bi bila akcija 
nezakonita, protiustavna. Poziv k miru po njihovem mnenju ne 
spada v sklop problematike o večji ogroženosti socialne varnosti 
delavcev, kar je v ZRN, po veljavnih predpisih, edini zakoniti 
vzrok za tako obliko protestiranja delavcev.

»Želimo mir in razorožitev!« so odgovarjali na te izzive sindika
ti. Mislijo, da je njihov hoj proti brezposelnosti, za boljše delovne 
in življenjske razmere, za večjo socialno varnost delavcev, povsem 
brez smisla, če se v svetu ne zagotovijo pogoji za mir. Ta pa je zdaj, 
pred napovedano namestitvijo nevarnih ameriških raket konec 
tega leta na ozemlju ZRN, resno ogrožen. Sindikati so označili to 
stanje za »pet minut pred dvanajsto«, ko je v kratkem času nujno 
kaj ukreniti za svetovni mir. Njihova akcija naj bi bila poziv velesi
lama ZDA in SZ, naj se v Ženevi sporazumeta ter s tem omogočita 
postopno razorožitev v svetu. Več raket, po mnenju DGB, nikakor 
ne more pomeniti večje varnosti, z njimi se nevarnost za začetek 
uničujoče nuklearne vojne nevarno stopnjuje. Kot dokaz proti sta
lišču delodajalcev pa so navedli, da so v ZRN že nekajkrat ustavili 
delo za nekaj minut iz povsem političnih razlogov (npr. 23. junija 
1953 zaradi nasilne prekinitve upora delavcev v vzhodnem Berli
nu; 15. aprila 1961 proti namestitvi bodeče žice okoli Berlina, 
ipd.), pa delodajalci takemu protestu niso nasprotovali.

Po mnenju vodstva DGB je petega oktobra uspela njihova ak
cija za mir. V velikih tovarnah, kjer je organiziranost delavcev v 
sindikatu zelo čvrsta, je bilo tega dne od 11.55 do 12' delo povsem 
prekinjeno. Tako na primer v tvrdki Opel s 35.000 zaposlenimi, v 
hamburški in bremenski ladjedelnici, v avtomobilski tovarni Dai- 
mler-Benz itd. V mnogih večjih mestih je v tem času zastal javni 
prorhet, delavci iz delavnic in uradov pa so se za kratek čas s tran
sparenti razvrstili po prometnih cestah. Protestu so se pridružili 
tudi nekateri, zvezni politiki. Vodstvo socialdemokratov v Bonnu 
je prekinilo delo, zvezni poslanci opozicije pa so se na čelu z vodjo 
frakcije v parlamentu Voglom manifestativno zbrali pred zveznim 
parlamentom. Ponekod, tako v Stuttgartu, so člani deželnih skupš
čin, predstavniki SPD, zapustili sejo in se zbrali pred plenarno 
zgradbo. Delavci DGB v Diisseldorfu so za simboličnih pet minut 
zasedli prometno križišče.

Druge ocene o uspehu sindikalne akcije so v ZRN zelo različne. 
Nekaj je takih, ki povsem delijo mnenje vodstva DGB ter navaja
jo, da se je manifestacije udeležilo več milijonov delavcev. Popol
noma nasprotne so ocene delodajalcev, ki menijo, da se je akcije 
udeležilo le nekaj sto tisoč delavcev. Po nekaterih drugih ocenah 
pa je bil sindikalni protest odmeven in učinkovit, vendar delavski 
razred ni nastopil enotno in tako množično, kot bi bilo pričakovati. 
Po njihovem mnenju je vzrokov za to več, predvsem pa bojazen 
delavcev, da bodo izgubili delo ali da bodo deležni drugih vrst 
šikan, ki so jih napovedali delodajalci. Avtorji te ocene so tako po
trdili tezo o manjši borbenosti delavcev v globoki gospodarski 
krizi.

Po zaključku opozorilne petminutne prekinitve dela je namen 
akcije na kratko, a povsem jasno še enkrat poudaril predsednik 
DGB Ernst Breit, pred več sto udeleženci mednarodne sindikalne 
konference o vprašanjih miru v svetu (od 4. do 5. oktobra v Kolnu) 
s simboličnimi besedami: »Ure se nam niso ustavile. V Ženevi pa 
kazalci še vedno kažejo ,pet minut pred dvanajsto1.«

Nada Beltram

Mednarodni gospodarski odnosi (3)

Križpotje
svetovnega
gospodarstva
Piše: Janez Stanovnik

V založbi Delavske enotnosti bo ta mesec izšla knjiga skupine avtorjev o 6. konferenci Združenih 
narodov za trgovino in razvoj (UNCTAD), ki je zasedala od 6. junija do 3. julija v Beogradu. Knjiga z 
naslovom Zapletena pot do novega gospodarskega reda se loteva razčlenjevanja svetovne gospodar
ske krize v luči priprav na beograjsko konferenco, njenega poteka in odmevov nanjo. V uredništvu 
smo se odločili, da zaradi aktualnosti problematike objavimo povzetek predgovora k omenjeni publi
kaciji, ki ga je napisal Janez Stanovnik.

V kriznem položaju svetov
nega gospodarstva so se spo
mladi letos z borze na Wall 
Streetu v New Yorku zaslišali 
glasovi o gospodarskem oživ
ljanju v ZDA. Ti glasovi so bili 
v začetku sprejeti s pridržki, 
kajti že lansko jesen so bile na
povedi podobne, pa so se hitro 
izjalovile. Toda vestem o skoku 
na borzi je sledila vest o znat
nem povečevanju prodaje 
osebnih avtomobilov in pove
čevanju profitov avtomobilskih 
družb, povečevanju industrij
ske proizvodnje in celo o večji 
zaposlenosti. Le izvoz in na
ložbe kažejo še naprej zaskrb
ljujočo sliko. Ne more biti več 
dvoma o tem, da so se vodilni 
vladni in poslovni krogi odločili 
za spremembo politike od zau
stavljanja k stimulaciji gospo
darske rasti v ZDA. Toda vpra
šanje je, ali lahko takšna odlo
čitev resnično pripelje do traj
nejše in zdrave gospodarske 
rasti?

Videli smo, da so vzroki go
spodarskega zastoja v razvitih 
deželah in svetovnem gospo
darstvu strukturnega značaja: v 
svetu so se pojavili novi pro

duktivni in konkurenčni proi
zvajalci, ki zahtevajo enako
pravno mesto v mednarodni 
delitvi dela. Gospodarska rast v 
razvitih deželah, ki temelji le na 
trenutnem povečevanju porabe 
oziroma dopolnjevanju izčrpa
nih zalog, ne pa na investiranju 
v nove dinamične industrijske 
sektorje in ukinjanju protek
cionističnega subvencioniranja 
starih neučinkovitih in nekon
kurenčnih industrij, stoji na 
trhlih nogah in ne more biti niti 
trajna niti ne more pospeševati 
razvoja v drugih delih sveta.

Optimistične teorije o »pre
našanju prosperitete« iz razvi
tih v dežele v razvoju nimajo 
zato nikakršne osnove. Kljub 
nekaterim ohrabrujočim zna
menjem gospodarskega oživ
ljanja v ZDA, Angliji in Nem
čiji se uvoz teh »centrov« iz 
dežel v razvoju v prvi polovici 
letošnjega leta ni povečal. Do 
zdravega in trajnejšega oživ
ljanja svetovnega gospodarstva 
lahko pride samo pod pogojem, 
če bodo odstranjeni osnovni 
vzroki, ki so pripeljali do da
našnje krize. Zato je pa po
trebna globoka m strukturna

preobrazba tako znotraj nacio
nalnih gospodarstev kot tudi v 
mednarodnih odnosih in med
narodni delitvi dela.

Nova mednarodna 
gospodarska ureditev

Ni slučaj, da so ekonomisti 
vseh šol zmedeni obnemeli ob 
pojavu »stagflacije« v svetov
nem gospodarstvu. Očitno se
danjosti ne moremo več razu
meti in razlagati zgolj z izkuš
njami, odnosi in zakonitostmi, 
ki smo jih opazili v preteklosti. 
Tehnični napredek v transpor
tu, komunikacijah in informa
tiki nas je pripeljal v odnose, 
kjer svojih nacionalnih gospo
darskih problemov ne moremo 
več reševati povsem neodvisno 
od dogajanja v svetu. Na drugi 
strani pa se vedenje gospodar
skih subjektov — potrošnikov 
ali pa poslovnežev, lastnikov in 
investitorjev — v razmerah 
splošne gospodarske negotovo
sti v svetu prav tako naglo in 
nepredvidljivo spreminja. Mi 
še vedno govorimo o »investici
jah«, »porabi«, »infrastruktu
ri« in »dohodkovni elastično

sti«, pozabljamo pa, da so to 
ekonomski agregati, ki so nam 
dobro in koristno služili za po
jasnjevanje dogajanja v sve
tovnem gospodarstvu, dokler 
so dogajanja sledila določeni in 
uhojeni poti. Tako se danes na
hajamo pred bistveno zgodo
vinsko prelomnico. Te prelom
nice ne označuje samo revo
lucionarni prehod od strojne 
industrije na robotiko, mno
žično uvajanje računalništva in 
informatike, ampak prehod na 
postindustrijske storitvene 
dejavnosti, pri čemer se gospo
darski subjekti obnašajo pov
sem drugače kot v tradicionalni 
ekonomiji.

Obnove svetovnega gospo
darstva ne moremo prepustiti 
niti pragmatičnemu eksperi
mentiranju niti dogmatičnemu 
planiranju. Prav tako je pa 
jasno, da bodo posamezna na
cionalna gospodarstva lahko 
našla svoje mesto v svetovnem 
gospodarstvu, če bodo medse
bojno povezana v sistemu ena
kopravnih gospodarskih odno
sov. Doživeli smo dezintegra
cijo in zlom monetarno-finanč- 
nega sistema, spreminjanje si
stema liberalnega trgovanja v 
protekcionistični sistem hipo- 
kritične avtarkije, razvoj za
dolženosti, ki je pripeljala do 
tega, da bankarski sistem finan
sira svojo lastno službo dolgov, 
zlom sistema mednarodnega 
sodelovanja, kar nas je pripe
ljalo v stanje mednarodne ne
gotovosti, ki škoduje vsem.

Mednarodna ureditev se ne 
bo pojavila sama kot fenix iz 
ruševin starega sistema. Novo 
mednarodno ureditev morajo 
zavestno graditi sami neodvisni 
narodi sveta. Deklaracija 
Združenih narodov je tako 
ureditev svečano proklamirala, 
proklamirala njena načela in 
cilje ter nakazala poti, ki vodijo 
do nje. Politična volja in akcija 
suverenih narodov lahko edina 
uveljavi ta načela in pripelje do 
ciljev. Beograjski UNCTAD
— z vsemi svojimi slabostmi, 
neuspehi in pomanjkljivostmi
— je bil pomemben mejnik 
»dialoga kontinentov,« ki edini 
lahko omogoča uveljavitev 
takšne volje in akcije.

Konec

Mednarodno sodelovanje slovenskih sindikatov

Bodimo dejavnejši 
v boju za mir

Na zadnji seji odbora za mednarodno dejav
nost RS ZS Slovenije so razpravljali o svojem 
delu v letošnjem letu. Ugotovili so, da smo ra
zvili številne stike z zamejstvom, kar je v 
skladu z našimi interesi (položaj slovenske na
rodnostne skupnosti, naši delavci na začasnem 
delu v tujini, gospodarsko sodelovanje). Le 
sodelovanja med Koprom in Trstom skorajda 
ni bilo. Fotografska razstava o tržaškem delav
skem gibanju v osemdesetih letih, ki sta jo pred 
kratkim pripravila Kraško-obalni sindikalni 
svet in inštitut CGIL iz Trsta pa je dokaz o po
novnem »prebujanju« sindikalnega sodelova
nja med lukama.

Razpravljala na seji so z različnih zornih 
kotov osvetlili tudi vprašanje pologa ob pre
hodu meje. Ocenili so, da polog ovira tesnejše 
obmejno sodelovanje in da pospešuje proces 
razslojevanja med našimi ljudmi, saj hodijo 
čez mejo le premožnejši in tisti, ki potujejo 
službeno. Za večino delavčev je tako prehod 
meje praktično onemogočen, zato bi kazalo 
polog odpraviti in ga nadomestiti z ukrepi, ki 
ne bi škodili odprtosti naše družbe. Prav tako 
bi bilo koristno, če bi nadaljevali z izmenjavo 
delavcev na dopustih, ki poteka med delovnimi 
kolektivi. Pregled mednarodnega sindikalnega 
sodelovanja v občinah in republiki pa bo po
trebno še dopolniti.

Sindikati po svetu namenjajo precej pozor
nosti ohranitvi mednarodnega miru. Tudi naši 
sindikati bi morali v skladu s samoupravno so
cialistično ureditvijo naše družbe temu posve
čati več pozornosti. Tako bi lahko v tednu boja 
za razorožitev (od 24. do 31. oktobra) naši sin
dikalni delavci med odmorom z nekajminut
nimi zborovanji opozorili na zelo resen medna
rodni položaj in izrazili solidarnost z vsemi na
prednimi silami v svetu, ki nasprotujejo nada
ljevanju oboroževalne tekme. To bi bil hkrati 
sestavni del aktivnosti Jugoslovanske lige za 
mir.

Občinski odbori za mednarodno dejavnost 
so ponekod — na primer na meji — zelo dejav
ni. Precej pa jih deluje le formalno, ali pa jih 
sploh še niso ustanovili. To je v precejšnji meri 
posledica miselnosti, češ da mednarodna de
javnost ni sestavni del sindikalnega dela in de
lavskega interesa in da naj se z zunanjo politiko 
ubadajo le profesionalni delavci. Kot je bilo 
ocenjeno na seji, je tak način razmišljanja ne
sprejemljiv, saj je nadaljnje podružbljanje zu
nanje politike ena osnovnih sindikalnih nalog, 
sprejetih tudi na zadnjem kongresu. Zato si 
mcra sindikat še naprej prizadevati, da bo de
lavčeva beseda odločilno vplivala tudi na obli
kovanje in sprejemanje zunanjepolitičnih 
izhodišč.

Božo Cerar

Razstava 
o tržaškem 
delavskem 
gibanju

Obalno-kraški svet ZSS ter 
Deželni inštitut za preučevanje 
in raziskave CGIL Furianije- 
Julijske krajine iz Trsta sta mi
nuli teden v Kopru odprla raz
stavo fotografij Luigija Žita. 
Razstava z naslovom Trst — 
delavsko gibanje 80 bo v avli 
osrednje knjižnice Srečka Vil
harja na ogled vse do konca 
meseca. S skoraj petdesetimi 
fotografijami nam avtor prika
zuje utrinke iz življenja in dela 
tržaških delavcev oziroma nji
hovih sindikalnih organizacij v 
zadnjih letih. Luigi Žito, ki se s 
to razstavo predstavlja javnosti 
že desetič, se kot sindikalni ak
tivist že vrsto let zavzeto vklju
čuje v boj za izboljšanje druž
benih razmer. S svojim objek
tivom pa skuša vedno ujeti naj
pomembnejše trenutke boja 
naprednega tržaškega proleta
riata za izboljšanje delovnih ra
zmer, višjo kulturno raven ter 
bratske odnose med narodi in 
še posebej za prijateljstvo med 
Italijani in Slovenci.

Razstava v Kopru pa ni le 
pomemben dogodek za ljubite
lje fotografije, ampak nedvo
mno tudi pomembna spodbuda 
za nadaljnje sodelovanje med 
sindikati na obeh straneh meje. 
Sindikalni stiki med Trstom in 
Koprom so bili namreč zadnja 
leta zelo redki.

B. C.
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Razprava o skupnih programskih jedrih še vedno 
odmeva

Učni načrti 
naj pripomorejo 
k medsebojnemu 
spoznavanju

■
m

Takšno težnjo v razvoju 
v’2gO| n oizob raže va I nega si
jema smo upravičeno zavrli z 
dogovorom republik in pokra
jin o skupnih temeljih vzgoje in 
izobraževanja v SFRJ. Tako 
bodo odpravljene nesmiselne 
razlike, kakršne postopoma 
odpravljajo neredke države 
med seboj, zlasti tiste, ki se 
združujejo v regionalne skup
nosti. Takšno usklajevanje je 
tudi v duhu deklaracij 
UNESCO (Organizacija Zdru
ženih narodov za izobraževa
nje, znanost in kulturo). Vedno 
več je tudi držav, ki usklajujejo 
vzgojnoizobraževalne pro
grame n.pr. v naravoslovju, 
strokovnem izobraževanju itd.

Zato je najbrž odveč vsakr
šen dvom, da je smotrna večja 
skladnost v razvoju šolstva tudi 
v naši federaciji republik in po
krajin, kakršno tvori sociali
stična samoupravna Jugoslavi
ja. ki je v revoluciji izobliko- 
yana enotna družbenopolitična 
*n družbenoekonomska dr
žavna skupnost. Razlike med 
republikami in pokrajinama so 
Postajale vedno bolj očitne 
n pr. v izobrazbenih standardih 
za posamezne istovrstne kate- 
gorije poklicev ali drugače po
vedano — za iste poklice so na
stajali programi različne stop
nje in obsega strokovnosti, ki 
so bili različno razvrščeni v pa
nožnih klasifikacijah poklicev. 
Takšne neusklajenosti v obli
kovanju sistema usmerjenega 
izobraževanja v republikah in 
Pokrajinah bi pripeljale do ab

surdnih postopkov, ko bi morali 
v SFRJ ugotavljati istovetnost 
profilov poklicev oziroma'ena
kovrednost izobrazbene ravni 
istih poklicev.

V dosedanjih prizadevanjih 
za izoblikovanje skupnih te
meljev šolskega sistema so na
stajali predlogi skupnih pro
gramskih jeder v preozkih 
strokovnih krogih brez temel ji
tejšega javnega sodelovanja 
strokovnih društev in drugih 
strokovnih dejavnikov v repu
blikah in pokrajinah. V preve
liki vnemi po poenotenju učne 
vsebine predmetov, ki izražajo 
narodno samobitnost in kultu
ro, so sestavljale! predloga 
skupnih programskih jeder za 
predmet materin jezik s knji
ževnostjo metodološko neu
strezno ter idejno estetsko 
zgrešeno odmerili temu pred
metu vzgojno-izobraževalne. 
smotre, do katerih bržkone ni 
mogoče priti po poti odstotnih 
in proporcionalnih razmerij 
učne snovi iz literature narodov 
in narodnosti Jugoslavije.

Vsakdo, ki si iskreno priza
deva, da bi šola čimbolj 
uspešno prispevala svoj delež k 
utrjevanju bratstva in enotnosti 
narodov in narodnosti Jugosla
vije, bo pritrdil, da je potrebno 
učne načrte v vseh šolah ter v 
vseh republikah in pokrajinah 
sestaviti tako, da bodo kar naj
več prispevali k medsebojnemu 
spoznavanju, razumevanju in 
pravilnemu vrednotenju kul
ture naših narodov in narodno-

Borštnikovo srečanje 83

Kje je slovensko gledališče

Takšno bo verjetno osnovno 
vPrašanje letošnjega srečanja 
slovenskih dramskih gledališč 

Borštnikovega srečanja 83. 
M petek, 21. oktobra-se bo v 
SNG Maribor začela vsako
letna gledališka prireditev, že 
osemnajsta po vrsti.

Odgovor na vprašanje, kje in 
kaj je slovensko gledališče, bo v 
desetih dneh dalo devet gleda
liških ansamblov iz Ljubljane, 
Maribora, Celja, Kranja, Nove 
Gorice in Trsta. Borštnikovo 
srečanje je največja in najpo
membnejša slovenska gledali
ška prireditev. Ne gre toliko za 
nagrade, podeljene ob koncu, 
kot predvsem za iskanje odgo
vora o poti slovenske gledališke 
umetnosti in o utrjevanju slo
venskega kulturnega prostora. 
Vsakoletno Borštnikovo sre
banje ima vsekakor nekaj po
membnih značilnosti, po kate
rih se razlikuje od drugih mani
festacij te vrste. Ena od teh je 
Vsekakor njegova odprtost.

Odprtost, letos za več kot sto 
šestdeset gledaliških umetni
kov oziroma dvanajst gledali
ških ansamblov iz drugih brat- 
skihrepublik. Druga značilnost 
pa je razširjenost srečanja, ki ni 
omejeno le na Maribor. Več 
kot sto deset različnih priredi
tev pod skupnim imenovalcem 
srečanja bo letos ob Mariboru 
še v Pekrah, v Slovenski Bistri
ci, Črešnjevcu, Juršincih, Polj
čanah, Ljutomeru, Šentilju, 
Ravnah na Koroškem, Ribnici 
na Pohorju, Ptuju, Ljubljani, 
Selnici, Cirkovcih, Lenartu, 
Velenju, Kidričevem, Gorišni
ci, Šmarjah pri Jelšah, Murski 
Soboti, Hrastniku in celo v Va
raždinu. Ta je dokaz o izrednih 
naporih približati gledališče in 
gledališko umetnost na osnovi 
že nekajletnega gesla: »Gleda
lišče ljudstvu — ljudstvo gleda
lišču«.

Uresničevanje tega gesla 
daje Borštnikovim srečanjem 
novo. pomembno razsežnost. S

*
*
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V širši javnosti že zlepa ni kaj vzbudilo tolikšnega odmeva kot prav predlogi skupnih programskih 
jeder v našem šolstvu. Ta jedra naj bi bila ena od pomembnih sestavin skupnih temeljev vzgojnoizo- 
braževalnega sistema v Jugoslaviji, ki se je v zadnjem desetletju vse bolj oblikoval kot vsota specifično
sti šestih republik in dveh pokrajin in je imel vedno manj skupnih značilnosti. Zato je bila primerljivost 
JHodelov izobraževanja, na posameznih stopnjah pa tudi programska struktura zlasti srednjega usmer
jenega izobraževanja, vedno težavnejša.

sti. Le tako bomo tudi v šoli 
ohranjali in razvijali samobit
nost in kulturo narodov in na
rodnosti Jugoslavije na avnoj
skih načelih. To hkrati po 
meni, da sta še kako potrebna 
učinkovita vzgoja in izobraže
vanje v duhu medsebojnega ra
zumevanja in poznavanja kul
turne ustvarjalnosti v vseh re
publikah in pokrajinah. Takšno 
spoznanje pa seveda zahteva 
razumno presojo, kako ta smo
ter doseči, ne da bi okrnili jezi
kovno vzgojo in pouk književ
nosti lastnega naroda, ki imata 
posebno vzgojno izobraževalno 
funkcijo.

Nestrpne polemike in preti
rani čustveni izbruhi, ki so se 
porajali marsikje tudi zaradi 
polresnic in nepopolnih infor
macij, ne bodo pripomogli k 
demokratičnemu dogovarjanju 
ter strpnemu usklajevanju sta
lišč in predlogov. Nedvomno 
grenka izkušnja iz dosedanjih 
priprav skupnih programskih 
jeder, ki jih je spremljalo kar 
preveč pomanjkljivosti in 
napak, bo v poduk vsem, ki 
imajo svoj delež dolžnosti in 
odgovornosti pri tem, da bomo 
v prihodnosti skrbneje od za
četka ne le spremljali, temveč 
tudi sodelovali pri nastajanju in 
sprejemanju skupnih odloči
tev, ki imajo tolikšen pomen za 
bratsko sožitje naših narodov 
in narodnosti. Zdaj pa moramo 
združiti vse ustvarjalne moči, 
da bomo s tvornimi predlogi 
dosegli cil j, ki smo si ga zastavi
li.

Boris Lipuiič

■
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svojimi predstavami in sprem
ljevalnimi prireditvami gostuje 
po vrtcih, šolah, delovnih ko
lektivih, knjižnicah, galerijah, v 
gostinskih prostorih, krajevnih 
skupnostih, na kmetijah, med 
pripadniki jugoslovanske ljud
ske armade, v domovih upoko
jencev. Skratka, gre za razve
jenost gledališke umetnosti, 
kakršne ne srečamo ne v ožjih 
pa verjetno tudi v širših okvirih 
ne. Povezava kulture z delov
nim človekom gre že leta nazaj 
do te mere, da delovne organi
zacije iz leta v leto prevzemajo 
glavna pokroviteljstva srečanj. 
In če so letos to delavci ptuj
skega Kmetijskega kombinata, 
je to le nadaljevanje izročila in 
dokaz povezave kulture in de
lovnega človeka — saj bo gle
dališče prazno, če ga ne bomo 
približali delavcu. Borštnikovo 
srečanje je verjetno ena od ti
stih naših kulturnih manifesta
cij, ki se omenjene povezave še 
kako zaveda. Branko Šalamon

V MALI NAPOTNIKOVI LIKOVNI KOLONIJI UČENCI OBLIKUJEJO 
LES
V avli osnovne šole Mihu Pintar Toledo so oh občinskem prazniku velenjske občine in tednu otroka odprli raz
stavo kiparskih del učencev velenjske in drugih osnovnih šol, ki ustvarjajo svoja dela v Mali Napotnikovi likovni 
koloniji. Letos je kolonija v Zavodnjah, rojstnem kraju znanega šaleškega kiparja Ivana Napotnika, slavila že 
lep jubilej, saj je bila že desetič zapored. Poleg učencev iz Šaleške doline se je v lesu in z dletom izkazalo tudi več 
učencev od drugod, največ iz Prebolda, Podvelke in Radelj ob Dravi.

Besedilo in slika: Hinko Jerčič
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Potujoča knjižnica bo obiskovala 
113 krajev in 13 delovnih organizacij

Novi bibliobus 
za primorske 
bralce

Na začetku letošnjega leta so v Goriški knjižnici Franceta Bevka 
bojevali živčno vojno. Bodo lahko zbrali sredstva za nov biblio
bus? Ga bodo lahko pravočasno vplačali? Podobno je bilo tudi v 
kulturnih skupnostih v Ajdovščini, Novi Gorici in Tolminu. Potreb 
na vseh koncih veliko, sredstva omejena, odnosi se elektrijo. 
Končno je vendarle zmagalo spoznanje, da potujoča knjižnica ne 
sme prenehati z delom. Omogoča namreč kulturno ponudbo, ki 
marsikje edina posega v kulturne bele lise. Obiskuje krajevne 
skupnosti, vasi, naselja, kamor ne prihaja družba z nobeno organi
zirano dejavnostjo. In končno: delavcem v mnogih delovnih orga-, 
nizacijah zagotavlja knjigo za razvedrilo, kulturno bogatitev in kar 
je najpomembnejše, za pridobivanje novih informacij, za izobra
ževanje.

Stari bibliobus je namreč povsem dotrajan, delo v njem je bilo 
življenjsko nevarno, popravila čedalje dražja, nadomestnih delov 
ni bilo več moč dobiti. Zaradi tega je bila nabava novega biblio- 
busa nujna. Sredstva v višini 345 starih milijonov so zagotovile 
kulturne skupnosti Ajdovščina, Nova Gorica in Tolmin v razmerju 
30:40:30.

Prve dni februarja so uspeli zbrati potrebna sredstva in skleniti 
pogodbo s TAM Maribor. Dobavni rok po pogodbi je bil konec 
septembra. Upali so, da je to mišljeno resno, hkrati pa jih je glodal 
dvom. Končno se je zgodilo, kar se poredko. Novi bibliobus so do
bili po pogodbeni ceni in v pogodbenem roku.

Novi bibliobus je resnično pomembna pridobitev za potujočo 
knjižnico. Je sad zavestnega spoznanja, da omejitve na področju 
kulture ne smejo najprej prizadeti tistih občanov in delavcev, ki so 
odmakn jeni od središč. Je tudi sad spoznanja, da opravlja potujoča 
knjižnica v ajdovski, novogoriški in tolminski občini nadvse po
membno družbeno dejavnost. Vendar je potrebno hkrati ugotovi
ti, da novi bibliobus ne bo omogočil širitve dejavnosti. Če z njim ne 
bo težav, bo zagotovil v 1 13 krajih in 16 delovnih organizacijah, ki 
jih obiskuje v vseh treh občinah, redne obiske in tako redno 
knjižno oskrbo, kar je bilo pri starem velikokrat vprašljivo zaradi 
okvar.

Potujoča knjižnica je imela v preteklem letu v vseh treh občinah 
3261 članov, od tega v Ajdovščini 1043 ali 31 % vseh članov, v 
Novi Gorici 1560 ali 47 % in, v Tolminu 658 ali 22 % vseh članov.

Potujoča knjižnica je imela lani 16726 obiskovalcev. Po občinah 
pa: Ajdovščina 5021 ali 30 %, Nova Gorica 8522 ali 50 %, Tolmin 
3183 ali 20% vsega obiska.

Delavci potujoče knjižnice so v vseh treh občinah izposodili 
60100 knjig. Izposoja po občinah je bila takale: Ajdovščina 18878 
ali 31 %, kar pomeni 39 % izposoje matične knjižnice. Nova Go
rica 28770 ali 47 %, to je 19 % izposoje matične knjižnice, Tolmin 
12452 ali 21 %, kar je 41 % izposoje matične knjižnice. Knjižni 
fond potujoče knjižnice obsega 18000 enot knjižnega gradiva. To 
ni malo, pa vendarle ne zadošča in ga je treba pogosto dopolnjevati 
iz matične knjižnice.

Podatki za ieto 1983 še niso popolni in primerjava ni mogoča, 
vendarle kažejo, da se obisk in izposoja v prvem polletju večata 
kar za 17%.

Ob vseh spodbudnih podatkih pa moramo ugotoviti, da bo ana
liza 9-mesečnega poslovanja skoraj gotovo pokazala, da sredstva, 
ki sta jih za potujočo knjižnico zagotovili kulturni skupnosti Aj
dovščina in Tolmin, ne bodo zadoščala. Upajmo, da bodo vendarle 
našli ustrezno rešitev, sicer bodo prizadele restrikcije tudi del kul
turne porabe (občani v odmaknjenih naseljih in delavci), ki bi jih 
smele najkasneje. Stene Čehovin

PRED
IZIDOM

brošura iz zbirke 
AKTUALNA TEMA
ŠT. 24

KAKO
V PRAKSI
URESNIČITI
DOLGOROČNI
PROGRAM
EKONOMSKE
STABILIZACIJE

Uvodna beseda predsed
nika Republiškega sveta ZSS 
Marjana Orožna in razprava 
člana predsedstva SFRJ Ser
geja Kraigherja na posvetu 
predsednikov občinskih, me
dobčinskih in mestnih svetov 
ZSS, predsednikov in sekretar* 
jev republiških odborov sindi
katov dejavnosti, članov repu
bliškega sveta ZSS ter članov 
sveta ZSJ iz Slovenije.

V zbirki
ČLOVEK — DRUŽINA 
— DRUŽBA
bo izšla knjiga

DROGE V SVETU 
IN.PRI NAS
avtorjev Leva Milčinskega, 
Martine Tomori in Franca 
Hočevarja.
Ta knjiga prinaša vsakovrst
nemu bralcu nepogrešljivo 
vedenje o tem, kaj je droga, 
zakaj človek išče in zlorablja 
drogo, kam ga zloraba pripelje 
in kako mu pomagamo.
Cena knjige je 600 din

Za vse novosti iz Založbe 
DELAVSKA ENOTNOST že 
lahko pošljete prednaročila na 
naslov: TOZD DELAVSKA
ENOTNOST, Celovška c. 43, 
Ljubljana.



"| yfl stran
Ljubljana, 20. oktober 1983 Delavska enotnost

Slovensko popotništvo pred novim razmahom

- sodobna
PSI

Popotništvo 
oblika rekreacije v naravi

Ulili
' Na zboru slovenskih popotnikov na Limbarski gori kljub slabemu vremenu lepa udeležba

Novi »vodilni možje« — predsednik skupščine ustanoviteljev je inž. Janez Sedej, podpredsednik inž. 
BiS! Tugomir Cajnko. Načelnik komisije za popotništvo pri PZS je Zoran Naprudnik, pomočnik inž. 

Marko Kmecl.

V

Čedalje več ljudi del svojega 
prostega časa preživi dejavno s 
telesno aktivnostjo. Iz leta v 
leto več se jih iz tega ali onega 
razloga odloči, da stopi po poti, 
ki poteka od Drave do Jadrana, 
je dobro označena in spretno 
speljana, ime pa ji je E6-YU. 
Del dolge evropske peš poti po
stane kmalu izziv. Ne zadovo
ljiš se s prehojeno etapo. Tudi ti 
ni več do tega, da bi hodil po 
kosih. Zaželiš si, da bi bil na 
poti teden dni, da se ti ne bi ni
kamor mudilo, da bi prišel iz 
alpskega predela prek osred
njega dela prav do morja, da bi 
doživljal lepoto neponovljivih 
razgledov, lepoto pokrajine, da 
bi srečeval ljudi, ki tod živijo in 
delajo.

Zato je povsem odveč dile
ma, kako in kaj je s popotniš
tvom. Ali ima ustrezno druž
beno veljavo? Je enakopravno 
z drugimi rekreativnimi dejav
nostmi? Če bi preštevali po
potnike samo po številu vpisov 
v knjige na kontrolnih posta
jah, potem ne bi prišli daleč. 
Očitno klasične planinske na
vade pri popotnikih niso kdo ve 
kako v čislih. Večina se sploh 
ne vpisuje; in to iz različnih 
vzrokov. Popotniška organiza
cija zato ne vztraja pri tem, 
ampak prepušča to svobodni 
volji tistih, ki se sprehajajo po 
tej poti.

Za razmeroma skromno, 
vsaj na videz skromno, ude
ležbo na E6-YU je seveda 
»kriva« tudi pokrajina, po ka
teri teče. Pokrajina in sredo
gorje, po katerih vodi Oglar
jeva pot, sta v primerjavi z alp
skim prostorom, kjer so skon
centrirane druge planinske 
poti, veliko večji prostor; zato 
je tudi frekventiranost bistveno 
manjša.

In tret ja stvar. Popotništvo je 
dosti zahtevnejše od klasičnega 
planinstva. V planinstvu je po
trebna predvsem velika telesna 
pripravljenost. Za popotništvo 
pa tudi dokajšnja intelektualna 
zavzetost. Zato se organizatorji 
ne zadovolje s tem, da pot pri
pravijo. Ne skrivajo ambicije, 
da bi ljudem, ki hodijo po E6, 
skušali ustreči na vsakem kora
ku. Zato je pot opreml jena s ti
pizirano opremo, s pomočjo 
katere lahko popotniki spozna
vajo prostor, izvedo čim več o 
kulturnih spomenikih, o kul
turni dediščini, haravnih lepo
tah, o življenju v tem prostoru, 
o ustvarjalnosti človeka, ki tod 
živi in dela ter ga oblikuje.

Zato so izdali popotno knji
žico z osnovnimi napotki. Pred 
kratkim je izšel zvežčič zemlje
vidov, "ki je popotniku lahko 
najdragocenejši sopotnik, saj 
brez besed odkrivar naravne, 
prostorske in druge znamenito
sti. V rokopisu pa je že priprav
ljen priročnik, bogat vodič po 
270km dolgi Oglarjevi poti od 
Drave do Jadrana, v katerem 
bo opisana celotna pokrajina, 
vse njene socialne, kulturne, 
zgodovinske, gospodarske in 
druge značilnosti. Izdaja tega 
dragocenega priročnika bo ena 
od osrednjih nalog novega vod
stva slovenskega popotništva 
(na skupščini na Limbarski gori 
si je sicer zadal tudi druge 
naloge).

Za zdaj je popotništvo v Slo
veniji omejeno na E6-YU. Vse 
se suče okrog nje. Vendar 
imamo v Sloveniji vrsto poti, 
transverzal ali zveznih poti, ki 
so po svojem bistvu bolj »po
potniške« kot pa »planinske«. 
Tako je popotništvo kot so
dobna oblika bivanja v naravi v 
resnici bolj na široko razveja

no. Začele so se priprave, da bi 
ga odslej za jeli bolj na široko. 
Ostale »popotniške« poti na
meravajo združiti z Eb in obli
kovati enoten (organizacijski in 
vsebinski) model slovenskega 
popotništva. Prvi korak k širje
nju bo ustanovitev posebne 
sekcije za popotništvo pri Pla
ninskem društvu Ljubljana- 
matica (še letos); komisija za 
popotništvo meni, da bodo tej 
pobudi sledila tudi druga druš
tva, podobno kot so pred de
vetdesetimi leti ustanavljali 
slovenska planinska društva 
povsod, kjer so bile ugodne 
okoliščine.

Na kongresu Mednarodne 
zveze za popotništvo (bila je v 
začetku oktobra v neposredni 
bližini Benetk) so sprejeli 
sklep, da bodo v naslednjih 
nekaj letih speljali (ali vsaj po
skušali) prek Jugoslavije dve 
novi poti. Prva, imenovana E7, 
naj bi od zahoda tekla proti 
vzhodu. Začela naj bi se v Re
ziji pod Kaninom, prešla Slo
venijo od zahoda proti vzhodu, 
prestopila mejo s Hrvaško in se 
na jugoslovanskem ozemlju 
končala nekje pri Železnih vra
tih in se nadaljevala v Romuni
ji. Druga pot pa naj bi vodila na 
jug vzdolž jadranske obale. Ti
pično: ko so na ustreznih foru
mih načeli vprašanje, je eden 
od »razgledanih« pristojnežev 
vprašal, če bo mogoče pot pre
voziti tudi z avtomobilom.

Očitno bo treba še veliko 
dela in prizadevanj privržencev 
popotništva, predvsem pa goz
darjev, ki so mentorji in meceni 
popotništva, da bo ta ideja še 
bol j prodrla, da se bo razvedelo 
zanjo in da jo bodo ljudje kot 
svojo občasno rekreacijo lahko 
tudi sprejeli. Stane Ure k

Novi planinski 
dom na Kaninu

Letošnji 2. oktober je bil po-- 
memben praznik in delovna zmaga 
marljivih članov PD Bovec ter z 
njimi vseh primorskih in sloven
skih planincev. Na ta dan so na
mreč za Konjcem, na nadmorski 
višini 2260m, v osrčju Kanina, 
odprli planinski dom Petra Skalar
ja. Nova planinska postojanka z 
devetdesetimi ležišči in vsemi 
spremljajočimi objekti pa ne bo 
nudila le zatočišča in idealnega 
izhodišča za planinske in smučar
ske ture v nekoliko odmaknjeni 
svet Kanina, temveč je tudi po
membna pridobitev za razvoj in ši
ritev turistične dejavnosti ter kre
pitev vezi z našimi rojaki iz Rezije 
in Kanalske doline, italijanskimi 
planinci, saj nas obmejne gore ka
ninske skupine združujejo.

Dom, v katerega je poleg skoraj 
milijarde starih dinarjev vlože
nega tudi mnogo prostovoljnega 
dela planincev, je odprl eden naj
starejših in najzaslužnejših bov
ških planincev Boris Ostan, slav
nostni govornik pa je bil starosta 
slovenskih planincev in častni 
predsednik PZS dr. Miha Potoč
nik.

Z zaključkom del na Kaninu so 
bovški planinci prispevali k delov
nemu praznovanju 90-letnice or
ganiziranega planinstva na Slo
venskem ter praznovanju 40-let- 
nice pomembnih dogodkov med 
NOB.

Boris Mlekuž

(Pre)dragi
padci

Čeprav vemo le približno, 
koliko Slovencev smuča, pa 
so podatki o poškodbah na 
snegu precej točni, izdatki so
cialnega zavarovanja za to pa 
vse večji. Na tisoč smučarjev 
je na dan povprečno šest po
škodb: zlom in pet lažjih. Ve
liko, če vemo, koliko ljudi 
smuča hkrati ob lepih zimskih 
dnevih.

Vzroki za nezgode na snegu

so subjektivne in objektivne 
narave. Objektivni so predv
sem kakovost snega, polede- 
nelost, megla in podobni, sub
jektivni, ki močno prevladu
jejo, pa slaba telesna priprav
ljenost, precenjevanje zna
nja, predolge smuči in pogo
sto tudi neurejeno smučišče.

Tudi inštitut tovarne Elan 
ugotavlja, da so za večino 
padcev na snegu smučarji 
sami krivi, zaradi pomanjka
nja telesne pripravljenosti in 
neznanja.

Podobni so tudi rezultati 
raziskav po svetu. V Zvezni 
republiki Nemčiji denimo 
ugotavljajo, da se letno po
škoduje blizu četrt milijona 
smučarjev, letni izdatek za to 
pa je pet milijard mark. V 
Švici pa so izračunali, da izgu
bijo na račun ene poškodbe 
na snegu dvesto delovnih ur,

letna škoda na račun teh nez
god pa znaša milijardo fran
kov.

Razumljivo, brez sleher
nega tveganja ni skorajda no
bene športne dejavnosti. 
Toda če poznamo poglavitne 
vzroke nesreč, v našem pri
meru pri smučanju, lahko ve
liko storimo za večjo varnost 
in manj zlomov. Pri tem stro
kovnjaki na prvem mestu 
omenjajo telesno pripravlje
nost. Smučar naj se ukvarja s 
športom v vseh letnih časih, 
smučarski tečaji pa naj se 
pričnejo že v jeseni s kondicij
sko vadbo. In še to: na snegu 
nikar ne pretiravajmo, saj se 
izčrpani, čeprav še tako dobro 
pripravljeni, težko izognemo 
padcu. Zamisliti pa se je 
vredno tudi nad podatkom, 
da ima večina poškodovancev 
predolge smuči. In to kar za 
10 do 75cm!
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Najglasnejši smeh 
izza stroja

LIPE SVEDER:
KARIERA

— Ti Janez, zakaj 
pa naši šefi ne berejo 
Delavske, enotnosti?

— Zato, ker se bo
jijo, da bodo morali 
potem 'enotno de
lati’...

TOVARIŠ UREDNIK!

Ob zadnjem obisku novinarjev združenega dela iz Mari
bora (upam, da ni bil zadnji), smo se pogovarjali o večjem 
sodelovanju med nami in DELA VSKO ENOTNOSTJO. 
Za začetek vam pošiljam dve karikaturi, v kratkem pa se bom 
oglasil še s kakšnim sestavkom iz severovzhodne Slovenije.

Posebej me zanima bralnost vašega časopisa med delavci 
pri nas, saj dobivamo v naš tozd samo 12 izvodov, zapo
slenih pa nas je prek tisoč. Ko sem se pozanimal, kdo vse pre
jema DE, sem ugotovil, da so to v večji meri sindikalni vodi
telji. Delavci pa verjetno časopisa sploh ne vidijo. Vem, da je 
to naša zadeva, kljub temu pa bom to zadevo skušal osvetliti.

Do takrat pa lep pozdrav 
Franjo Štromajer
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Zgodnja industrializacija in spreminjanje socialne 
. ^ strukture v Sloveniji v letih 1870—1914

Industrializacija je 
slonela na nizki 
strokovnosti in 
uvoženi tehnologiji
Dr. Jasna Fischer

Jeseniškežeb!jarke leta IHV7.

Kvalifikacijska struktura de
lavstva je bila v obratih, ki so 
Zaposlovali samo timsko ali v 
veliki večini moško delovno 
silo (železarne, rudniki), sora
zmerno ugodna, kvalificiranih 
delavcev je bilo od ene tret jine 
do ene polovice. Nasprotno pa 
je zelo tieugodna v obratih s

pretežno žensko delovno silo 
(predilnica, tkalnica, tobačna 
tovarna), lam je bilo kvalifici
ranih delavcev le med 2,3 % in 
(\2 'V, v glavnem spet moških. 
Delavke so bile ali brez vsake 
kvalifikacije ali pa priučene za 
delo s stroji. I i podatki kažejo, 
da je proces industrializacije na

Slovenskem potekal ob nizki 
strokovnosti delavstva ali zgolj 
na delovnih veščinah, pridob
ljenih z izkušnjami, v proi
zvodnem procesu z uvoženo 
tehnologijo in z minimalnim vi
soko strokovnim upravi jalskim 
kadrom.

Razčlenitev poklicne mobil

nosti žal ni mogoča za vse obra
te, ki imajo ohranjene moš
tvene knjige. Kjer pa imajo 
ustrezne podatke ugotavljamo, 
da je pri ženskah zanemarljivo 
majhna. Več kot polovica ti
stih. ki so se ponovno zaposlili v 
obratu, je naslednjič delala ali 
na drugem delovnem mestu ali 
drugem oddelku, vendar z ne
spremenjeno strokovno izo
brazbo. Če že ugotavljamo 
kakšne spremembe, gre pri tem 
za premestitev iz. skupine nek
valificiranih v skupino priuče
nih delavcev, ki jo le s pridržki 
lahko imenujemo pol kvalifici
rano, ker menimo, da so bile v 
tistem času razlike med obema 
kvalifikacijskima skupinama 
manjše kot danes. Na druei 
strani pa je v železarnah kar 
39,3 ''/( nekvalificiranih in priu
čenih delavcev ob odhodu ali 
pri ponovni zaposlitvi v obratu 
imelo višjo kvalifikacijo kot pri 
prvem vpisu.

' Rezultati obdelave podatkov 
o rojstnem kraju oziroma o 
domovinski občini nam kažejo 
v splošnem zelo majhno geo
grafsko mobilnost oseb. ki so 
bile zajete v analizo. Od 48' r 
do 97 % oseb je bilo rojenih v 
kraju samem ali v najbližji oko
lici industrijskega obrata ozi
roma Ljubljane ter 84 '7< do 
93 0 v širši okolici. Ta ra
zmerja veljajo za vse osebe, ki 
so bile zajete v analizo. Slika se 
precej spremeni, če razčlenimo 
podatke o kraju rojstva samo 
za skupino kvalificiranih delav
cev, Ugotovimo, da je bilo v le j 
skupini precej nad poprečjem 
rojenih zunaj slovenskega et
ničnega ozemlja. Analiza po
datkov cenzusa, in sicer pri
merjava podatka o rojstnem 
kraju in občevalnem jeziku, 
nam daje za to skupino se do
datno informacijo. Statusno 
najnižja skupina, nekvalifici
rani delavci, je po občevalhem 
jezijo skoraj popolnoma slo
venska (99 r/() ter je celo več 
oseb. navedlo kot občevalni 

. jezik slovenščino kot jih je bilo 
rojenih na slovenskem etnič
nem ozemlju in narobe, nemški 
občevalni jezik je v skupini 
kvalificiranih delavcev navedlo 
tudi precej delavcev, rojenih na 
slovenskem etničnem ozemlju.

Tako je bilo leta 18811 v tej 
skupini 53'r oseh z nemškim 
občevalnim jezikom, že v letu 
1891) pa je ta’odstotek padel na

35 %. Podoben trend ugotav
ljamo tudi iz podatkov moštve
nih knjig. Zato lahko trdimo, 
da je bil v zadnjem desetletju 
19. stoletja že v polnem za
mahu proces nadomeščanja 
kvalificiranih kadrov tuje na
rodnosti (nemške, češke, itali
janske) z domačimi, sloven
skimi. I a proces se je odvijal v 
družbenem in političnem 
vzdušju zadnjih treh desetletij 
19. stoletja, ki ga je ustvarilo 
močno vscnacionalno gibanje, 
usmerjeno v pospeševanje na
cionalne emancipacije Sloven
cev. I a proces pa ni zajel tu jega 
vodilnega tehničnega kadra. 
Povezan z lastniki obratov je 
vse do začetka druge svetovne 
vojne obdržal svoje mesto v 
slovenski industriji.

Zgodnji »zdomci«

Podatki iz moštvene knjige 
rudnika rjavega premoga pa 
kažejo, da sc okoli leta 1910 
začenjajo v spomladanskih in 
poletnih mesecih v rudniku 
množično zaposlovati skupine 
nekvalificiranih delavcev iz 
Madžarske. Hrvaške, Srbije in 
Makedoni je. Teh je bilo v času 
od aprila do septembra več kol 
polovica od novozaposlenih. Se 
okoli leta 1900 so bili to le 
redki posamezniki. 1 ako v tem 
času že lahko ugotavljamo za
metke procesa, ki je tipičen za 
današn je dni, to je imigracije z 
ekonomsko nerazvitega juga 
na razvitejši sever in zahod. 
Vendar je bilo to na začetku 
samo v tistih mesecih, ko je 
domače delavstvo sezonsko za
puščalo delo v industri ji.

I a podatek moramo namreč 
povezali z ugotovljeno težnjo

vel ja za vse zajete obrate 
pogostejših odhodov v spomla
danskih mesecih, zlasti aprila in 
maja in večjega zaposlovanja v 
jesenskih mesecih, predvsem 
oktobra in novembra bita od 
možnih razlag tega pojava bi 
lahko bila navezanost novega 
industrijskega delavstva na 
agrarno okolje, iz katerega so 

'prihajali Pri tem mislim predv
sem na pričakovano in po
trebno pomoč na domači kme
tiji. V neposredni zvezi s tem je 
fluktuaci ja Približno dve dese
tini vpisanih delavcev se jg. za
poslilo v istem obratu dvakrat 
ali večkrat Razlik med posa
meznimi industrijskimi obrati

skoraj ni. Če primerjamo šte
vilo prihodov in odhodov s pri
bližnimi ocenami, koliko de
lavcev so posamezni obrati za
poslovali, ugotovimo, da se je 
zamenjalo v njih vsako leto od 
ene tretjine do ene polovice 
vseh zaposlenih. Najpogosteje 
so delavci odšli na lastno željo. 
Zaradi različnih disciplinskih 
prekrškov (samovoljno izosta
jati je iz dela, pijančevanje, pre
tepi) je bilo odpuščenih med 
4 'Zr in 16 % delavcev. Značilno 
je, da je bilo teh prestopkov 
najmanj v tistih obratih, ki so že 
imeli urejen sistem upokojeva
nja, to je v rudnikih in v tobačni 
tovarni.

revija za ptanirer j >
IB — revija za planiranje Za
voda SR Slovenije za družbeno 
-planiranje je publikacija, ki pri
naša aktualne strokovne se
stavke s številnih področij — 
vidikov družbenega planiranja. 
Poleg globalnih raziskav, ki so 
izdelane za pripravo in sprem
ljanje izvajanja družbenega 
plana republike, prinaša tudi 
izsledke ožje usmerjenih analiz 
in študij, prispevke k izgrajeva
nju metodologije planiranja in 
njeni operacionalizaciji, pov
zetke raziskav iz projekta »Slo
venija 2000«, osebna mnenja 
strokovnjakov, predstavitve 
knjižnih novosti, ki obravnavajo 
teorijo in prakso planiranja ter 
razne periodične preglede, 
komentarje in poročila s stro
kovnih srečanj.

Izšla je številka 8-9-83 z na
slednjo vsebino:

Referati za
X. JUBILEJNO POSVETO
VANJE O PLANIRANJU
(Portorož, 1983)

IB — revijo za planiranje dobite 
pri založbi DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana. Celovška 43 
(posamezna številka stane 100 
din, letna naročnina 550 din za 
posameznike in 1000 din za 
delovne organizacije).

|v I — — — —-J M Rešitve pošljite do 2. novembra 1983 na naslov: DE-
iMcIU IdU I lcl LAVSKA ENOTNOST Ljubljana, Celovška 43. s pripi- 

som na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 35. Na
grade so 500. 400 in 300 dinarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 33 
AMETIST, "ILIE NASTASE. VALENTIN VODNIK,

križanka 
št. 35 *

ASTI, STENJ, NOETIK, TARTAR. TRG, ESTERA, 
LEICA, NE, RIAS, EA, PAS, OSLON, AANRUD, KL, 
AVTO, IVE, LR, ČLANARINA, BALSA, IHAN. TANA- 
KA, KORITNO. JAKI, IMATRIKULACIJA, ATEK, VAL. 
ATOM. LEČE

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 33
1. nagrada 500din: Maksimiljan Modic, V. P, 2667-16,

21002 Novi Sad;
nagrada 400 din: Anica Strupi, Brnik-Aerodrom, 
PTT služba, 64210 Brnik-Aerodrom; 
nagrada 300 din: Vinke Železnik, Menardova 51, 
61110 Ljubljana.

Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska
enotnost
Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. 
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta.

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15. 
novembra 1967. leta ob njeni 25-letnici odlikoval z redorn 
za slug za narod z zlato zvezdo.

IzdajžTčGP Delo — TOZD Delavska enotnost. 61000 
Ljubljana, Celovška 43. poštni predal 313-VI; telex 
31 787
Glavni urednik in direktor TOZD: Dušan Gačnik 

Odgovorni urednik: Franček Kavčič

Novinarji: Andrej Agnič, Ciril Brajer, Sonja Gašperšič, 
Marjan Horvat, Ivo Kuljaj, Emil Lah, tajnica: Meri Jurca, 
Franci Mulec (teh. urednik), Boris Rugelj, Sonja Seljak 
(redaktorica), Janez Sever, Peter štefanič, Andrej Ulaga, 
Janez Voljč in Igor Žitnik

Pomočnik direktorja TOZD Milan Živkovič

Telefoni: glavni urednik in direktor TOZD 322-778, od
govorni urednik 313-942, pomočnik direktorja TOZD 
322-778, tajništvo uredništva 313-942

Naročniška centrala 321 -255, 311 -956 in 323-951

ŽaiožbaTDelavske enotnosti, Celovška 43, Ljubljana, 
odgovorni urednik 323-951

Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih čas
nikov in revij, Ljubljana, Celovška 43, 311 -956

Uredništvo Naša žena, Ljubljana, Celovška 43, 321-255 
in 321-651
Servis za tisk glasil organizacij združenega dela, Ljub
ljana, Celovška 43 323-951

Ekonomsko kom e rcialni sektor, Ljubljana, Celovška 43, 
320-403

Računovodstvo, Ljubljana, Hrvatski trg 3, 312-125 in 
310-923
Žiro račun 50100-603-41502

Knjigarna galerija, Ljubljana, Tavčarjeva 5, 317-870 in 
312-691

Posamezna številka Delavske enotnosti 10 din, letna 
naročnina 520 din. Rokopisov in nenaročenih fotografij 
ne vračamo. Poštnina plačana v gotovini

Tisk Ljudska pravica Ljubljana

Izdajateljski svet Delavske enotnosti: Drago Seliger 
(predsednik), Ciril Brajer, Magda Erbežnik-Bučar, Dušan 
Gačnik, Alfred Golavšek, Jože Hozjan, Franček Kavčič, 
Vlajko Krivokapič, Ivo Miglič, Leopold Perc, Jože Petcr- 
koč, Brane Praznik, Pavel Stupnikar, Andrej Ulaga in 
Igor Žitnik.

I
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Na obisku pri Hermanu Arliču, 
predsedniku komisije za šport in 
rekreacijo v krajevni skupnosti Škale

Senik bo
moral še

k . s.-'
i-’

::‘S.

■■sl:

Če bi v naši družbi prevladovali ljudje z 
značilnostmi našega današnjega sogovor
nika, potlej se danes prav gotovo ne bi 
ubadali s tolikšnimi gospodarskimi in dru
gimi težavami. Brez kakršnegakoli pretira
vanja namreč lahko zapišemo, da se Her
man Arlič razdaja kot malokdo. Preprosto 
povedano: živi bolj za druge kot zase in 
svoje lastne potrebe. Prvo mu pomeni več 
kot drugo. Veliko več. Že štiristo udarni
ških ur je opravil pri gradnji novega šport
nega igrišča v Škalah, kar pomeni, da se je 
tu znojil že več kot polna dva meseca, med
tem ko senika na svojem koščku zemlje ne 
utegne dokončati, pa čeprav je zastavil 
delo že pred desetimi leti. Podobno je tudi 
s hišo. Ni časa, da bi jo dogradil, ko pa je v 
tovarni in krajevni skupnosti toliko obvez
nosti.

Takšen je Herman Arlič. Nesebičen in 
požrtvovalen, da malo takih. V Rudarsko 
elektroenergetskem kombinatu Titovo 
Velenje dela že 23 let. Je vodja elektro- 
službe v temeljni organizaciji Klasirnica, 
poleg tega pa opravlja toliko pomembnih 
družbenopolitičnih funkcij kot le malokdo. 
V kombinatu je predsednik komisije za 
oddih in rekreacijo, v svoji temeljni orga
nizaciji predsednik konference osnovnih 
organizacij sindikata, poleg tega je član 
izvršnega odbora sindikata republiškega 
odbora za rudarstvo in energetiko... itd.

Posebno aktiven pa je naš današnji gost 
v svoji krajevni skupnosti Škale. Polnih 
devet let je bil predsednik najvišjega telesa 
krajanov, sedaj pa je že dve leti predsednik 
komisije za šport in rekreacijo.

Malce skopa predstavitev tako delov
nega človeka, pa vendarle po drugi plati na 
moč zgovorna, mar ne? Pa prepustimo be
sedo sogovorniku Hermanu Arliču.

Kje je ločnica 
med amaterizmom 
in profesionalizmom?

»Včasih sem bil tudi sam aktiven šport
nik, še najbolj pri srcu mi je bil nogomet, 
sedaj pa sem bolj organizator in funkcio
nar. Zato veliko premišljujem o naših 
usmeritvah na tem področju, saj se pri svo
jem delu vsak dan srečujem z mnogimi ne
jasnostmi in velikimi nesmisli. Nikakor se 
denimo ne morem sprijazniti s tem, da 
nismo kos niti temeljnim oziroma izho
diščnim vprašanjem. Zakaj, na primer, še 
danes ne znamo odgovoriti na vprašanje, 
kaj je rekreacija in kaj je tekmovalni šport, 
kaj je amaterizem in kaj profesionalizem. 
Niti približno ne znamo potegniti črte med 
prvim in drugim. Zaradi tega pogosto ne 
najdemo sredstev za dejavnost res vrhun
skih športnikov, znamo pa izvrtati težke 
denarce za treninge, denimo, tretje- ali če- 
trtorazrednih nogometašev. Tu hudo gre
šimo. Smo brez meril in pogosto tudi pov
sem brez posluha, kaj potrebujemo in 
čemu se lahko povsem brez škode odreče
mo. Že zaradi tega se bomo morali v čim 
krajšem času posloviti od dosedanje prak
se, da ne bodo dokončno vrgli puške v ko
ruzo tudi vsi tisti amaterski zanesenjaki, ki 
žrtvujejo še in še svojega prostega časa in z 
udarniškim delom grade športne objekte in 
vzgajajo mlajše rodove...«

Malo krajanov — 
veliko udarnikov

Krajevna skupnost Škale, ki šteje le 
dvajset manj kot tisoč ljudi, je prejela za 
minulo leto najvišje republiško priznanje 
za razvoj in uspehe na telesnokulturnem 
področju. Razumljivo, da je izjemno priz
nanje rezultat prizadevnosti in nesebič
nega dela mnogih krajanov in pa družbe
nopolitičnih organizacij, ki imajo polno ra
zumevanje za potrebe svojega kraja.

»Ob tem moram poudariti, da se danes 
ne bi mogli pohvaliti z nazivom .najboljša 
krajevna skupnost1« brez pomoči prosvet
nih delavcev oziroma naših učiteljic. Res 
veliko so napravile za prebivalce Škal. 
Sama krajevna skupnost s svojo komisijo 
za šport in rekreacijo gotovo ne bi zmogla 
tolikšnega dela...,« ugotavlja Herman 
Arlič. »Ob sodelovanju, sporazumevanju 
in povezovanju vseh, ki živimo skupaj, pa 
nekako gre in smo kos tudi zares zahtevnim 
nalogam. Letos na primer dograjujemo 
svoje športno, lahko bi rekli večnamensko 
igrišče, na katerem smo doslej opravili že 
11.500 udarniških ur. S terena smo odpe
ljali že 300 kubikov materiala, navozili 200 
kubikov humusa in vgradili več sto metrov 
drenažnih cevi. Nihče ne stoji ob strani. 
Tudi kmetje pomagajo s svojo mehanizaci
jo. Včasih se nas zbere na udarniškem delu 
tudi osemdeset do devetdeset. Zato gredo 
dela hitro h kraju. Na pomlad bomo zase
jali še travo in Škale bodo znova bogatej
še...«

»Srečno- spretno- 
enostavno-zabavno«

Delovni program komisije za oddih in 
rekreacijo je v tej krajevni skupnosti več 
kot pester. Zato niti ni tako nenavadno, da 
se v Škalah redno ukvarja s to ali ono 
obliko športne rekreacije kar 55, občasno 
pa celo 79 odstotkov krajanov.

»V zimskih mesecih poteka naša dejav
nost predvsem v telovadnici in seveda na 
snegu...,« nadaljuje sogovornik. »Žal 
svoje telovadnice še nimamo, zato se pri
bližno sto ljudi vozi na rekreacijo v Vele
nje. Razumljivo za svoj denar. No, neka
tere aktivnosti organiziramo pozimi tudi v 
Škalah, vendar pa smo tu s pokritimi pro
stori bolj na tesnem. Na pomlad se prese
limo na prosto. Ob sobotah in nedeljah 
imamo odbojko, ob sredah in četrtkih pa 
ure tenisa. Organiziramo krose in letos 
smo prvič poskrbeli tudi za izlet s kolesi, ki 
se ga je udeležilo več kot 200 ljudi. Poleg 
tega krajani sodelujemo še na drugih re
kreativnih srečanjih. Med drugim smo se 
vključili v spretnostne igre »Srečno — 
spretno — enostavno — zabavno«, ki so 
vsakih štirinajst dni v drugi krajevni skup
nosti. Posebno zabavno pa je na jesen. 
Naših »Vaških iger« se namreč udeleži tudi 
po šeststo do sedemsto ljudi. Na tej prire
ditvi se krajani merimo v tekih, krosu, 
skoku v daljino, suvanju kamna in vlečenju 
vrvi. Veselo snidenje prijateljev rekreacije 
združimo s kostanjevim piknikom in po
kušnjo jabolčnika...«

Še in še bi lahko naštevali, s čim vse se 
ukvarjajo prijatelji rekreacije v Škalah, 
kako sodelujejo in kaj vse imajo še v načr

tu. Toda bolj kot posamezne podrobnosti 
nas je v klepetu s Hermanom Arličem za
nimal odgovor na vprašanje, kako lahko 
tako malo ljudi toliko zmore.

Podvojena volja 
do dela

»Nedvomno je primer krajevne skupno
sti Škale svojstven in zato zanimiv z več 
plati. Pred drugo vojno je naš kraj skorajda 
cvetel. Med prvimi smo dobili šolo, pona
šali smo se z veliko telovadnico in zelo na
prednim telovadnim društvom Sokol. Pa 
tudi v marsičem drugem smo bili korak 
pred drugimi. Po vojni od vsega omenje
nega ni ostalo skorajda ničesar. Ves spod
nji del Škal je namreč stal na zalogah ligni
ta. In ko smo premog pobrali iz zemlje, 
smo se morali posloviti tudi od naših starih 
Škal. Bili smo ob svoj življenjski center, 
celo najpomembnejše prometne zveze z 
okolico in svetom so pogoltnili izpraznjeni 
rudniški rovi. Pomislite, po vojni smo mo
rali zgraditi že šesto cesto, da imamo pove
zavo s svojo vasjo. Svoje nogometno 
ijgrišče pa smo prestavili že petkrat. Stare 
Skale so potegnile v globino veliko tistega; 
kar nam je bilo včasih tako zelo pri srcu in 
brez česar ni pravega življenja v krajevni 
skupnosti...«

»Sedaj ugrezanja ni več?« prekinemo 
sogovornika.

»Tako mislimo in s tem tudi računamo. 
Zato je pri nas v teh letih tudi toliko podvo
jenega veselja in volje do dela. Če smo še 
pred desetimi leti imeli opravka z maloduš
jem in potrtostjo, sedaj z zadovoljstvom 
ugotavljamo, da so ljudje tako poprijeli za 
delo kot morda še nikoli doslej. Čutimo, da 
spet stojimo na trdnih tleh, da se velja po
truditi in visoko zavihati rokave. Tudi vrtec 
smo si že postavili z lastnim znojem in še 
marsičesa se bomo lotili. Naš trud se obre
stuje in to je tisto, kar nam vliva veselje do 
vsega tega dela...«

Vse plod 
lastnega dela

Visokega priznanja Partizana Slovenije, 
ki so ga prejeli prebivalci Škal za uspehe na 
telesnokulturnem področju, so krajani ra
zumljivo zelo veseli. In ponosni so nanj, saj 
je vse, prav vse, kar lahko pokažejo in s 
čimer se lahko pohvalijo, plod lastnega 
vloženega dela.

»Prav zato sodimo, da omenjenega priz
nanja v prihodnje ne velja podeljevati 
»najboljši« krajevni skupnosti, temveč 
najbolj »prizadevni«...,« se zavzema 
Herman Arlič. »Tisto, kar je podarjene, 
namreč še zdaleč ni toliko vredno kot tisto, 
kar si ustvarijo krajani s pridnostjo, požr
tvovalnostjo in udarniškim delom. Velika 
je razlika v tem, če to ali ono dejavnost fi
nancira družba ali če krajani za vse, zares 
prav za vse, poskrbe sami. Zato smo se v 
Skalah tudi odločili, da ne bomo tekmovali 
s tistimi, ki prejemajo na leto od Zveze te- 
lesnokulturnih organizacij po nekaj sto mi
lijonov. Mi doslej namreč nismo bili de
ležni niti dinarja. In shajamo. Tudi zado
voljni smo in imamo kaj pokazati...«

Besedilo in slika: 
Andrej Ulaga

Zdravljenje
zdravstva?

Od oktobra dalje plačujemo v Ljubljani pri uporabljanju 
zdravstvenih storitev participacije, precej višje od prejšnjih, 
pa tudi precej višje, kot so določene v večini ostalih sloven
skih občin. Predlog za takšno višino participacij nas je 
»presenetil« med počitnicami in vsaj spočetka vzbudil pre
cej hude krvi, tako da so pred nedavnim časopisi zapisali, da 
so »presenetljivo« izvajalci in tudi uporabniki v občinskih 
zdravstvenih skupnostih glasovali za sklep o povečanju par
ticipacij.

Da bi razumeli ta »presenetljivo«, se morda velja spo
mniti zgodovine. Participacije, to je prispevek neposred
nega uporabnika k zdravstveni storitvi, sicer poznamo že 
dolgo in prav tako dolgo že traja debata o smiselnosti, smo
trnosti in učinkovitosti takega prispevka. Brezplačno in 
vsakomur dostopno zdravstveno varstvo je pač ena bistve
nih pridobitev socialistične družbe in med ljudmi je močno 
zakoreninjeno prepričanje, da bi na tem področju res mo
rala veljati popolna in neomejena solidarnost. To so poka
zale tudi vse raziskave javnega mnenja pri nas.

Toda druga resnica, prav tako nesporna, je, da medicina 
napreduje s tako velikimi koraki, da postaja, preprosto re
čeno, predraga. Danes je ni družbe, pa če je še tako bogata, 
ki bi lahko plačala vse, kar medicina zna in zmore. Vse 
družbe, od najbolj revne do najbolj bogate, so vedno znova 
pred dilemo; koliko si glede razvoja zdravstva smejo in mo
rejo privoščiti.

K temu velja dodati še dejstvo, da je v razvitih okoljih — 
in glede zdravstva se mi pač lahko prištevamo med razvite, 
saj se nam dosežkov na tem področju ni treba sramovati, 
niti če se primerjamo z najbolj bogatimi — povpraševanje 
po zdravstvenih storitvah vedno večje. Nekateri govorijo že 
karo zasvojenosti z zdravstvom. Ljudje so po eni strani zelo 
malo pripravljeni upoštevati napotke za zdravo življenje — 
dober primer je denimo dejstvo, da je medicina že zdavnaj 
dokazala škodljivost kajenja, pa se je zelo malo ljudi odre
klo tej razvadi — in se po drugi strani vse češče zate
kajo k zdravnikom, upajoč, da so le-ti sposobni rešiti vse 
njihove bolečine, težave in stiske. Želje po vse več strokov
njakih, ustanovah in zdravstvenih storitvah pa kaj kmalu 
pridejo navzkriž z obsegom sredstev, ki jih je za to moč na
meniti. Če je v časih gospodarskega razcveta eno in drugo še 
možno nekako usklajevati prinese gospodarski zastoj do
mala nerešljive probleme na področju zdravstva; povečajo 
se potrebe, saj je »beg v bolezen« domala nujni spremljeva
lec krize, s sredstvi pa je vse teže. V vseh razvitih zahodnoe
vropskih državah se je v sedemdesetih letih stalno poveče
val delež, ki ga je v družbenem proizvodu dobivalo zdrav
stvo, podobno, čeprav na precej nižji ravni, se je ta delež 
večal tudi pri nas. V zadnjih letih pa morajo vse evropske 
vlade, ne glede na to, kakšne barve so, posegati tudi po takih 
ukrepih, kot je krčenje izdatkov za zdravstvo. Pri nas delež 
sredstev za zdravstvo pada že od leta 1979. Prav toliko časa 
se že, na vseh ravneh, pripravljajo in potrjujejo različni var
čevalni programi. Vsaj toliko časa tudi že ponavljamo, da 
bo stabilizacija terjala žrtve na vseh področjih in od nas 
vseh, pa se vendarle zdi, da se ne moremo sprijazniti s pre
prosto resnico, da z manj sredstvi ne moremo imeti vsega ti
stega, kar smo imeli in da bomo ponekod morali seči tudi v 
lastni žep, če naj bi to ohranili.

Kar se participacij v zdravstvu tiče, jih v taki ali drugačni 
obliki poznajo skoraj povsod. Povsod tudi vedo, da niso 
kaka posebno uspešna oblika niti za zmanjševanje »povpra
ševanja« po zdravstvenih storitvah niti za varčevanje v 
zdravstvu. Ker pa tudi ni drugih učinkovitejših ukrepov, se 
jim nikjer ne odpovedujejo. Gre za to, da tudi majhen pri
hranek v zdravstvu, ki je namreč velik potrošnik družbenih 
sredstev, pomeni toliko, da se mu ni moč odreči.

Kot rečeno, poznamo pri nas participacijo že dolgo. V 
praksi so pri nas stvari vedno tekle tako, da smo se po dolgih 
in često tudi žolčnih razpravah odločili za neke zneske, ki 
naj bi jih prispevali uporabniki za posamezno storitev, 
nakar smo čez čas ugotovili, da so ti zneski le še simbolični. 
Inflacija je tudi tu opravila svoje, razprave pa so se začele 
znova...

Tako je bilo tudi lani — ko je zdravstvena skupnost Slo
venije predložila v razpravo osnutek novega sporazuma o 
uresničevanju zdravstvenega varstva, ki je med drugim do
ločal tudi višje participacije — spočetka precej vroče. Letos 
so jih skoraj vse občine v Sloveniji sprejele in uveljavile. 
»Presenetljivo« pri tem je le dejstvo, da so v Ljubljani, še 
preden so uveljavili višje zneske, ki jih določa sporazum, 
ie-te še povišali. Nekoliko v šali bi lahko rekli, da je to en
krat za spremembo korak pred inflacijo.

Seveda se ob tem vsiljuje več razmišljanj. Na primer, ali 
je prav, da so participacije v Ljubljani bistveno višje kot 
drugod, saj ljubljanske zdravstvene ustanove uporabljajo 
tudi občani drugih občin. Ali, da je to morda povezano z 
dejstvom, da je ljubljanski zdravstveni standard višji, kot ga 
imajo drugod. Ker pa je znano, da je ljubljansko območje 
ob polletju imelo tudi največje izgube v zdravstvu, se kot bi
stveno najbrž postavlja vprašanje, koliko lahko povečane 
participacije pripomorejo k finančni »ozdravitvi« tega po
dročja.

Prav gotovo je, da finančni učinek še tako visokih partici
pacij ni tolikšen, da bi lahko brez drugih ukrepov bistveno 
pripomogel k zmanjšanju izgub. Gotovo je tudi, da je del 
kritik neupravičen, saj so po posebnem navodilu participa
cije oproščeni vsi uporabniki, ki imajo nizke dohodke in bi 
težko plačali. Participacijo bi torej morali gledati kot maj
hen, ne najbolj pomemben, pa tudi ne nepomemben ukrep, 
ki bo ob vrsti drugih pomagal, da se kl jub manjšemu deležu 
sredstev ohranijo bistveni dosežki zdravstva. Kot eno izmed 
grenkih pilul, ki jo je v procesu zdravljenja treba požreti.

Marija Cigale


